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NALOGE KOMUNISTOV ŽELEZARNE NA PODROČJU 
KADROVSKE POLITIKE 

N a p r o b l e m s k i k o n f e r e n c i k o m u n i s t o v Ž e l e z a r n e o k a d r o v s k i p o l i 
t i k i i n z a p o s l o v a n j u v ž e l e z a r n i J e s e n i c e , k i je b i l a 16. n o v e m b r a , so n a 
o s n o v i š i r o k i h i n p o g l o b l j e n i h r a z p r a v o i z v r š e v a n j u s r e d n j e r o č n e g a 
p l a n a i n ocene g o s p o d a r j e n j a v d e v e t i h m e s e c i h l e t o š n j e g a l e t a , k a k o r 
tudi p r i p r a v n a s p r e j e m p l a n a za le to 1979, spre je t i s p o d n j a s t a l i š č a 
s p o d r o č j a k a d r o v s k e p o l i t i k e . Ž e n a 12. se j i je O K Z K S J e s e n i c e ob 
o b r a v n a v i i z p o l n j e v a n j a p l a n s k i h n a l o g za le to 1978 k r i t i č n o i z p o s t a 
v i l t u d i v p r a š a n j e k a d r o v s k e p o l i t i k e , k o t enega o d k l j u č n i h e l e m e n 
tov, k i i m a p o m e m b e n v p l i v n a i z v r š e v a n j e s p r e j e t i h p l a n s k i h n a l o g . 

I. 
Osnovne organizacije zveze komu

nistov predvsem pa komunis t i , k i 
delujejo v samoupravnih organih in 

ki n a č r t u j e j o razš i r jeno proizvodnjo, 
morajo delovati na čim večjem inte
nz iv i r an ju že zaposlenih v Železarn i . 
Vsaka š i r i tev proizvodnje more te-

PRED SPREJEMOM DRUŽBENEGA 
NAČRTA OBČINE ZA LETO 1979 

N a z a d n j i h d v e h se jah i z v r š n e g a s v e t a je b i l o o b r a v n a v a n i h v e č 
p o m e m b n i h zadev , ve r j e t no pa je t r e b a d a t i g l a v n i p o u d a r e k o s n u t k u 
d r u ž b e n e g a n a č r t a o b č i n e J e s e n i c e za l e to 1979. 

Osnutek d r u ž b e n e g a n a č r t a , k i bo 
zborom skupšč ine obč ine predlagan 
v sprejem 26. oziroma 28. decembra 
bo v končn i obl ik i verjetno imel na
slov Naloge in ukrepi za izvajanje 
d ružbenega plana razvoja obč ine Je
senice za obdobje 1976—1980 v letu 
1979. Že sam naslov pove, kaj je bist
vo tega dokumenta. Osnutek gradi
va je pr ipravi l odsek za plan in sicer 
na podlagi predvidevanj temeljnih 
nosilcev planiranja, kakor tudi na 
oceni dosedanje realizacije srednje
ročnega plana in d e v e t m e s e č n e 
analize gospodarjenja v le tošn jem 
letu. Iz obš i rnega gradiva le nekaj 
na jpomembne j š ih planskih postavk: 
družbeni proizvod kot eden osnov
nih kazalcev gospodarjenja naj bi 
v letu 1979 porasel za 12 t r . Na jveč jo 
rast predvideva trgovina, to pa pred
vsem na r a č u n T P Universa l . Glede 

na planirano delitev d r u ž b e n e g a 
proizvoda je razvidno, da bodo tudi 
v prihodnjem letu rasla sredstva, ki 

melj i t i na kadrovskih m o ž n o s t i h . 
Kad rovsk i n a č r t i morajo postati se
stavni del k r a t k o r o č n i h , s redn je roč
n ih in do lgoročn ih planov razvoja 
T O Z D , delovnih skupnosti in delov
ne organizacije. P r i n a č r t o v a n j u na
daljnjega razvoja moramo upoš t e 
vat i le tiste realne kadrovske mož
nosti, k i j i h daje ožji okoliš Gorenj
ske. Vse bolj smelo moramo pristo
pi t i k ukinjanju zastarele tehnolo
gije in odpirati m o ž n o s t i za take 
investicije, k i bodo omogoča le večje 
zaposlovanje žensk. 

De lega t i ' iz T O Z D in delovnih 
skupnosti morajo b i t i bolj ak t ivn i in 
prisotni pr i sprejemanju in izvaja
nju razvojnih n a č r t o v obč ine in 
u r e sn i čevan ju d r u ž b e n e g a dogovora 
o kadrovski pol i t ik i v občini . K a j t i le 
z ak t ivn im delovanjem bomo uresni
čili z a č r t a n e naloge na področ ju ka
drovske poli t ike. 

II. 
Zakon o z d r u ž e n e m delu, k i smo 

ga konkre t iz i ra l i v samoupravnih 
splošnih ak t ih , nas obvezuje in daje 
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MARX IN EKOLOGIJA 
R a z p r a v e o e k o l o š k i p r o b l e m a t i k i i n n j e n i h p o s l e d i c a h so vse bol j 

pogos to n a d n e v n e m r e d u . R a z l o g i so v t em , d a se č l o v e š t v o v v e l i k i 
m e r i z a v e d a p o s l e d i c , k i j i h i m a l a h k o n e p r a v i l e n o d n o s do n a r a v e . 
M o g o č e je z a n e k a t e r a p o d r o č j a to že p r e p o z n o i n bo t e ž k o zopet v z p o 
s t a v i t i r a v n o t e ž j e . 

N a to problematiko je opozarjal 
že M a r x . Njega je narava zanimala 
kot prostor in predmet č lovekovega 
dela. Delo je pogoj ekonomskega, 
kul turnega in po l i t i čnega razvoja 
vsega č loveš tva , saj č loveka krepi , ga 
vzgaja in mu daje m o ž n o s t i za živ
ljenje ter nadaljnji razvoj. Človek 

POSVETOVANJE 0 KADRIH V ŠTORAH 
N a p o b u d o zveze r u d a r s k i h , g e o l o š k i h i n m e t a l u r š k i h i n ž e n i r j e v 

i n t e h n i k o v S l o v e n i j e je D R G M I T v ž e l e z a r n i Š t o r e o r g a n i z i r a l a k o n 
cem o k t o b r a v d o m u ž e l e z a r j e v v T e h a r j i h d e l o v n i s e s t anek o p r o b l e 
m a t i k i m e t a l u r š k i h k a d r o v v S l o v e n i j i . 

m e t a l u r š k i h Sestanek je b i l za tako imenovano 
»okroglo mizo«, kar pomeni, da je 

slonel na izmenjavi mnenj in sta
lišč med ude leženc i , brez osrednjih 
in usmerjevalnih referatov. Pobud
nik in organizatorji so predlagali 

teme razprave: stanje 
kadrov s posebnim poudarkom na 
njihovo deficitarnost, kadrovska 
pol i t ika v organizacijah zd ruženega 
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DELAVCI V VALJARNI PROFILOV 
IN V TOZD PLAVŽ 

IZPOLNILI LETNI DRUŽBENI PLAN 
N a j l e p š a i n na jbo l j r a d o s t n a n o v i c a , k i j o l a h k o v t e h 

d n e h , k o se p r i b l i ž u j e m o s k l e p u l e t a pos r edu j emo n a š i m b r a l 
c e m je , k a t e r e d e l o v n e enote so b i l e m e d p r v i m i , k i so 
i z p o l n i l e svo je l e t ne p l a n s k e o b v e z n o s t i . V s a k o l e to je t a k o i n 
v s a k o l e t o n e s t r p n o č a k a m o k d o bo m e d p r v i m i . . . 

Ž e n a d a n t i s k a n j a n a š e zadnje š t e v i l k e Ž e l e z a r j a , to je 
22. n o v e m b r a , so n a d o p o l d a n s k i i z m e n i i z p o l n i l i svo j l e t n i 
d r u ž b e n i n a č r t — 26.000 t o n p r o f i l o v , p r e d v s e m za po t r ebe 
T O Z D J e k l o v l e k a , v v a l j a r n i p r o f i l o v v T O Z D V a l j a r n a ž i c e i n 
p r o f i l o v . Ž e m e d l e t o m so d e l a v c i te d e l o v n e enote d o s e g l i 
neka j i z r e d n i h d o s e ž k o v , k l j u b t e m u , d a v e d o , da je o b r a t n a 
s e z n a m u z a u k i n i t e v . I z p o l n i t e v p l a n a i n v s i dosedan j i 
d o s e ž k i o b r a t a le dokazu j e jo , da je to h o m o g e n , d i s c i p l i n i r a n 
i n d e l a v e n k o l e k t i v z v i s o k o p r i p a d n o s t j o T O Z D i n d e l o v n i 
o r g a n i z a c i j i k o t c e l o t i . 

T i k p r e d z a k l j u č k o m r e d a k c i j e d a n a š n j e š t e v i l k e g l a s i l a 
p a s m o d o b i l i s p o r o č i l o , da b o d o danes , 7. d e c e m b r a , to je 24 
d n i p r e d i z t e k o m l e t o š n j e g a l e t a , č e ne bo i z j e m n i h t e ž a v , 
i z p o l n i l i svo j l e t n i d r u ž b e n i n a č r t — 160.000 t o n g r o d l j a — 
t u d i d e l a v c i v t e m e l j n i o r g a n i z a c i j i z d r u ž e n e g a de l a P L A V Ž . 

S t e m so d e l a v c i v T O Z D P l a v ž d o k a z a l i svo jo v i s o k o 
d e l o v n o zaves t i n t e h n o l o š k o d i s c i p l i n o i n to v s i o d p r i p r a v e 
rude , a g l o m e r a c i j e do d e l a v c e v p r i p l a v ž i h . P r e p r i č a n i s m o , 
da bo t a u s p e h d e l a v c e v v T O Z D P l a v ž p o g o j e v a l enake , č e ne 
š e b o l j š e d e l o v n e r e z u l t a t e t u d i v p r i h o d n j e m l e t u v i n t e r e s u 
š e b o l j š i h p o s l o v n i h u s p e h o v l a s t n e T O Z D k a k o r t u d i d e l o v n e 
o r g a n i z a c i j e k o t ce lo te . 

D e l a v c e m v v a l j a r n i p r o f i l o v i n v T O Z D P l a v ž i s k r e n o č e 
s t i t a m o k n j i h o v e m u i z j e m n e m u d e l o v n e m u u s p e h u z ž e l j o , da 
b i v o s t a l i h o b r a t i h i n t e m e l j n i h o r g a n i z a c i j a h z d r u ž e n e g a 
d e l a d o b i l i č i m v e č p o s n e m a l c e v . 

živi od narave in je del narave. Teh
no loško poseganje v naravo, le-to 
spreminja in poleg dobrin potrebnih 
za življenje, nastajajo tudi škodlj ivi 
s transki produkt i . M a r x je dokazal , 
da v taki meri kot narava vpl iva na 
č loveka , tudi človek vpl iva na nara
vo, vendar je že takra t nakazal 
stranske škodlj ive produkte, k i pri 
tem nastajajo. 

Z nesmotrno gospodarsko in drugo 
dejavnostjo o n e s n a ž u j e m o okolje in 
z m a n j š u j e m o m o ž n o s t i za živl jenje. 
Zaradi vedno večjega š tevi la l judi , 
postaja njihova dejavnost intenziv
nejša , kar povzroča nastajanje kr i 
t ičn ih koncentracij o n e s n a ž e n j a . T o 
ruši odnos človek — okolje in ogroža 
obstanek ter normalni razvoj življe
nja. R a z m i š l j a n j a o ekološki kr iz i in 
njenih posledicah, problemih pre
hrane in zastrupljanja okolice je v 
zadnjem času vse češče prisotno. 
Raz log i za to so v tem. da zastrup
ljanje okolice postaja pojav, k i ne 
zajema samo okolje neposrednih 
proizvajalcev, ampak vseh l judi na 
razvitem in nerazvitem področ ju . 
Glede na o b n a š a n j e nekaterih, tako 
imenovanih tehnokratov, pa je to 
nepomembna problematika in po 
njihovem se veliko bolj sp lača imeti 
dovolj tovarn in zaposlitve, ne glede 
na o n e s n a ž e v a n j e okolja in zastrup
ljanje delavcev. T a k o gledanje je 
M a r x v svojih delih k r i t i z i ra l in 
opozarjal na posledice. T i s t i , k i si 
prizadevajo za ureditev te problema
tike, menijo d rugače . Peter L ika r , 
avtor knjige Domovina , si še kakor 
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Pred pečjo (Foto F. Čri<) 

PROIZVODNJA V NOVEMBRU BOLJŠA 
KOT V PREDHODNEM MESECU 
I z p o l n i t e v d r u ž b e n e g a p l a n a v n o v e m b r u je b i l a p r i s k u p 

n i p r o i z v o d n j i precej b o l j š a k o t v o k t o b r u i n t u d i p r i g o t o v i 
p r o i z v o d n j i j e b i l a s i t u a c i j a u g o d n e j š a . P r i t e m je b i l o nekaj 
t e ž a v z a r a d i p r e m a j h n i h d o b a v d o g o v o r j e n i h k o l i č i n b l u m o v 
i n t o p l o v a l j a n i h t r a k o v i z t u j i h v i r o v . 

M e s e č n e o p e r a t i v n e p r o g r a m e s k u p n e p r o i z v o d n j e so do
segle a l i p reseg le nas l edn je T O Z D : 

P l a v ž , L i v a r n a , V a l j a r n a b l u m i n g - š t e k e l , V a l j a r n a ž i c e i n 
p r o f i l o v , V a l j a r n a debe le p l o č e v i n e , Z i č a r n a , V r a t n i p o d b o j i , 
J e k l o v l e k , E l e k t r o d a i n Ž e b l j a r n a . 

Z a p r o g r a m i r a n o s k u p n o p r o i z v o d n j o so zaos ta l e n a s l e d 
nje T O Z D : J e k l a r n a , H l a d n a v a l j a r n a B e l a , H l a d n a v a l j a r n a 
J e s e n i c e i n p r o f i l a r n a . 

J E K L A R N A : M a r t i n a r n a je s p r o g r a m o m p r e d v i d e n o pro
i z v o d n j o d o s e g l a . Z a o s t a l a je n e k o l i k o e l e k t r o j e k l a r n a 
z a r a d i z a h t e v n e g a p r o i z v o d n e g a p r o g r a m a , č e p r a v se je 
s tanje z v z d r ž n o s t j o o g n j e v z d r ž n e ob loge , z a r a d i u p o r a b e 
k r o m m a g n e z i t n e o p e k e , i z b o l j š a l o . 

H L A D N A V A L J A R N A B E L A : B i l e so t e ž a v e s k v a l i t e t o 
t op lo v a l j a n i h t r a k o v d i n a m o k v a l i t e t e , k i so v p l i v a l e t u d i na 
po tek p r o i z v o d n j e . 

H L A D N A V A L J A R N A J E S E N I C E : V z r o k n i ž j e p r o i z v o d 
nje je v p o m a n j k a n j u t op lo v a l j a n i h t r a k o v z a r a d i r e m o n t a i n 
p r e o b r e m e n i t v e B r o n x š k a r i j . 

P R O F I L A R N A : B i l i so, p o d o b n o k o t v H l a d n i v a l j a r n i 
J e s e n i c e , o b č a s n i p r o b l e m i z v l o ž k o m , v e n d a r zaos t anek z a 
p l a n i r a n o k o l i č i n o n i v e l i k . 

KOVINSKI PODBOJI TEŽKO 
PRODIRAJO NA TRŽIŠČE 

V Ž e l e z a r n i s m o l e t a 1974 p r i č e l i s p r o i z v o d n j o k o v i n s k i h podbo
j e v , k i p a š e v e d n o s t e ž a v o p r o d i r a j o na t r ž i š č e k l j u b t emu , da je t r ž n a 
a n a l i z a p r e d g r a d i t v i j o p o d b o j a r n e p o k a z a l a v e l i k o p o v p r a š e v a n j e 
o z i r o m a i n t e r e s po teh i z d e l k i h . T a k r a t je b i l o n a m r e č res v e l i k o po
m a n j k a n j e l e s e n i h g r a d b e n i h a r t i k l o v , p o v p r a š e v a n j e pa v e l i k o t a k o , 
da so b i l a g r a d b e n a podje t ja i n t r g o v i n e m o č n o z a i n t e r e s i r a n a za k o 
v i n s k e podboje . K o pa je p o d b o j a r n a z a č e l a o b r a t o v a t i pa se je t r ž i š č e 
že o b r n i l o , l e s e n i h i z d e l k o v je b i l o d o v o l j pa t u d i n j i h o v e cene so b i l e 
n i ž j e o d k o v i n s k i h podbo jev . 

Seveda je ob tem potrebno pouda
riti, da so kovinski vratni podboji 
zahtevali v g r a d b e n i š t v u novo teh-, 
nologijo. vsaka novost pa naleti na 
odpor in zato ie bilo tudi mnogo sla
bega rečeno na r ačun naš ih podbo
jev. K l j u b temu pa smo že v letu 
1975. prodali 17.000 kovinskih pod
bojev. Z večjo aktivnostjo prodajne-

40 LET USPOSABLJANJA KADROV 
ZA NEPOSREDNO PROIZVODNJO 

V o k t o b r u je m i n i l o 40 let , o d k a r se je p r v i h 18 u č e n c e v z a č e l o 
p o k l i c n o u s p o s a b l j a t i v n a n o v o u s t a n o v l j e n i ž e l e z a r s k i s t r o k o v n o 
n a d a l j e v a l n i š o l i k r a n j s k e i n d u s t r i j s k e d r u ž b e J e s e n i c e . T a v i s o k i i n 
p o m e m b n i j u b i l e j so d e l a v c i Ž e l e z a r s k e g a i z o b r a ž e v a l n e g a c e n t r a ko t 
n a d a l j e v a l c i z a č e t e g a de l a p r e d š t i r i d e s e t i m i l e t i , skupa j s sedanjo 
gene rac i jo u č e n c e v v s e h š o l i n gos t i i z Ž e l e z a r n e , o b č i n e i n š t e v i l n i h 
š o l s k i h u s t a n o v ter z n e k a t e r i m i u č e n c i p r v e gene rac i j e , p r o s l a v i l i 
s s l a v n o s t n o a k a d e m i j o 24. n o v e m b r a v g l e d a l i š k i d v o r a n i na Jese 
n i c a h . . -

K u l t u r n i program so izvajal i pi
halni orkester Jesen i šk ih železar jev 
pod vodstvom dirigenta Ivana K n i f i -
ca, vokalni oktet D P D Svoboda 
France Preše ren Breznica — Žirov
nica pod vodstvom Mar jana Jemca 
in recitatorji centra. O š t i r idese t le t 

nem razvoju je spregovoril direktor 
že lezarskega izobraževa lnega centra 
Severin Golmajer. o samoupravnem 
delovanju predsednica sveta centra 
Regina Razinger. o delu mladih na 
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ga sektorja smo v letu 1976 prodali 
že 27.000' in leta 1977 43.500 kov in 
skih podbojev. V teh le t ih pa je na
predovalo tudi g radben i š tvo , saj so 
začeli v velikem obsegu uporabljati 
sodobno gradbeno tehnologijo — tu
nelske opaže , v katero se vkl jučuje jo 
tudi naši podboji. Zato je bilo v ietu 
1977 precej naroči l za kovinske pod
boje. _žal pa proizvodnja ni mogla 
slediti dobavnim rokom kupcev, ka r 
ni preveč ugodno vplivalo na nadalj
nje komercialne uspehe. K u p c i niso 
bil i zadovoljni z dobavnimi roki . 
i s točasno pa so se pojavljale tudi re
klamacije, predvsem na r a č u n slabe 
zašč i tne barve. 

Največj i uspeh pri prodaji vra tn ih 
podbojev pa smo dosegli v l e tošn jem 

.letu. saj smo doslej prodali že 55.000 
kovinskih podbojev. T a uspeh je po
gojen s tem. da smo izboljšali kva l i 
teto barvanja in pakiranja, seveda 
pa tudi odnose do kupcev \ pogledu 
dobavnih rokov. Iz teh razlogov je 
bilo tudi minimalno š tevi lo reklama
cij . 

Za bo l j šo prodajo smo organiziral i 
strokovno grupo, ki je bila veliko na 
terenu. Grupa je obdelovala raz l ična 

(Nadaljevanje na 3. strani) 



Prihodnji teden bodo mladi vseh republik in pokrajin J u 
goslavije z desetim kongresom Zveze s o c i a l i s t i č n e mladine 
Jugoslavije, ki bo od 13. do 15. decembra v Beogradu, 
tvorno sklenili l e t o š n j e kongresno leto. V e č kot t i s o č dele
gatov iz vse Jugoslavije se bo zbralo v kongresnem centru 
Sava v Novem Beogradu in ocenjevalo delo opravljeno v zad
njih š t ir ih letih ter si zadalo naloge za prihodnje obdobje. 
V bistvu bo š l o za sintezo vsega tistega, kar so se mladi ž e do
govorili na svojih pokrajinskih in r e p u b l i š k i h kongresih ter za 
strnitev dogovorjenih nalog v skupno akcijo vse jugoslovan
ske mladine. 

Izredna ž i v a h n o s t in aktivnost mladih v j e s e n i š k i o b č i n i 
pred desetim — jubilejnim kongresom Zveze s o c i a l i s t i č n e 
mladine Slovenije, sta mnogo obetali tudi v naš i o b č i n i . Š t e 
vilne predkongresne razprave so v mnogih primerih dokazale 
zrelost mladih, njihovo razgledanost in o b č u t l j i v o s t do š t e v i l 
nih slabosti, ki spremljajo n a š sedanji razvoj. Taka predkon
gresna aktivnost je napovedovala, da bo po kongresu, ki je 
dovolj konkretno opredelil naloge mladih v celotnem n a š e m 
p o l i t i č n e m sistemu, ž i v a h n o s t mladih v o b č i n i š e v e č j a . Po 
vsem tem smo u p r a v i č e n o p r i č a k o v a l i , da bo kongres spod
budil š e v e č j o aktivnost predvsem v pogledu krepitve vloge 
zveze s o c i a l i s t i č n e mladine, organizacije, ki zajema n a j š i r š e 
m n o ž i c e mladine, kot d r u ž b e n o p o l i t i č n e organizacije in po
membnega č l e n a subjektivnih s o c i a l i s t i č n i h sil d r u ž b e . Toda 
namesto s p l o š n e akcije in mobilizacije mladih, smo zasledili 
le nekaj iztrganih akcij iz celovite d r u ž b e n e vloge mladih 
v n a š e m p o l i t i č n e m sistemu s o c i a l i s t i č n e g a samoupravljanja. 

Seveda pa bi bilo povsem napak to vzporejati z dejansko 
vlogo mladih v n a š i družbi , kajti vsak dan je v e č j e š t e v i l o 
mladih v delavskih svetih, delegacijah in delegatskih skup
š č i n a h ter v drugih d r u ž b e n o p o l i t i č n i h in d r u ž b e n i h organi
zacijah. Mladi so svojo prihodnost zavestno povezali s prihod
nostjo socializma in zato je toliko bolj nerazumljiva inertnost 
pri organizacijskem povezovanju mladih v enotno fronto 
zveze s o c i a l i s t i č n e mladine kot subjekta in neposrednega 
u d e l e ž e n c a samoupravnega o d l o č a n j a o d r u ž b e n i h v p r a š a 
njih. 

Kr iv ično bi bilo vzroke za tako stanje naprtiti samo mla
dinski organizaciji, kajti vse organizirane subjektivne sile 
n a š e d r u ž b e z zvezo komunistov na č e l u bi morale zagotoviti 
t a k š n e d r u ž b e n e razmere, v katerih bodo mladi r e s n i č e n 
subjekt, to je neposredni u d e l e ž e n c i samoupravnega o d l o č a 
nja o vseh ž iv l j en j sk ih v p r a š a n j i h . V tem moramo iskati jedro 
problema in kl juč za v e č j o d r u ž b e n o in p o l i t i č n o a n g a ž i r a n j e 
mladih generacij. 

OSNOVNE ORGANIZACIJE 
ZVEZE SOCIALISTIČNE 

MLADINE-ŽARIŠČE 
DELOVANJA MLADIH 

Ker smo neposredno pred desetim kongresom Zveze 
s o c i a l i s t i č n e mladine Jugoslavije, ki bo o vsem tem tudi 
k r i t i č n o spregovoril, bi bilo prav, da bi tudi v o b č i n i dovolj 
k r i t i č n o in s a m o k r i t i č n o spregovorili o sedanji organiziranosti 
mladih v o b č i n i in sploh o vlogi zveze s o c i a l i s t i č n e mladine 
v okviru subjektivnih s o c i a l i s t i č n i h sil. Kajti le p r e v e č eno
stransko ali lahko bi rekli na pamet v č a s i h govorimo, da je 
vzrok za neaktivnost osnovnih organizacij Z S M S in sploh 
organizacije kot celote v nezainteresiranosti mladih Verjetno 
pa je vzrok v temu, da se je mladinska organizacija v o b č i n i le 
p r e v e č zapirala vase in v ozek krog tako imenovanih » m l a 
dinskih p r o b l e m o v « . Č e bi le nekoliko pobrskali po temah, ki 
so bile v ospredju raz l i čn ih problemskih konferenc ali razgo
vorov v zadnjih letih pa tudi š e danes, potem bi kaj lahko 
prišli do naslovov kot so: » s t a n o v a n j s k o v p r a š a n j e m l a d i h « , 
» m l a d i in d r u š t v e n a dejavnostt, » m l a d i in k u l t u r a « , » m l a d i 
v samskih d o m o v i h « itd. O teh v p r a š a n j i h smo n a j v e č k r a t 
govorili iztrgano iz ekonomskih, samoupravnih, p o l i t i č n i h in 
drugih interesov delavcev v tovarni, v krajevnih skupnostih, 
na vasi, v šo l i , d r u ž b e n i h dejavnostih in podobno. Tako smo, 
na primer, stanovanjsko v p r a š a n j e mladih obravnavali iztrga
no iz celotne politike stanovanjskega gospodarstva in 
n a j v e č k r a t oblikovali tudi s t a l i š č a mimo tega. Al i , mlade 
delavce v samskih domovih smo obravnavali mimo minimal
nih kulturnih standardov, ki jih je postavila zveza sindikatov 
itd. 

Kajti kot smo ž e poudarili so mladi pri nas zavestno 
povezali svojo prihodnost s prihodnostjo socializma in prav 
zato se njihovi interesi prav n i č ne razlikujejo od interesov in 
potreb vseh delovnih ljudi. Zato bi vsa pozornost tako zveze 
mladine kot vseh ostalih subjektivnih s o c i a l i s t i č n i h sil z 
zvezo komunistov na č e l u , morala veljati ustvarjanju m o ž 
nosti za odgovorno a n g a ž i r a n j e mladih na vseh p o d r o č j i h 
d r u ž b e n e g a ž iv l jenja . To pa pomeni h i t r e j š e in š i r š e v k l j u č e 
vanje mladih v vse vrste d r u ž b e n e odgovornosti in 
d r u ž b e n e g a o d l o č a n j a v delegatskem sistemu. In ker je bilo 
tega v o b č i n i premalo, smo se o b i č a j n o zgubljali v m n o ž i c i 
besed ali s e k t a š k e m avanturizmu. 

Tako vlogo zveze s o c i a l i s t i č n e mladine pa bo m o č uresni
č e v a t i le, č e bomo č v r s t o organizirani v osnovnih organiza
cijah zveze mladine, ki morajo postati ž a r i š č e delovanja 
mladih. Le-te nam v o b č i n i niso z a ž i v e l e , razen redkih izjem 
ali redkih » m e t e o r j e v « . Spet bi bilo popolnoma napak vzroke 
za to iskati i z k l j u č n o v zvezi mladine sami, kajti njihova priza
devanja za p o ž i v i t e v dela v osnovnih organizacijah, pa naj si 
bo v organizacijah z d r u ž e n e g a dela ali v krajevnih skupno
stih, so bila zelo osamljena, brez podpore ostalih subjektivnih 
s o c i a l i s t i č n i h sil. Tudi pri tem smo p r e v e č k r a t pretirano 
poudarjali le vlogo mladih komunistov pri delu zveze mladi
ne, kot da se ostalih to ne t i č e . Tudi tu smo nastopali 
iztrgano iz celovite vloge in nalog zveze komunistov pri delu 
z mlado generacijo, ki izhajajo iz resolucij kongresov zveze 
komunistov. Seveda pa se utrjevanje osnovnih organizacij 
tesno povezuje tudi z vsebinskim spreminjanjem delovanja 
zveze mladine kot revolucionarne organizacije mladih. Pri 
tem bi se morali ravnati po besedah t o v a r i š a Tita, ki jih je 
izrekel na XI. kongresu Zveze komunistov Jugoslavije: 

» D e l e g a t s k i sistem in razvoj samoupravljanja sta ustva
rila š e v e č j e m o ž n o s t i , da je mladina n a v z o č a in mnogo bolj 
aktivna tam, kjer se sprejemajo sklepi, kjer se vpliva na spre
minjanje odnosov in na ves nadaljni razvoj d r u ž b e . To daje 
mlademu rodu veliko p r i l o ž n o s t , d3 se uveljavi, da ni odmak
njen od p o l i t i č n e g a o d l o č a n j a in da v celoti uveljavi vlogo, ki 
mu v naš i družbi pripada. S tem se bodo š ir i le m o ž n o s t i , da so 
mladi tako kot vsi drugi delovni ljudje zares svobodni, da pa 
za t a k š n o svobodo prevzemajo tudi konkretno o d g o v o r n o s t « 

POSVETOVANJE 0 KADRIH V ŠTORAH 
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dela, potrebe po kadr ih do ločen ih 
profilov, stanje na področ ju vzgoje 
in i zob raževan ja v rednih šo lah in 
pri š t ud i ju ob delu. 

N a posvetu so sodelovali kot po
rabnik i zobraževa ln ih storitev pred
stavniki delovnih organizacij č r n e 
metalurgije iz že lezarn Jesenice, R a 
ven in Š to r ; barvne metalurgije in 
l ivarn iz Tovarne glinice in a lumi
nija Bor i s Kidr ič — Kidr ičevo , rud
nika svinca in topilnice Mežica , C i n 
karne Celje, Impola — Slovenska 
Bis t r ica . Gostola iz Nove Gorice. M a 
riborske l ivarne. Tovarne duš ika iz 
R u š in T A M . Izmed i zobraževa ln ih 
ustanov so na posvetu sodelovali 
predstavniki fakultete za naravo
slovje in tehnologijo — V T O monta-
nist ika, že lezarskega i zobraževa lne 
ga centra Jesenice, šolskega centra 
Ravne , šolskega kovinarskega in me
t a lu r škega centra Š t o r e , m e t a l u r š k e 
ga i n š t i t u t a Ljubl jana , posebne iz
o b r a ž e v a l n e skupnosti za metalurgi
jo in l ivarstvo ter predstavniki zveze 
rudarskih, geoloških in m e t a l u r š k i h 
inženi r jev in tehnikov Slovenije, Go
spodarske zbornice Slovenije; d ruž 
benopo l i t i čne organizacije sta pa za
stopala predstavnika občinske kon
ference S Z D L Celje in skupšč ine 
občine Celje. 

Sestav prisotnih na posvetu je go
tovo omogoča l poglobljeno strokov
no razpravo o pereči problematiki . 
Razprava je opredelila vrsto kadrov
skih problemov in je dala več korist
n ih napotkov za r a z r e š e v a n j e pro
blemov in delovanje na tem pod
ročju . 

N a posvetovanju so b i l i izpostav
ljeni naslednji problemi. 

Pomanjkanje kval i f ic i ranih delav
cev m e t a l u r š k i h poklicev je najbolj 
k r i t i čno . Defici tarnost teh profilov 
se pokriva z nekval i f ic i ranimi delav
c i , k i se ob delu pr iuču je jo za kval i f i 
cirane delovne naloge. Opazno je 
upadanje zanimanja za m e t a l u r š k e 
poklice, ne glede na to, da je mnogo 
agregatov in naprav v jeklars tvu, 
val javstvu in l ivars tvu mehanizira
nih . Š t ev i l čno stanje tehnikov je za
dovolj ivo z izjemo v že lezarn i Store. 
O p a ž a se, da vedno več s trojnih teh
nikov opravlja dela m e t a l u r š k e g a 
pokl ica . Stanje je precej s labše pri 
višje in visoko šo lan ih kadr ih . Struk
tura zaposlenih na odgovornih de
lovnih mestih, za katera je zahte
vana ta izobrazbena stopnja, kaže , 
da izobrazbene pogoje delovnih mest 
izpolnjuje le okrog 50 % zaposlenih 
na teh delovnih nalogah. Tr i j e ob
stoječi centr i za š tud i j ob delu, ozi
roma š tud i j metalurgije na Jeseni
cah, R a v n a h in v Š t o r a h potrjujejo 
na eni strani potrebo po teh kadrih , 
na drugi strani pa pripravljenost de
lovn ih organizacij in fakultete, da to 
deficitarnost vzajemno razrešu je jo . 
V bodoče ne moremo r a č u n a t i na to, 
da bomo trend tega i zob raževan j a 
ob delu obdrža l i , ker je v srednjem 
strokovnem kadru preš ibka rezerva. 
Razen tega je m o č n o opazen pojav, 
da se tehniki ne le m a t a l u r š k e , tem
več tudi drugih smeri nadalje izobra
žujejo na komercia lni a l i visoki šoli 
za organizacijo dela. T o n ima zveze 
s programirano usmerjenostjo iz
o b r a ž e v a n j a , nedvomno pa moramo 
ugotovit i , da postajajo t i pokl ic i do
sti bolj p r iv lažn i za l judi , kot pa teh
nični pokl ic i . Razen tega se pojavlja 
tudi v p r a š a n j e optimalne izkorišče
nosti znanja visoko šo lan ih kadrov. 
T i opravljajo pogosto dela, ki bi j i h 
lahko opravi l i nižje s t rokovno for
mirani delavci . T o bi bilo v bodoče 
mogoče vsaj v neki meri izločit i s 
prestruktuiranjem delovnih nalog v 
okviru sedanjih nosilcev delovnih 
mest. R a z r e š e v a n j a tega problema 
se organizacijsko še niso nikjer lo t i l i , 
nedvomno pa se skrivajo v tem pre
cejšnje, zlasti intelektualne rezerve. 

N a posvetovanju se je ugotavljala 
visoka f luktuaci ja v vseh metalur
ških pokl ic ih . Razprav l ja lc i so sma
tra l i , da je vzrok temu v prenizkem 
vrednotenju teh poklicev, relat ivno 
neustreznem nagrajevanju ter dej
s tvu, da so v metalurgij i v vel iki 
meri zaposleni delavci z drugih pod
ročij in republik. P r i teh delavcih je 
pogosto premalo poskrbljeno za nji
hov osebni in d r u ž b e n i standard. N a 
velik odliv kadrov pa razen tega 
vplivajo še delovni pogoji in turnus-
no delo. 

S p r o š č e n a in tehtna razprava za 
»okroglo mizo« je omogoči la izbrani 
komisi j i , da je sestavila smernice za 
do lgo ročno raz reševan je te proble
matike, k i zajemajo: 

Usmerjevanje slovenske metalur
gije na kva l i t e tne j š i program. T a 
proces traja že dalj časa , potrebno 
ga je intenzivirat i in tako omogoča t i 
tudi višji prihodek v delovnih orga
nizaci jah. T a i rend zahteva višjo 
strokovno raven in odgovornost 
vseh delavcev, zato moramo kadrov
skim problemom in kval i te tnemu iz
ob raževan ju delavcev posveča t i več 
pozornosti. 

T a usmeritev zahteva nadalje po
sodabljanje opreme za t ehno loške 
procese, to je razvoj mehanizacije, 
avtomatizacije in r a č u n a l n i š t v a . Vs i 

_razvojni in investicijski programi 

morajo poleg obdelave izbora opre
me enakopravno obravnavat i ka
drovsko problematiko z opt imaln im 
izborom delavcev in njihovo pripra
vo za delo z usmerjenim izobraže
vanjem po izdelanih programih. 

Ocena strokovne izkor i ščenos t i 
m e t a l u r š k i h kadrov zlasti z višjo in 
visoko izobrazbo kaže , da okrog po
lovica teh kadrov ne dela več v ne
posrednem proizvodnem procesu. 
A n g a ž i r a n a je na raz l ičnih upravnih 
in vodstvenih delih, s č imer se je od
makni la od tistega strokovnega dela, 
za kar je bila usposobljena. N a po
svetu je prevladovalo mnenje, da 
ima to stanje zvezo z neustreznim 
nagrajevanje. Z oblikovanjem siste
ma delitve osebnih dohodkov, uskla
jenim z zakonom o z d r u ž e n e m delu 
in delovnih razmerjih, je dana mož
nost, da se t e h n o l o š k o operativno 
delo, k i je tudi izmensko ustrezneje 
vrednoti v primerjavi z organiza
cijsko vodstvenimi nalogami. 

Vloga posebne i z o b r a ž e v a l n e skup
nosti za metalurgijo in l ivarstvo je v 
p r o u č e v a n j u in usklajevanju potreb 
po kadrih in m o ž n o s t m i v izobraže
valnem sistemu. T a skupnost obde
luje sedaj anketo o stanju raz l ičnih 
profilov kadrov v panogi, ka r bo 
lahko osnova za nadaljnjo progra
miranje poli t ike in usmerjanja v iz
o b r a ž e v a n j e . 

Posebna i zob raževa lna skupnost 
naj v sodelovanju s s t rokovnimi šo
lami pr ipravi popularizacijo meta
luršk ih poklicev in izvede akcijo v 
osnovnih šolah za večji vpis v meta
lu r ške strokovne šole. Pester prikaz 
zanimivost i in ustvarjalnih m o ž n o 
s t i v teh pokl ic ih bo povečal zani
manje mladine za te poklice. 

V zvezi z razvojnimi programi, 
usmerjevanjem na kva l i t e t ne j š e in 
bolj f inalizirane proizvode, š t ežn ja 
m i po večjem vk l jučevan ju v medna
rodno delitev dela, bo potrebno se
danji i zob raževa ln i sistem posto
poma prilagajati novemu sistemu 
usmerjenega i zob raževan ja . V tem 
procesu bo nujno sodelovanje proiz
vodnih in i zobraževa ln ih temeljnih 
organizacij , posebne i zob raževa lne 
skupnosti , ustreznih strokovnih 
organov pri zvezi s indikatov, gospo
darske zbornice in drugih strokovnih 
ter d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organizacij. 
U č n e programe moramo na vseh 
stopnjah i zobraževa lnega procesa 
prilagajati sodobnim tehnologijam 
in bodoči usmeritvi metalurgije v 
Sloveni j i . 

Vzgojno i zob raževa lne organiza
cije bodo pripravile razgovore s svo
j i m i d ip lomant i o problemih njiho
vega vk l jučevan ja v z d r u ž e n o delo. 
njihovega napredovanja in o pogojih 
njihovega dela. N a ta nač in bodo 
skuša le osvetli t i razloge visoke fluk-
tuacije in s tem kadrovskega stanja. 

Smernice so bile posredovane de
lovnim organizacijam, izobraževal 
n im ustanovam in d ružbenopo l i t i č 
n im organizacijam kot s ta l i šča obli
kovana na posvetovanju. 

Pobuda D R G M I T Slovenije, da 
opredeli svoje s ta l išče do kadrovskih 
problemov slovenske metalurgije, je 
prav gotovo akcija, k i pove, da se 
Čuti d r u š t v o inženi r jev in tehnikov 
odgovorno, da opozori na te proble
me, ker se ču t i tudi soodgovorno za 
nadaljnjo rast in kvali teten razvoj 
naše panoge. V ospredje pa postavlja 
prav č loveka — delavca, k i bo le s 
svojimi ustvarjalnimi s i lami omo
gočil nadaljnji napredek. C . T . 

NALOGE KOMUNISTOV ŽELEZARNE 
NA PODROČJU KADROVSKE POLITIKE 
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pravice in odgovornosti delavcem za 
od ločan je tudi o kadrovski po l i t ik i . 
D a pa bi imeli delavci r e sn i čno odlo
čujoč vpl iv na kadrovsko poli t iko, 
bomo moral i n a š o aktivnost v 
T O Z D in delovnih skupnostih 
usmerit i v dosledno spoš tovan j e 
sprejetih samoupravnih splošnih 
aktov, pr i tem še posebej uresn iče
vanja dohodkovnih odnosov med 
T O Z D in delovnimi skupnostmi ter 
nagrajevanja po delu in rezul ta t ih 
dela ter t ak ih delegatskih odnosov, 
k i bodo uveljavljal i interese delav
cev in d r u ž b e kot celote. 

III . 
K o m u n i s t i moramo posveti t i vso 

pozornost i zob raževan ju za delo in 
ob delu, kaj t i le tako bomo lahko do
segli n a č r t o v a n e cilje. Ob tem je po
membno pridobivanje znanja tako 
na t e h n i č n o ekonomskih področ j ih , 
kakor tudi na področ ju kadrovske 
poli t ike in vodenja l judi , oziroma 
d r u ž b e n o e k o n o m s k i h znanj nasploh. 

Bo l j organizirano in kont inui rano 
bo potrebno delati z vodji S D S , vod
j i T O Z D , delavci s posebnimi 
pooblast i l i i td . in j i h usposabljati 
prav za te naloge, k i so potrebne za 
dobre medsebojne odnose, pravi lno 
vodenje in odgovornost pri delu. Vse 
T O Z D vlagajo prece j šn ja sredstva 
v i zob raževan je ob delu, kakor tudi 
v kadrovske š t ipendi je , vendar z re
zu l ta t i ne moremo bi t i zadovoljni . 

ZLATI ZNAK 
SINDIKATA 

TUDI DVEMA 
SINDIKALNIMA 

DELAVCEMA 
IZ JESEN IŠKE 

OBČ INE 
V ponedeljek, 27. novem

bra, so na r e p u b l i š k e m sve
tu Zveze sindikatov Slove
nije v Ljubljani podelili 
» Z L A T E Z N A K E S I N D I K A 
T O V S L O V E N I J E « petim 
osnovnim organizacijam 
zveze s i n d i k a t o v v o r g a n i 
z a c i j a h z d r u ž e n e g a d e l a t e r 
42 s i n d i k a l n i m d e l a v c e m . 
M e d s i n d i k a l n i m i d e l a v c i 
sta z l a t i z n a k p re j e l a t u d i 
n a š s o d e l a v e c M I R K O Z U 
P A N i n B O G O F R I Š T I K iz 
T P O G o l i c a - T O Z D R o ž c a . 

O b e m a p r e j e m n i k o m a 
v i s o k e m u p r i z n a n j u 
no č e s t i t a m o . 

k 
i s k r e -

Vse preveč mladih , k i se izobražu
jejo ob delu, se usmerja mimo po
treb T O Z D in delovnih skupnosti. 
Nadal je je vse preveč prisoten beg 
s trokovnih delavcev iz proizvodnje v 
neproizvodna področ ja iz znanih 
vzrokov. Še vedno ni dosežen osnov
n i ci l j pravi človek na pravo delovno 
mesto. T e m problemom morajo ko
munis t i v sleherni osnovni organiza
ciji zveze komunistov posvetiti vso 
pozornost in oceniti stanje v lastni 
sredini. 

I V . 
S t a ln i pr i t iski na povečevan je šte

vi la zaposlenih je rezultat slabega 
izkor i ščan ja delovnega časa in pove
čevan ja vseh vrst odsotnosti. T u d i 
odsotnost zaradi prisostvovanja na 
raznih simpozij ih, posvetovanjih in 
seminarjih naj se z m a n j š a s tem, da 
bo tovrstna dejavnost prenesena na 
proste dneve. Tem v p r a š a n j e m mo
ramo komunis t i in vsi zaposleni po
svetit i vso pozornost in odgovorno 
pris topi t i k r a z r e ševan ju teh proble
mov. Slabo izkor iščanje delovnega 
časa nam odpira vrsto pomanjklji
vosti kot so: neizpolnjevanje plan
skih nalog, neizpolnjevanje obvez
nosti do kupcev, nekvali tetna proiz
vodnja, povečevan je proizvodnih 
s t roškov , zastojev, slabo vzdušje 
med t i s t imi delavci, k i so vedno pri
pravljeni več delati in ne nazadnje 
prihaja do obsežnega celo slabo kon
troliranega nadurnega dela. 

Z a obravnavo teh v p r a š a n j naj v 
osnovnih organizacijah Z K koristijo 
že pripravljene analize s trokovnih 
s lužb in ocenijo, k a k š n o je stanje v 
nj ihovi T O Z D in delovni skupnosti 
(te analize so o bolezenski odsotno
sti , o kor iščenju delovnega časa. 
f luktuaci j i , s t rošk ih in podobno). 

V . 
P r i vseh razpravah o kadrovski 

pol i t ik i in zaposlovanju ne smemo 
mimo ocen, da kl jub vel ik im napo
rom celotnega kolekt iva še vedno 
zaostajamo pr i zagotavljanju d ruž 
benega standarda zaposlenih delav
cev. Tako nam v dani si tuacij i vsako 
povečevan je š tevi la zaposlenih po
meni precejšnje nove potrebe po 
sredstvih za to področ je . (To pa po
meni gradnjo novega samskega do
ma, sedaj imamo že 845 nerešen ih 
vlog za stanovanja.) Vse to pa se ne 
more real izirat i , če bomo še naprej 
vodil i ekstenzivno pol i t iko zaposlo
vanja. 

Vsa ta s ta l i šča naj komunis t i v 
T O Z D in delovnih skupnostih obrav
navajo in analizirajo ter sprejmejo 
ustrezne sklepe, k i bodo obvezovali 
vse komuniste, da j ih tudi uresniči jo 
pri svojem vsakdanjem delu in pri 
uveljavljanju v ostalih d r u ž b e n o p o 
lir ičnih organizacijah, samouprav
nih organih, delegacijah, skratkii 
povsod, kjer sc odloča o vseh teli 
tako pomembnih vprašan j ih dela in 
življenja. 



PRED SPREJEMOM DRUŽBENEGA NAČRTA OBČINE ... 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

ostajajo OZD. N a l o ž b e v investicije 
naj b i znaša l e 1,127.225 t i soč d in . 
61,8 % teh sredstev naj b i b i lo porab
ljenih za opremo, 36,5 % za gradbene 
objekte, ostal i del za zemlj išča . Iz 
gradiva je razvidno, da bo na jveč 
investirala industr i ja , nato gostin
stvo, g r a d b e n i š t v o , trgovina i td . V 
kol ikor podatk i ne bodo kor igi rani , 
se bo š tev i lo zaposlenih v gospodar
stvu p o v e č a l o za 2,5 %, v negospo
darstvu pa za 6,1 % (dobr šen del gre 
na r a č u n novo zaposlenih v šo l skem 
centru P l a v ž ) , skupno torej za 3%. 
Če u p o š t e v a m o še poslovne enote, se 
bo poveča l a zaposlenost za 2,7 % a l i 
za 400 novih delavcev. Poudar i t i 
velja, da j e več kot polovica delov
nih nalog in opravi l predvidena za 
ženske. Izvoz naj b i z ozirom na 
le tošnjega porasel za 47,6 %, uvoz pa 
le za 5,9 %. T o je torej le nekaj 
osnovnih izhodišč , na kater ih naj bi 
v prihodnjem letu slonelo j e sen i ško 
gospodarstvo. 

Odsek za plan in analize pr i skup
ščini obč ine Jesenice je i z v r š n e m u 
svetu predloži l še eno zanimivo gra
divo: A n a l i z o t u r i s t i č n e g a gospodar
stva v občini Jesenice. Vzo rno in si
s t e m a t i č n o pripravljeno gradivo n i 
ravno najbolj o p t i m i s t i č n o . Osnovna 
ugotovitev je ta, da delež gostinstva 
in tu r izma v s t ruk tur i d r u ž b e n e g a 
proizvoda z n a š a v let ih 1976, 1977 in 
prvih 6 mesecih 1978 le 152.097 t isoč 
din a l i 2,7 % (planirano je 3,3 %), kar 
je za 15 % manj kot se je predvide
valo. E n a k zaostanek je tudi pr i do
seženem dohodku. Izgube so se z ozi
rom na leto 1976 (11,654.000 din) 
zman j ša le v letu 1978 na 1,548.000 
din ( T O Z D Ho te l i K o m p a s K r a n j 
ska gora). I z k o r i š č e n o s t zmoglj ivost i 
v gostinstvu je p r o b l e m a t i č n a . Za 
sedenost v hotel ih in p renoč i šč ih 
znaša 51 % in je donekle zadovolj iva, 
medtem ko zasedenost p lan inskih 
koč (8% - 30 dni v letu), poč i tn i 
ških domov (14 % — 50 dni v letu) in 
zasebnih sob (10% — 36 dni v letu) 
vzbuja z a č u d e n j e , verjetno pa tudi 
podrobne j še analize (če ne tudi 
ustrezne inšpekci je ) . Poglavi ten 
vzrok stagnaciji tu r i zma je vsekakor 
v premajhnem investiranju v tur i 
s t ično infrastrukturo. Že l a i čna oce
na pove, da je bilo v tem s redn je roč 
nem obdobju kaj malo invest ici j , po
datek, da je bi lo v dveh le t ih in pol 
investiranih 266 mil i jonov din , pa to 
samo potrjuje. 

V z r o k o v za neizpolnjevanje plan
skih ciljev je seveda več; tako se 
ugotavlja poslovna neorganiziranost 
pri zd ruževan ju dela in sredstev 
O Z D s področ ja tu r i zma , izrazi to 
pomanjkanje s t rokovnih kadrov v 
turizmu je vsekakor v pomembni 
korelaciji z neustrezno in š ibko po
nudbo obs to ječ ih kapacitet. P r i 
manjkuje do ločen ih infrastruktur-
nih objektov ( v e č n a m e n s k a dvorana 
v Kran j sk i gori naj b i to vsaj delno 
sanirala) i td . P a še nekaj s t a t i s t i č n i h 
podatkov, k i naj ovrednotijo l e toš 
njih prvih devet mesecev: š tev i lo go
stov se je poveča lo za 9% ( tuj ih za 
15% in d o m a č i h za 6%), š tevi lo 
noč i tev je večje za 9% ( tujci i zka
zujejo 10 % povečan je , d o m a č i pa 
8 % povečan je ) . D a je n a š a obč ina 
tranzitna, pove podatek, da z n a š a 
bivalna doba le 3,2 dni . Od tu j ih go
stov j i h je bilo na jveč iz N e m č i j e 
(28.290) sledijo pa Nizozemci , B r i 
tanci in I ta l i j an i : Od d o m a č i h 
gostov j i h v n a š o obč ino na jveč pri
haja iz Slovenije, sledijo pa gosti iz 
Hrvatske, Srbije in Vojvodine. Š t e 
vilo gostov in noč i t ev po naseljih se 
že dolgo časa ne spreminja. Prednja-
či Kran j ska gora (103.323 gostov in 
347.181 noč i t ev ) , sledijo pa Gozd 
Martul jek , Mojs t rana , Jesenice i td . 

A n a l i z i je izvršni svet posveti l pre
cejšnjo pozornost, po obš i rn i razpra
vi pa je sprejel tudi vrsto sklepov, k i 
j i h bo preko oddelka za gospodar
stvo pr ičel v n a j k r a j š e m Času tudi 
izvajati , vse pa seveda s ci l jem, da se 
v tej gospodarski panogi nekatere 
stvari premaknejo na bolje. 

K tej ana l iz i lahko s luži jo kot do
polnilo nekatere ugotovitve t r ž n e 
inšpekci je , zajete v poroč i lu o izvrše
ni kon t ro l i prijavno-odjavne s lužbe 
in kategorizacije zasebnih tu r i s t i č 
nih sob. V občini je 249 zasebnih 
gospodinjstev, kjer oddajajo tu r i 
s t i čne sobe. Skupna zmogljivost 
znaša 1553 ležišč. Inšpekc i j a je ob 
pregledu ugotovila večje š tevi lo sob 
oziroma ležišč, seveda neprijavlje
nih, zato je b i l z nekater imi dejstvi 
seznanjen tud i sodnik za p rek r ške . 
V akci j i je bi lo ugotovljeno, da so 
prisotne prece j šn je t e ž a v e v prijav-
no-odjavni s lužb i . Z a k o n , k i je tur i 
s t i čn im d r u š t v o m odvzel to dejav
nost, je prinesel tudi nekaj zmede. 
Občan i lahko sami vodijo knjige 
gostov, s tem pa so podane m o ž n o s t i 
pr ikr ivanja oziroma utaje dohodkov, 
kar je bi lo v praksi tudi potrjeno. P r i 
kont ro l i cenikov je bi lo ugotovljeno, 
da so ceniki pravi lno evidentirani , 
vendar pa j i h oddajalci sob niso 
vedno obesili na vidno mesto. In
špekci ja je naletela še na en pro
blem: to so avtoprikolice zasebni
kov, dogaja se pa za tud i to, da O Z D 
sklepajo dogovore z nekater imi O Z D 
v K r a n j s k i gori za postavitev priko
lic na nj ihovo zemlj išče. Sk ra tka gre 

za p rek r šek , k i ga sankcionira občin
ski odlok o javnem redu in mi ru . 

I zv r šn i svet je obravnaval tudi 
dvoje gradiv, na katera je podal le 
svoje mnenje. Prvo , in zelo pomemb
no, so I zhod i šča za i z r a č u n dinamike 
i n u č i n k o v prehoda na ekonomske 
stanarine v občin i Jesenice. Grad ivo 
je pr ipravi la Samoupravna stano
vanjska skupnost Jesenice in bo po
sredovano tudi v javno razpravo. 
B i s tvo uvedbe ekonomskih stanarin 
pomeni pravzaprav u re sn i č i t ev 
d r u ž b e n o - e k o n o m s k i h odnosov na 
pod roč ju gospodarjenja s skladom 
stanovanjskih hiš in stanovanj. E k o 
nomska s tanar ina naj b i b i la torej 
d r u ž b e n o pr iznana cena za uporabo 
stanovanj, kot jo določi jo vsi priza
deti dejavniki . P r i tem se u p o š t e v a 
sp lošna raven cen, konkretne potre
be za enostavno reprodukcijo, even-
tuelno tudi del razš i r j ene reproduk
cije, sredstva potrebna za dogovor
jeno raven t ekočega in investicijske
ga vzd rževan j a ter s t r o š k e upravlja
nja. N a ta nač in bi bilo zagotovljeno 

gospodarno vzd rževan j e stanovanj, 
p o v e č a n a amort izaci jska sredstva 
pa bodo omogoča l a redno nadome
ščan je s tar ih stanovanj. Prehod na 
ekonomske stanarine je pripravljen 
v dveh var iantah; po prv i do leta 
1982 in drugi do 1985. leta. I zv ršn i 
svet, k i na gradivo ni . imel bistvenih 
pripomb, se je v razpravi opredelil za 
drugo varianto, to je za leto 1985. 

Občinsk i s indikaln i svet posreduje 
z d r u ž e n e m u delu v razpravo pred
log, da se prispevek za stanovanjsko 
gradnjo poveča od dosedanjih 6 % na 
6,5 %, kar b i zagotovilo 7.000.000 din 
dodatnih sredstev. K e r je zadeva po
znana, le še to, da je izvršni svet 
podprl predlog obč inskega s indikal
nega sveta. 

V tem tednu se bo izvršni svet se
stal na svoji 27. seji, p o m e m b n e j š i 
točki dnevnega reda pa sta vsekakor 
osnutek obč inskega p r o r a č u n a za 
leto 1979 in osnutek odloka o 
povprečn i gradbeni ceni in povpreč
n ih s t ro šk ih komunalnega urejanja 
v letu 1979. A h e c B o ž o 

KOVINSKI PODBOJI TEŽKO 
PRODIRAJO NA TRŽIŠČE 

(Nadaljevanje s / . strani) 
področ j a od s t rokovnih do komer
c ia ln ih in se s rečeva la z raz l i čn imi 
problemi v prizadevanjih za kar naj
boljši plasman naš ih v ra tn ih podbo
jev. M e d problemi in ugotovi tvami 
naj navedem le nekatere. Gradbena 
podjetja, k i imajo svoje mizarske 
obrate, ne morejo takoj preit i na ko
vinske podboje, ker morajo v teh ob
rat ih preje preit i na drug proizvodni 
program in ustrezno preusmeriti 
tudi delavce. Dobro pa vedo, da 
uvedba kovinsk ih podbojev pomeni 
pocenitev gradnje. V e l i k o je tudi 
gradbenih podjetij, k i so z uvedbo 
tunelskih opažev takoj prešl i tudi na 
naše kovinske podboje, ker j i h na to 
veže tehnologija. Večje probleme pa 
imamo z gros i s t i čn imi t rgovinami, k i 
do danes še nobena ni vzela kovin
skih podbojev na zalogo in j ih pro
dajala iz zaloge, čep rav imajo za to 
odobren rabat. N a t rž i šču je do ko
vinsk ih podbojev še precej odpora in 
negativnih mnenj. T o je tudi nekako 
razumlj ivo, saj ima lesna industr i ja 
v Jugoslavi j i evropsko kval i te to pa 
tudi veliko propagandno in prodajno 
mrežo , medtem ko smo mi s svojimi 
v ra tn imi podboji še zelo osamljeni in 
se le s t e ž a v o prebijamo, skupaj z 
nekater imi trgovci. 

Iz tega razloga menim, da bomo 
moral i b i t i še mnogo bolj prisotni na 
t rž i šču in poveča t i reklamo, skupaj s 
sorodnimi a r t ik l i oziroma a r t i k l i po
trebnimi g r a d b e n i š t v u kot so: plete
na žica, ž ičniki . opaži , elektrode in 
podobno. Vzporedno s tem pa bomo 
moral i s talno izbol jševat i kvali teto, 
dosledno se d r ž a t i dobavnih rokov in 
sprejeti vsako, tudi n a j m a n j š e naro
čilo, ne glede na serijo, ker le tako 
bomo lahko dosegli še boljše rezul
tate kakor letos. 

Še boljši uspehi pa ne zavisijo 
samo od nas, to je od proizvajalcev 
kovinskih podbojev, t e m v e č tudi od 
proizvajalcev tunelskih opažev ( R E -
M O T U Z L A , M A L I I D Z O Š ) , še po
sebno pa od naše temeljne organiza
cije zd ruženega dela K O V I N O S E R -
V I S . S Kovinoservisom doslej sploh 
nismo imel i nobenih t e sne j š ih st ikov 
za skupno prodajo kovinskih pod
bojev in tunelskih opažev , razen 
skupnega nastopa v zadnjem času 
na skopskem sejmu. V pogledu obde
lovanja t rž išča pa še nismo imeli 
skupnega nastopa. Glede na vse to 
ne razumem izjave vodja T O Z D 
Kovinoservis , k i sem jo bral v n a š e m 
glasilu, n a m r e č da obstoji bojazen, 
da b i se nj ihovi prodajni rezultat i 
pos labša l i , če bi njihovo prodajo pri
kl juči l i skupni prodajni s lužbi Žele
zarne, kakor tudi celotne komercial
no f inančne zadeve. M i s l i m , da je 
bila s tem izrečena nezaupnica na
šemu prodajnemu sektorju, da ni 
sposoben da bi prodajne posle oprav
ljal tudi za njihovo T O Z D . V s i pa 
vemo, da je n a š prodajni sektor dob
ro organiziran, da je na vseh področ 
jih dobro deloval, saj p r a k t i č n o 
prodamo vse kar izdelamo. D a dobro 
obvlada jugoslovansko t rž išče in da 
ima dobre poslovne donose s kupci 
tudi kadar je v p r a š a n j e akredit i ra-
nja a l i posebnih t ežav pr i uvozu. Za 
n a š skupni boljši poslovni uspeh si 
bomo moral i vsi prizadevati , da pre
mostimo taka mišl jenja , k i imajo 
m o č a n prizvok pod je tn i škega obna
šan ja . 

Danes lahko mirno r e č e m o , da 
smo pri plasmaju naš ih kovinskih 
podbojev dosegli že prve uspehe, z 
u p o š t e v a n j e m vsega tega pa bodo 
naš i uspehi v prihodnje lahko še 
boljši . , j a n e Z V i l m a n 

CEPLJENJE PROTI GRIPI 
V novembru smo v n a š i delovni organizaciji organizirali 

preventivno cepljenje proti gripi. U d e l e ž b a na tem cepljenju 
ni bila prav p r e v e č zadovoljiva, kar k a ž e j o tudi spodnji 
podatki. 

T O Z D Š t . zaposlenih ude ležba % 
ude ležba n; 

I. cepljenju 1! 

P lavž 235 90 38,30 97 
Jek larna 623 152 24,40 178 
L i v a r n a 88 20 22,73 10" 
V a l j . B l u m i n g Stekel 428 89 20,79 28 
V a l j . žice in prof. 289 69 23,88 89 
V a l j . deb. p ločev ine 199 79 39,70 51 
H l a d n a val j . Jesenice 231- 87 37,66 84 
H l a d n a valj . Be la 283 59 20,85 139 
Ž i c a m a 306 138 45,10 123 
Prof i larna 93 42 45,16 34 
V r a t n i podboji 49 7 14,29 9 
Jeklovlek 161 51 31,68 37 
Elektrode 247 75 30,36 68 
Zebljarna 95 23 27,06 34 
Strojne delavnice 326 131 40,18 122 
Remontne delavnice 517 134 25,92 167 
Vzdrževan je 542 94 17,34 133 
Energet ika 246 40 16,26 35 
Transpor t 385 43 11,17 44 
D r u ž b e n a prehrana 178 41 23,03 41 
Kovinoservis Jes. 86 38 44,19 38 

D E L O V N E S K U P N O S T I 

Za kadrov, in spi. -
zadeve 395 102 25,82 70 
Za kom. in fin. 

25,82 

zadeve 264 74 28,03 81 
Za ekonom, teh. 
kont. in nov. 485 150 30,93 151 

6741 1828 27,12 1863 

Iz razpredelnice Vidimo, da se je v n a š i delovni organiza
ciji cepilo samo 27,12 % delavcev. Č e primerjamo podatke o 
cepljenju iz leta 1977 vidimo, da je stanje isto. Glede na to, da 
d o s e ž e m o kolektivno z a š č i t o proti gripi pri 80 % cepljenosti 
populacije, bi lahko rekli na osnovi navedenih podatkov, da 
je n a š a kolektivna odpornost v primeru epidemije gripe 
enaka n i č l i . 

Zato ponovno pozivamo vse ž e l e z a r j e , da se cepijo vsaj ob 
drugem cepljenju. Se zmeraj je bolje enkrat kot nobenkrat! 

OBVESTILA KOLEK 

DEŽURNI ZA VZDRŽEVANJE V ŽELEZARNI 
D A T U M : 
P O N E D E L J E K - 11.12. 
T O R E K - 12.12. 
S R E D A - 13.12. 
Č E T R T E K - 14.12. 
P E T E K - 15.12. 
S O B O T A - 16.12. 
N E D E L J A - 17.12. 

Telefon d e ž u r n e g a za vzd rževan je v Železarn i je: 
vezni telefon je: 

D N E V N I : 

P R I S T A V E C B O Ž I D A R 
S T A R E B R A N K O 
K R A P E Ž B E R T I 
P E T E R N E L J A N E Z 
K A V Č I Č I V A N 
E N I K O V A N D A 
T E L A L O V I Č A H M E D 

N a redne delovne dni dela dnevni dežu rn i 
nočn i pa 

N a proste sobote, nedelje in praznike dela: 
dnevni d e ž u r n i 
nočn i pa 

! f ' l - é T « ¿ 

-

•i .-

N O Č N I : 

Z U P A N A L O J Z 
C U Z N A R A L O J Z 
S I T A R A N T O N 
B A K D U Š A N 
S L A M N I K I V A N 
V A R L A L O J Z 
P I N T A R M A R J A N 

358 
410 

od 14.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

od 6.00 do 18.00 ure 
od 18.00 do 6.00 ure 

Predaja poslov se izvede v sobi t a j n i š t v a vzdrževan ja š t . 5 v upravni zgradbi 
T O Z D Vzdrževan je . 

SLUŽBA OBRATNE AMBULANTE 
V dneh od 11. do 16. decembra bodo delale naslednje obratne ambulante: 
dopoldan: I. obratna ambulanta — dr. med. Bran imi r Čeh in II. obratna 

ambulanta — dr. med. Vesna Furlan-Zidar ; 
popoldan: III . obratna ambulanta — dr. med. Želimir Cesarec in 

I V . obratna ambulanta — dr. med. Vesna Sitar . 
V soboto, 16. decembra, samo dopoldan III . obratna ambulanta — 

dr. med. Žel imir Cesarec in I V . obratna ambulanta — dr. med. Vesna Fur l an -
Zidar. 

V zobni ambulant i : 
dopoldan: I. zobna ambulanta — v. den. V i k t o r S t raž i ša r ; 
popoldan: II . zobna ambulanta — dr. stom. A l o j z Smolej . 

V soboto, 16. decembra, samo dopoldan I. zobna ambulanta — v. den. V i k 
tor S t r a ž i š a r . 

V torek, 12. decembra, in v če t r t ek , 14. decebra, dodatno za Železarno od 
7. do 13. ure II . zobna ambulanta — dr. stom. Alo jz Smolej in od 13. do 
19. ure I. zobna ambulanta — v. den. V i k t o r S t r až i ša r . 

Ordinaci jski čas dopoldan od 6.30 do 13. ure. popoldan od 13. do 19.30. 
v soboto samo dopoldan od 6.30 do 13. ure. 

VABILO UPOKOJENCEM 
I z v r š n i o d b o r O O s i n d i k a t a T O Z D Z e b l j a r n a v a b i vse b i v š e sode

l a v c e — u p o k o j e n c e n a t o v a r i š k o s r e č a n j e v sobo to , 9. d e c e m b r a . 
V a b l j e n i naj se zbe ro ob 10. u r i v s p o d n j i h p r o s t o r i h K a z i n e n a 

J e s e n i c a h . 
I O O O s i n d i k a t a T O Z D Z e b l j a r n a 

OBVESTILO INVALIDOM ŽELEZARNE 
A k t i v i n v a l i d o v ž e l e z a r n e J e s e n i c e o r g a n i z i r a t e k m o v a n j e v s t re

l j a n j u z z r a č n o p u š k o v p o č a s t i t e v d n e v a J L A . T e k m o v a n j e bo v nede
ljo,-17. d e c e m b r a , v d e l a v s k e m d o m u J u l k e i n A l b i n a P i b e r n i k na J a -
v o r n i k u s p r i č e t k o m ob 8. u r i . T e k m o v a l e bodo e k i p e a k t i v a i n v a l i d o v 
ž e l e z a r n e J e s e n i c e , e k i p a s t r e l s k e d r u ž i n e T r i g l a v J a v o r n i k — K o r o 
š k a B e l a , e k i p a g r a n i č a r j e v te r e k i p a m l a d i n e Ž e l e z a r n e . 

V a b i IO a k t i v a i n v a l i d o v ž e l e z a r n e J e s e n i c e . 

N a osnovi samoupravnega sporazuma o medsebojnih razmerjih in odgovor
nosti na delu v delovni skupnosti za kadrovske in sp lošne zadeve ter infor
miranje, dajemo naslednjo 

O B J A V O 

za proste delovne naloge na centru za p r o u č e v a n j e samoupravljanja in infor
miranje — u r e d n i š t v o Železar ja : 

- k o r e k t o r š i f r a 5578 U-5 1 oseba 

P O G O J I : 
Za opravljanje delovnih nalog se zahteva: 
1. Visoka al i višja izobrazba s lavis t ične a l i sorodne smeri. 
2. Poleg slovenskega jez ika znanje s rboh rvašč ine in pasivno znanje enega 

tujega jezika. 
3. Ustrezne m o r a l n o p o l i t i č n e kvalitete in ustrezen odnos do samoupravlja

nja. 

Delovno razmerje se sklene za določen čas (do aprila 1979) s sk ra j š an im de
lovnim č a s o m (tedensko 24 ur — ponedeljek, torek in sreda). 
K a n d i d a t i naj pošljejo prijave z dokazi l i o izpolnjevanju pogojev v roku 
15 dni po objavi na kadrovski sektor že leza rne Jesenice, z oznako »za D S 
K S I « . 
Posebne prijavnice dobite pri kadrovikih a l i v sprejemni pisarni kadrovskega 
sektorja. ".' 

N a osnovi sklepa odbora za delovna razmerja v T O Z D Energetika, z dne 
22. 11. 1978 in v skladu s samoupravnim sporazumom o medsebojnih raz
merjih in odgovornosti delavcev v T O Z D 

O.B J A V L J A M O-
- 'Ol i i -i 

proste delovne naloge . - .v cv 

3122 D-3 strojnik s t i k a l n i č a r H E Vintgar 8. ktg. 
2 osebi 

Za opravljanje delovnih nalog se zahteva: 
— zak l jučena pokl icna šola elektro a l i strojne stroke ter najmanj pet let 

ustreznih delovnih i zkušen j . 

K a n d i d a t i naj pošljejo prijave z osnovnimi podatki in podatki o strokov
nosti v roku 15 dni po objavi na kadrovski sektor Že leza rne , z oznako z a 
» T O Z D E n e r g e t i k a « . 



TOZD Valjarna bluming stekel SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU 
23. SEJA ODBORA ZA GOSPODARSTVO 

PRI DS ŽELEZARNA 
Predsednik odbora za gospodarstvo B o ž o P A N C U R je za 23. sejo, 

k i je bila 28. novembra, p r e d l o ž i l naslednji dnevni red: pregled skle
pov zadnje seje, analiza f i n a n č n e g a rezultata za mesec oktober in 
kumulativno za prvih deset mesecev, ocena skupne in blagovne proiz
vodnje za mesec november ter zunanja realizacija prodaje energetskih 
medijev in v z d r ž e v a l n i h storitev za oktober 1978, predlog operativ
nega programa skupne in blagovne proizvodnje za mesec december 
1978, analiza gibanja osebnih dohodkov in predlog uskladitve in 
t e k o č e zadeve. 

Poroč i lo o izpolnjevanju sklepov 
prejSnje seje je navzoč im posredoval 
predsednik poslovodnega odbora Pe-
'.er K U N C . Iz poroči la je razvidno, 
•la so b i l i sklepi v glavnem izvršeni , 
nekateri, k i so do lgoročnega znača j a , 
oa se Se izvajajo. 

V zvezi s sklepom 3.1.10. z 21. seje 
Tdbora za gospodarstvo glede pro
blematike o neizdobavljenih količi
nah po temeljnih organizacijah in 
Dredobavah, so č lani odbora sklenil i , 
la bodo o tej problematiki razprav

l ja l i , ko bo pripravljen tudi organi
zacijski dopolni ln i predlog za pro
gramiranje proizvodnje. 

N a podlagi sklepa iz prejSnje seje 
odbora, k i se n a n a š a na nedoseganje 
planskih obveznosti v elektro jeklar-
n i , je b i l odbor mnenja, da priprav
ljeno obš i rno analizo poslovodni od
bor predhodno dobro pregleda ter na 
osnovi razprave z odgovornimi v te
meljni organizaciji Jek la rna pred
laga odboru za gospodarstvo pri de
lavskem svetu Že leza rne k o n č n e za
kl jučke in potrebne ukrepe. 

O anal iz i f inančnega rezultata za 
mesec oktober in kumula t ivno za 
prvih deset mesecev 1978 je sprego
voril predstavnik iz finančno raču
novodskega sektorja Bor is P E S J A K . 
Iz analize je razvidno, da v mesecu 
oktobru nismo dobro poslovali , saj 
smo zaostali za planirano proizvod
njo za 10.4^, proti istemu mesecu 
lanskega leta pa za 1254 ton. Po pla
čani realizaciji be lež imo v oktobru 
m o č n o pos l abšan je pr i l iva l ikv idn ih 
denarnih sredstev, predvsem na ra
čun pr i l iva v obl iki Vrednostnih pa
pirjev (menic). 

Odbor za gospodarstvo nadalje 
ugotavlja, da smo v prvih desetih 
mesecih zaostali za planirano bla
govno proizvodnjo za 19.781 ton al i 
5,1 %. P r i povprečn i prodajni ceni v 
prvih desetih mesecih 11.250 d in / t 
znaša to 223 mio din izpada celot
nega prihodka. 

V mesecu oktobru so nekatere te
meljne organizacije proizvajale z 
višjimi s t roški kot smo n a č r t o v a l i . 
P r e k o r a č i t e v je skoraj dvakrat večja 
kot v mesecu septembru. Iz tega sle
di, da večina temeljnih organizacij 
ni delala dobro, saj niso dosegale 
planskih obveznosti v količini , izple-

nu in asort imentu. Poveča l i pa so se 
tudi s t rošk i predelave in to s t rošk i 
p o m o ž n e g a materiala, materiala na 
delovni nalog ter fiksni s t rošk i . 

Iz ocene izvrševanja operativnega 
programa kol ič insko in vrednostno 
za mesec november ter zunanje rea
lizacije prodaje energetskih medijev 
in vzdrževa ln ih uslug za oktober, k i 
j i h je podal predstavnik iz oddelka 
za operativno planiranje Avgust 
K A R B A , so č lan i odbora ugotovil i , 
da bo proizvodnja v novembru bolj
ša kot v oktobru. 

Obravnava l i so tudi predlog pro
grama skupne in blagovne proizvod
nje za m.sec december ter ugotovil i , 
da je program postavljen realno in 
ga bo mogoče doseči . V zvezi s tem 
odbor poziva vse temeljne organiza
cije, da realizirajo proizvodnjo viso-

kovrednega materiala za t rž išče , za 
kar v Že lezarn i obstaja osnova. P rav 
tako poziva vse temeljne organiza
cije in delovne skupnosti , da pr ične
jo z odpremo takoj v z a č e t n i h dneh 
meseca. Predvsem zaradi zimskih 
razmer naj skuša jo dobi t i čim več 
prevoznih m o ž n o s t i v okvi ru želez
nice. 

M e d p o m e m b n e j š i m i t o č k a m i 
dnevnega reda so na seji obravnaval i 
anal izo gibanja osebnih dohodkov 
v Slovenskih ž e l e z a r n a h , občini in 
širši skupnost i v primerjavi z doseže
n imi osebnimi dohodki v Železarn i . 
N a inic ia t ivo poslovodnega odbora 
in d r u ž b e n o p o l i t i č n e g a ak t iva Žele
zarne odbor za gospodarstvo pripo
roča delavskim svetom temeljnih 
organizacij , da razpravljajo o pred
logih odbora za gospodarstvo ter 
sprejmejo ustrezne sklepe. 

V nadaljevanju seje je vodja sek
torja novogradenj E m i l A Z M A N po
ročal o kor iščenju porabljenih sred
stev za pripravo projektov, k i so do 
sedaj a n g a ž i r a n i v višini 402.419,50 
din. Navzoč i č lani na poroč i lo niso 
imeli pripomb ter so poroč i lo soglas
no potrdi l i . 

Ob koncu seje so obravnaval i ne
katere vloge s področ ja gospodar
stva ter jih ustrezno rešili. D . M . 

14. SEJA ODBORA ZA KADRE 
IN DRUŽBEN I STANDARD 

23. novembra se je na 14. seji sestal odbor za kadre in d r u ž b e n i 
standard pri delavskem svetu ž e l e z a r n e Jesenice pod predsedstvom 
Ane K u č i n a . Obravnaval i so: pregled sklepov p r e j š n j e seje, vloge iz 
naslova d r u ž b e n e g a standarda, vloge iz naslova i z o b r a ž e v a n j a ka
drov, analizo bolezenske odsotnosti in t e k o č o problematiko. 

Predsednica odbora je prisotne se
znani la s pregledom sklepov pre j šn je 
seje in ugotovila, da so sklepi v veči
ni izvršeni , razen nekaterih, k i so 
dal jšega znača j a , pa so še v izvaja
nju. 

Odbor je obravnaval predlog po
slovodnega odbora o prerazporeditvi 
neporabljenih sredstev sklada skup
ne porabe in o dopolni lnem predlogu 
delitve sklada skupne porabe. V zve
zi s tem je odbor sprejel več sklepov, 
ki pa bodo veljavni šele, ko j i h bo 
v razpravi potrdi l delavski svet Žele
zarne. 

Za tem je vodja oddelka za d ruž 
beni standard Božo P a n č u r posredo
val odboru vloge posameznih organi
zacij in d r u š t e v iz naslova d r u ž b e 
nega standarda. Na jveč je bilo pro
šenj raznih šol, v kater ih prosijo za 
finančno p o m o č pri organiziranju 
zak l jučn ih oz. maturantsk ih izletov. 
Posameznim delavcem Železarne pa 
so č lan i odbora odobri l i tudi nekaj 
dni izredno p l a č a n e odsotnosti za 
udejstvovanje na š p o r t n e m in ku l -

TOZD Elektrode 

21. SEJA DELAVSKEGA SVETA 
Delavski svet T O Z D Elektrode je imel 21. novembra 1978 21. redno 

sejo, ki jo je sklical in vodil predsednik Janez K o s m a č . 

Sprejeli so poroči lo o izvrševanju 
sklepov zadnje seje z ugotovitvijo, 
da so vsi sklepi izvršeni . 

Soglaša l i so s sklepom odbora za 
gospodarstvo T O Z D , k i se n a n a š a na 
ustavitev proizvodnje v oktobru, za
radi pomanjkanja vodnega stekla. 

Obravnaval i so predlog sprememb 
in dopolnitev samoupravnega spo
razuma o združ i tv i v S O Ž D SZ . 
Predlog so sprejeli s pripombo, da 
naj bi tudi za imenovanje predsed
nika kolegijskega poslovodnega or
gana veljala visoka izobrazba. Za 
sprejem samoupravnega sporazuma 
so razpisali referendum 24. novem
bra 1978. 

Razprav l ja l i so o predlogu samo
upravnega sporazuma o združ i tv i 
D O Tehno-Impexa v S O Z D S Z . k i 
so ga obravnavale tudi vse samo
upravne delovne skupine. N a osnovi 
razprave na delavskem svetu in na 
samoupravnih delovnih skupinah, 
delavski svet n i soglaša l s pr ik l juči t 
vijo, pripravljen pa je zadevo po
novno obravnavati , ko bodo na voljo 
zahtevana pojasnila. 

Po t rd i l i so predlog samoupravne
ga sporazuma o obl ikovanju prve 
enote S I S E O T . Za podpisnika tega 
sporazuma so pooblast i l i Janeza 
K o s m a č a . 

Obravnava l i so predlog dopolni l 
samoupravnih sporazumov o tetne-
Ijih planov S I S za leti 1979 in 1980. 
N a podlagi razprave in pripomb sa
moupravnih delovnih skupin so 
predlog dopolni l sprejeli s pripombo 
in predlogom ene samoupravne de
lovne skupine, da bi se prispevki po
sameznim S IS prenehali p l ačeva t i 
takrat , ko b i b i la dosežena planirana 
vsota sredstev. 

Z a podpisnika so imenoval i T o n č 
ko D iv j ak in Janeza K o s m a č a . 

P o t r d i l i so predlog, da se za 
podpisnike dokumentacije na nivoju 

D O . k i bosta hkra t i sopodpisnika f i 
n a n č n e dokumentacije temeljnih or
ganizacij, imenuje Boža Bar t l j a — 
č l a n a poslovodnega odbora in Ro
mana Smoleja . vodjo k r a t k o r o č n i h 
financ. 

Sprejeli so poda l j šan je vezave za
padlega depozita v viš ini 1.830.329.56 
din za dobo 13. mesecev pri temeljni 
banki Gorenjske, P E Jesenice. 

N a predlog razpisne komisije so 
imenoval i A n t o n a Mesaric za raču
novodja T O Z D Elektrode. 

Razprav l j a l i so o potrebah nočne 
ga dela žensk v letu 1979. Ugo tov i l i 
so. da bo za izvrševanje sprejetih de
lovnih obveznosti v letu 1979 občas
no n o č n o delo žensk v letu 79 še 
vedno potrebno. Predlagali so. da 
zaprosi sekretariat za delo S R S za 
dovoljenje za o b č a s n o delo žensk po
noči pr i sušen ju elektrod in rezanju 
elektrodne žice. 

M . S. 

turnem področ ju , prizadeti bodo o 
teh sklepih pisno obveščeni . 

Odbor je obravnaval tudi ocene 
brigadirjev jesen iško-bohin jskega 
odreda, k i so sodelovali na zvezni 
mladinski delovni akci j i Podrinje — 
K o l u b a r a 78 in j i h vzel na znanje. 

B o ž e n a Dolgan je iz naslova iz
o b r a ž e v a n j a kadrov posredovala čla
nom odbora v razpravo in od loč i tev 
precej vlog. Odbor za kadre in d ruž 
beni standard je sprejel tudi sklep, 
da ž e l e z a r n a Jesenice prevzame po
krovitel js tvo nad praznovanjem 
40-letnice obstoja Že lezarskega iz
o b r a ž e v a l n e g a centra. 

N a t o je odbor za kadre in d ruž 
beni standard dopolni l nekatere 
svoje sklepe, k i so jih že sprejeli na 
preteklih sejah. Odbor dopolnjuje 
sklep, k i ga je sprejel na svoji seji 
dne 23. 3. 1977, s tem da se v izven
sodno poravnavo k d o l ž n e m u znesku 
vkl juč i jo tudi predpisane obresti. 

D o p o l n i l je sklep, k i ga je sprejel 
na svoji seji dne 2. 2. 1978, s tem da 
v Že l eza rno sprejemamo za priprav
nike n a š e š t i pend i s t e a l i druge delav
ce z visoko in višjo izobrazbo samo 
z z a k l j u č e n o šolo (z diplomo). 

Š t i p e n d i s t i ž e l eza rne Jesenice 
imajo za izdelavo diplomske naloge 
pravico do t r i m e s e č n e g a brezobrest
nega posojila v višini zadnje š t ipen
dije pod pogojem, da pred lož i jo po
trdi lo o vseh opravljenih izp i t ih in 
o temi diplomske naloge. 

Odbor je dopolni l še sedaj veljav
ne primere in kriterije za odobritev 
š tud i j sk ih ugodnosti, s tem da delav
c i , k i j i m je odobrenih 20 dni š t u d i j 
skega dopusta za diplomo za višje 
šole, le-te lahko koristi jo po tem. ko 
kadrovskemu sektorju predloži jo po
trdilo o izbrani temi diplomske na
loge. 

Bojan Er javšek je nato prisotnim 
posredoval anal izo bolezenske od
sotnosti v Železarn i . Ugo tov i l i so, da 
analize niso podrobno obravnavali 
odbori za delovna razmerja temelj
nih organizacij in delovnih skupno
sti , zato odbor zadolžuje kadrovski 
sektor, oddelek za kadre, da analizo 
ponovno obvezno obravnavajo od
bori Za medsebojna razmerja v te
meljnih organizacijah in de lovnih 
skupnostih. 

Z. B . 

1 8. SEJA ODBORA ZA DELOVNA RAZMERJA 
Odbor za delovna razmerja T O Z D Elektrode je imel 18. redno sejo 

14. novembra 1978, k i jo je vodil predsednik Janez Zaveljcina. 
Sprejeli so poroči lo o izvrševanju 

sklepov zadnje seje z ugotovitvijo, da 
so vsi sklepi izvršeni , le sklep, k i se 
n a n a š a na p r iučevan je kadrov za če
tr to l ini jo bo predvidoma izvršen v 
decembru. 

Obravnaval i so poroči lo o zaposle
nosti delavcev T O Z D v mesecu ok
tobru. Skupna odsotnost v tem me
secu je z n a š a l a 17,7 f , od tega je bilo 
11,1 $ bolezenske odsotnosti . V 
oktobru je bolezenska odsotnost 
zopet narasla in je bi la za 1,8 rr 
večja od odsotnosti v mesecu 
septembru. Ne izkor i ščeno je ostalo 
še več -ko t 14 % rednih dopustov, kar 
bo povzroč i lo t ežave pri i zvrševan ju 
proizvodnih nalog v mesecu decem
bru . 

P o t r d i l i sc prenehanje delovnega 
razmerja dvema delavcema in spre

jem dveh delavcev v T O Z D . Nadal je 
so potrdi l i premestitev enega de
lavca, za premestitev drugega delav
ca pa bo odbor d o k o n č n o sklepal na 
prihodnji seji. 

Odbor je dal soglasje, da se od pri
javl jenih kandidatk, kot rezerva 
usposobijo za rezalke naslednje to-
variš ice: P i v a č Azemina . Branka 
Ravn ik . D u š a n k a Anakiev . Za uspo
sobitev č e t r t e rezalke bo odbor 
odločal na naslednji seji. 

Odbor je S r e č k u Žen odobril en 
dan izredno p l a č a n e g a dopusta za 
sodelovanje pri pihalnem orkestru 
j esen i šk ih železar jev in Mar j anu 
Ke jža r ju devet dni za s m u č a r s k o 
dejavnost. 

M . S. 

23. SEJA ODBORA ZA GOSPODARSTVO 
V č e t r t e k , dne 23. novembra, je namestnik predsednika odbora za 

gospodarstvo pri T O Z D Val jarna bluming stekel Janez Smolej sklical 
23. redno sejo odbora, na kateri so č l a n i obravnavali deset t o č k dnev
nega reda. 

P r i pregledu sklepov zadnje seje 
so ugotovil i , da so b i l i izvršeni . V na
daljevanju so obravnaval i proizvod
no problematiko za mesec oktober in 
ugotovil i , da je bi la skupna proiz
vodnja dosežena z 90.3 "V. blagovna 
pa z 89,9 %. Vzrok za nedoseganje 
planiranih količin je še vedno v 
okvarah na posameznih agregatih, 
še posebno pereč problem pa v zad
njem času predstavljajo Bronx 
škar je . Glede na tako stanje tudi iz-
pleni niso b i l i doseženi , saj so b i l i na 
blumingu za 0.3 % in na steklu za 
3,7"? pod p lani ranim. Najbol j pro
b l e m a t i č e n je izplen v hladni valjar-
ni Jesenice, ker se kolobarji dvakrat 
obrezujejo in pa pri tanki pločevini . 

F i n a n č n i rezultat je v oktobru ne
kol iko boljši , še vedno pa so s t roški 
preseženi za 3,140.243,52 d in . in sicer 
pri v ložku za 2.989.648 din (zaradi 
slabo dosežen ih izplenov na b lumin
gu in steklu) in pri predelavi za 
150.596 din (zaradi nezadostne pro
izvodnje ter nevka lku l i ran ih pri
spevkov in obresti v plansko lastno 
ceno). 

N a osnovi poroči la o doseganju 
postavljenih delovnih ciljev so ugo
tovi l i , da je osem delovnih ciljev 
dosežen ih , šest pa ne. 

Obravnaval i so operativni pro
gram za mesec december, ki je se
stavljen zelo zahtevno, saj je pri 
skupni proizvodnji zvišan za 6 % in 
pri blagovni za 3,2 % v odnosu na 
d r u ž b e n i p lan . P r i tem so č lan i od
bora poudari l i , da je predpogoj za 
realizacijo plana, da T O Z D Vzdrže
vanje zagotovi nemoteno obratova
nje vseh naprav. 

Odbor je zahteval tudi . da T O Z D 
V z d r ž e v a n j e poda pisno poroč i lo o 
poteku menjave elektromagnetne 
sklopke in navede vzrok za podalj
šan je popravila preko dogovorjenega 
roka. Pojasni t i morajo tudi , kako je 
potekala m o n t a ž a matice na nastav
ni napravi . T O Z D V z d r ž e v a n j e mo
ra zagotoviti tudi nemoteno obrato
vanje B r o n x ška r i j , ker v nasprot : 

nem primeru ne prevzamejo odgo
vornosti za pomanjkanje v ložka v 
hladni val jarni Jesenice. 

P o t r d i l i so nov i z račun normativa 
dela na B r o n x ška r j ah kot ga je pr i
pravi l S E O P — oddelek za š tud i j 
dela in časa . Sprememba je v tem, 
da so se doslej o b r a č u n a v a l e norme 
na tono proizvodnje, nov i z račun pa 
je postavljen na š tevi lo svi tkov. Ve
ljavnost novega i z r a č u n a velja od 
1. decembra dalje. 

N a osnovi pravi ln ika o osnovah in 
meri l ih za delitev osebnega dohodka 
in dela sklada skupne porabe, k i je 
v veljavnosti od 1. ju l i j a , so č lani od
bora meni l i , da je potrebno izločiti iz 
o b r a č u n a stimulacije na doseganje 
programirane stori lnosti , ure in 
nadure za usluge drugim T O Z D in 
sprejeli naslednje sklepe: 

— kol ič ina opravljenih ur in 
nadur za usluge drugim T O Z D se ne 
š te je v i z račun stimulacije za dose
ganje programirane stori lnosti ; 

— doslej opravljene ure in nadure 
v ča su veljavnosti navedenega pra
v i ln ika se p r e r a č u n a j o in se upoš te 
vajo v mesecu novembru s tem, da se 
poravna dolg dveh odstotkov, preje
tih v mesecu oktobru; 

— pri i z r a č u n u odstotka za sti
mulacijo naj se u p o š t e v a tudi izpad
la proizvodnja zaradi poda l j šan ja 
m o n t a ž e elektromagnetne sklopke 
preko dogovorjenega remonta in 
izpadla proizvodnja zaradi podal j ša
nega popravila matice na nastavni 
naDravi. 

Namestnik vodja T O Z D tov. 
Mandel jc je seznanil č l a n e odbora, 
da je v obeh a d j u s t a ž a h na zalogi 
okrog 400 ton p ločev ine , k i jo ni moč 
prodati n i t i s popustom, zato vodja 
oddelka predlaga odpis p ločevine . 
Č l a n i odbora so sprejeli sklep, da se 
p ločev ino odpiše v š t i r ih mesecih, 
zaradi pomanjkanja prostorov pa se 
p ločevina najprej odpošl je iz adju-
s t aže stekel na B e l i . 

Za izredno uspešno reš i tev in od
stranitev okvare na napravi za navi
janje kabla na 16-tonskem magnet
nem žer javu , k i jo je izvedel A n t o n 
Lužn ik , mu je odbor potrdi l enkrat
no nagrado v višini 500,00 d in . 

V razpravi so sodelovali: Doles, 
Kavč ič , Smolej in Mandel jc . N I 

TOZD Žičarna 

23. SEJA 
ODBORA 

ZA DELOVNA 
RAZMERJA 

Predsednik A l o j z Zorko je 22. no
vembra skl ical 23. redno sejo odbora 
za delovna razmerja. Uvodoma je 
poudari l , da so sklepi zadnje seje 
realizirani razen sklepa o potrebah 
po delavcih v T O Z D Ž i c a m a . Te

meljna organizacija potrebuje t r i 
delavce in to za delovna mesta rezal-
cev palic M R P , drugi pocinkovalec 
in adjuster E l i r a žice. 

Odbor je potrdi l razporeditev pe
t ih novosprejetih delavk na delovno 
mesto pomočn ik adjusterja V A C 
žice. 

Ob sklepu seje so člani odbora po
trdi l i izredno p lačan dopust Petru 
Peternelu in M i h u Peternelu. 

B . J . 



MLADI O SEBI, SVOJIH PROBLEMIH, NALOGAH IN PERSPEKTIVAH 
» M L A D I N A IN KULTURA« NA REŠETU 

Pred p razn ik i je o b č i n s k a konfe
renca Z S M S Jesenice v gledal iški 
dvorani na Jesenicah organizirala 
kul turno prireditev z naslovom 
M l a d i in ku l tu ra z namenom, kakor 
so napovedali v vabi lu , da b i se ob 
izvajanju programa nekaterih mla
dinskih k u l t u r n i h skupin pogovoril i 
o nekaterih problemih na področ ju 
kulture seveda in skuša l i obl ikovat i 
smernice za uspešne j še delo v 
prihodnje. D o b r a zamisel mladih , k i 
pa je izzvenela v glavnem v dialogu 
obeh vodij večera — predsednika 
občinske konference Z S M S S lavka 
Mežika in predsednice kul turne ko
misije p r i O K Z S M S Magde Flander 
ter nekaterih dokaj nepripravljenih 
sogovornikov iz vrst n a s t o p a j o č i h in 
seveda ob izvajanju, razen nekaterih 
izjem, dokaj improviziranega ku l 
turnega programa. N a odru so sicer 
povedali, da bi k razgovoru radi 
povabili k a k š n e g a kul turnega de
lavca, da pa se žal n ihče ni odzval 
vabilu (res ni bilo na jodgovorne j š ih , 
vseeno pa je v dvorani sedelo pet 
dolgoletnih ku l tu rn ih delavcev in 
organizatorjev). V sicer dobro zase
deni dvorani je bilo več kot polovico 
pionirjev, nekaj s t a r š e v in seveda 
tudi mladih , k i se j i h je razprava 
tikala. 

K o t že r ečeno dobra zamisel, k i pa 
je izzvenela dokaj enostransko, kot 
da b i bi la ku l tu ra nekaj izven 
pol i t ičnega sistema soc ia l i s t ičnega 
samoupravljanja, kot da v občini ne 
bi imeli delegatsko organizirane 
kulturne skupnosti in enako orga
nizirane zveze ku l tu rn ih organizacij , 
ki povezuje vso amatersko ku l tu ro v 
občini. K a j t i ves dialog je potekal v 
okviru v vabi lu poudarjene ugoto
vitve n a m r e č , da je v ku l tu rna 
d ruš tva in skupine vk l jučen ih so
razmerno veliko mladih , k i pravza
prav tvorijo akt ivno jedro kul tur
nega živl jenja v občini , da pa pri 
oblikovanju programov in vodenja 
kul turn ih d r u š t e v nimajo kaj prida 
besede. N i t i v vabi lu , n i t i v dialogu 
na odru ni bilo z besedo omenjeno 
vprašan je akt ivnost i mladih v dele
gatskem sistemu ob dejstvu, da smo 
po le tošnj ih vol i tvah delegatov v 
občini ugotavljal i mnogo večje š te
vilo mlad ih v delegacijah. Zato bi 
kazalo bolj k r i t i čno in s a m o k r i t i č n o 
spregovoriti o akt ivnost i mladih v 
delegacijah, k i deligirajo delegate v 
skupšč ino kul turne skupnosti , kajt i 
tam se kroji ku l tu rna po l i t ika in sa
moupravno sprejemajo programi 
dela. T u d i v d r u š t v i h oziroma ku l 
turnih organizacijah in sekcijah se 
letni programi (po d r u š t v e n i h pra
vilih) sprejemajo a l i na letnih 
občnih zborih al i konferencah in na 
enak nač in tudi pregleduje in oce
njuje opravljeno delo. Tore j bi bilo 
bolj utemeljeno v p r a š a n j e — kako 
bo Z S M S delovala, da bodo mladi 
bolj ustvarjalno prisotni v delegat
skem sistemu in da bo med nj imi 
hitreje prebujala kul turne potrebe 
in interese. K a j t i brez prebujenih 
kul turn ih potreb in interesov tudi 
ne more bi t i ustvarjalnega sodelo
vanja v delegatskem sistemu. 

N i t i z besedo ni bilo omenjeno 
vprašan je , kako se mladi v okvi ru 
vseh subjekt ivnih soc ia l i s t ičn ih s i l 
prizadevajo, da bi se ku l tu ra hitreje 

SESTANEK 
0 0 ZSMS 
PLANINA 

POD GOLICO 
V petek, 1. decembra, je b i l v pro

storih krajevne skupnosti sestanek 
0 0 Z S M S P lan ina . Poleg sprejema
nja letnega plana so razdel i l i naloge 
posameznim č l a n o m in i zvo l i l i vod
stvo in referente: 

— za predsednika J o ž a Rekar ja . 
— za sekretarja Ireno K l i n a r . 
— referent za špo r t bo Zdravko 

Vi lman , 
— referent za ku l tu ro Andre ja 

Ambrožič , 
— referent za informiranje Janez 

Razinger, 
— za blagajnika pa so i zvo l i l i D a 

nico K l i n a r . 
Razen teh pa so določi l i še delega

ta za s k u p š č i n o K S in K K S Z D L 
Planina pod Gol ico . 

N a sestanku so še skleni l i : 
— da bodo pr ipravi l i tekmovanja 

v s m u č a n j u in sankanju, 
-7— hndo okrepil i sodelovanje s 

pripadniki J L A . na karav l i Franceta 
P re še rna . 

— da bodo sodelovali na vseh pro
slavah in . 

— da bodo organiziral i ku l tu rn i 
večer, kurjenje kresov, pohod na Go
lico in razna predavanja. 

N a sestanku so se tudi dogovoril i , 
da bodo imel i redne sestanke 0 0 
Z S M S P l a n i n a vsak prvi petek v me
secu. Vse č l a n e O O Z S M S P l an ina 
pod Go l i co s tem o b v e š č a m o , da bo 
naslednji sestanek v sredo, 27. de
cembra, ob 19. ur i v prostorih kra
jevne skupnosti . 

Janez Razinger 

v ra šča l a v celoto zd ruženega dela, 
ozi roma da bi postala sestavina 
d r u ž b e n i h planov organizacij zdru
ženega dela in krajevnih skupnosti . 
V tak dialog sodi tudi v p r a š a n j e 
vloge kul ture v socia l is t ični samo
upravni d r u ž b i nasploh, k i pomeni v 
bistvu bi tko za osvobajanje č loveka 
in dela, bi tko za preseganje zgodo
vinsko pogojenih ločnic med ma
terialno in duhovno dejavnostjo. 
Mnogo več besed b i moralo bi t i na
menjenih v p r a š a n j e m kul turne 
vzgoje mladih od predšolsk ih usta
nov dalje, svobodni menjavi dela 
med materialno proizvodnjo in ku l 
t u rn imi dejavnostmi. Pozornost bi 
morala veljati tudi negat ivnim vpl i 
vom zahoda na kul turno dejavnost, 
boju mlad ih prot i zaprtost i kulture, 
prot i r az l i čn im obl ikam kiča in 
š u n d a v ku l t u r i in podobno. Vse te 
naloge v bistvu izhajajo iz resolucije 
desetega kongresa Z S M S , kakor tudi 
spodbujanje amaterske kul turne de
javnost i in prizadevanja za premo-
ščan je delitve kul ture na profesio
nalno in amatersko. 

T a k a š i roka fronta boja Z S M S za 
samoupravno organiziranost in od
ločanje v ku l tu r i , kakor tudi za ures
n i čevan je ostalih nalog, k i j i h je 
pred miade postavil deseti kongres 
Zveze soc ia l i s t ične mladine Slo
venije, pa seveda zahteva dobro in 
d i n a m i č n o organiziranost povsod 
kjer mladi delajo, se i zobražu je jo al i 
živijo, to je v organizacijah združe
nega dela. šo lah in krajevnih skup
nostih ter vk l jučevan je v akt ivno 
delo kar na jveč je š tevi lo mladih . P r i 
tem pa v občini že nekaj let nismo 
dosegli kont inuiranega delovanja 
osnovnih organizacij v organizacijah 
z d r u ž e n e g a dela, šo lah in krajevnih 
skupnostih, kar bi moral b i t i pri
meren cilj obč inskega vodstva 
Z S M S , ne pa da pretirano opozarja 
na » o d m a k n j e n o s t « in »pozabl je-
nos t« mlad ih s s trani d r u š t e v in 
organizacij . M l a d i bodo tol iko bolj 
prisotni , kol ikor bolj bodo organi
zirano delovali pr i u r e s n i č e v a n j u 
svojih kongresnih nalog. 

•V svojih prizadevanjih in akt ivno
stih je obč inska konferenca Z S M S 
že v vabi lu poudarila, v e č k r a t pa je 
bilo r ečeno tudi na odru. da so 

skupaj z glasbeno mladino organizi
r a l i seminar za animatorje glasbe
nega živl jenja , da ustanavljajo mla
dinski pevski zbor. folklorno skupi
no, da so začeli z akcijo »knjiga in 
mladi« , da pripravljajo s r ečan je »po
zabl jenih« mladih l ikovnikov, da 
bodo v decembru organiziral i semi
nar za klubsko dejavnost, da se s 
kinematografskem podjetjem dogo
varjajo za mladinsko filmsko mati
nejo i td. S p o š t o v a n j a vredna priza
devanja, vendar pa mladi ob tem ne 
bi smeli pozabit i , da imamo v občini 
poleg zveze ku l tu rn ih organizacij 
tudi vrsto specializiranih d r u š t e v , 
organizacij in skupin, k i imajo in 
razvijajo te dejavnosti. N a j b r ž bi 
bilo normalno, da bi obč insko 
mladinsko vodstvo posredovalo in
terese mlad ih zvezi k u l t u r n i h orga
nizacij , k i zd ružu je celotno amater
sko kul turo v občini . T a k o pa se 
nam dogaja, da je na Jesenicah v 
tem času kar na treh področ j ih 
vzn ik la ideja po us tanovi tvi oziroma 
obnovi tvi folklorne skupine. Spra
šu jem se tudi zakaj ustanavljat i nov 
mladinski pevski zbor. če le-ta 
dvanajst let deluje pri jeseniški 
gimnazij i . A l i ne bi bilo bolj smotrno 
tega kadrovsko okrepit i z mlad imi iz 
ostalih srednjih šol in iz proizvodnje, 
nekako tako kot je že pred leti 
deloval. Zakaj ne bi obč insko mla
dinsko vodstvo prek kul turne skup
nosti obč ine pospeši lo sklepanje sa
moupravnega sporazuma o uresni
čevan ju kul turne poli t ike na področ
j u produkt ivne kinematografije v 
občini , namesto, da se mimo tega 
dogovarja za matineje, k i same po 
sebi brez ustrezne filmske vzgoje, 
predavanj in podobno še ne rešuje jo 
n ičesar . Zakaj govoriti o »pozabl je
nih« mlad ih l ikovn ik ih , če na Jese
nicah že 32 let kont inui rano deluje 
l ikovni k lub D O L I K . k i ima na širo
ko odprta vrata za vse, k i imajo 
smisel za l ikovno dejavnost in k i so 
pripravljeni , da se s trokovno izpo
polnjujejo ter podredijo določeni 
l i kovn i kval i te t i . 

N i k a k o r ne gre za podcenjevanje 
tovrstnih prizadevanj občinskega 
mladinskega vodstva, t e m v e č za pri
spevek k nj ihovim prizadevanjem, 
da b i razstavljeno delo dobilo širšo 
idejno po l i t i čno osnovo in seveda 
boljše k o n č n e rezultate. 

MLADI ZELEZARJI V POBRATENEM VALJEVU 
M l a d i i z Že leza rne so b i l i od 24. do 

26. novembra v gosteh v pobrateni 
občini Va l jevo , oziroma pri mladin
cih delovne organizacije K r u š i k iz 
Va l jeva . 

M l a d i n c i iz K r u š i k a so mlade žele-
zarje sprejeli pred svojo tovarno in 
j i m zaželel i dobrodoš l ico in prijetno 
p o č u t j e v nj ihovi sredini. Po zaj trku 
v t o v a r n i š k i menzi so si železarj i 
najprej ogledali obrat » a r m a t u r a « in 
se tako seznanil i s procesom izdelave 
vodovodnih pip. S ledi l je razgovor z 
d r u ž e n o p o l i t i č n i m i delavci K r u š i k a . 
k i so seznanil i mlade že lezar je o delu 
te tovarne, osebnim dohodkom, 
modernizacij i i td . Preds tavniki Že
lezarne so seznanili z i s t imi podatki 
gostitelje. 

S ledi l je obisk spominskih obeležij 
padl im borcem v Val jevu . na spo
menik narodnega heroja Stevana 
F i l ipov ica so mladi iz Že leza rne po
ložili venec. Ogledali so si tudi Valje
vo in del okolice. V Robojah , kjer so 
delal i j e sen išk i brigadirji , so obiskali 
spominsko hišo, kjer je nekaj časa 
med N O V živel t o v a r i š T i t o , in v 
kater i se je prvič sestal s par t izani . 
Po namest i tvi v poč i t n i škem domu 
K r u š i k a v Divč iboru (25 km od V a 
ljeva) so prosti čas do večer je izko
ristili vsak po svoje, nogome ta š i za 
trening, drugi za sprehod po sončn ih 
Divč ibor ih i td . D r u ž a b n i večer z 
mlad inc i iz K r u š i k a je b i l nadvse 
prijeten. Ob part izanski pesmi so 
zaplesali kolo, sklenila so se mnoga 
nova prijateljstva, kar bo prispevalo 
še k nadaljnji krepi tvi odnosov med 
mlad imi iz K r u š i k a in n a š e železar
ne. 

Drugi dan so si ogledali prijatelj
sko nogometno tekmo med N K Je
senice in d o m a č i m m o š t v o m (1:0 za 
d o m a č e ) . Po kosilu v domu J L A so 
se napot i l i v krajevo skupnost K o -
lubara, kjer so j ih prav tako p r i s r čno 
sprejeli. 

Po izmenjavi skromnih spomin
skih dar i l , je zadonela pesem, k i se ni 
ustavila vse do slovesa, k i so ga 
popestri l i še s par t izanskim kolom, 
k i so ga vsi skupaj zaplesali na 
p ločn iku .pred krajevno skupnostjo. 
Nasmejani obrazi mimoidoč ih in 
veseli pogledi iz oken so dokazoval i , 
da je to res pravo prijateljstvo, k i se 
s t ak imi s rečan j i še utrjuje. 

S pesmijo skozi mesto so se 
odpravi l i v dom J L A , kjer so j i m 
priredi l i kratek ku l tu rn i program s 
folklorno skupino, k i je zaplesala 
nekaj srbskih narodnih plesov. D r u 
ž a b n i večer v domu J L A se je kmalu 
zakl juči l , kaj t i v na jbo l j šem razpo
loženju je prišlo do prekinitve 
e l ek t r i čne energije in so se moral i 
v rn i t i v O i v č i b o r e . S lovo je bilo 
težko , kaj t i v dveh dneh so mladi 
železarj i doživel i res lepo doživet je , 
prijateljstvo, gostoljubnost. Poslo
v i l i so se v dogovoru, da se bodo še 
s rečal i na takih al i podobnih s reča
nj ih. 

Ob tej p r i l ik i se mladi železarj i 
zahvaljujejo šoferju viatorjevega 
avtobusa tov. Cve tko tu za prijetno 
in varno vožnjo , kajt i od Jesenic do 
Val jeva j i h je spremljala gosta 
megla, nazaj pa od Zagreba do Je
senic n e p r i č a k o v a n sneg. 

Vasjo Hr iba r 

V PRIPRAVAH NA PROBLEMSKO KONFERENCO 
Preteklo je še eno leto odkar smo tero smo deloma tudi že popravil i pa 

je ta, da se nismo povezali z mla
dinci v osnovni šoli. T o napako smo 
poskuša l i popravi t i tako, da smo v 
predsedstvo sprejeli tudi nekaj 
mladincev iz osnovne šole, k i naj bi 
pozneje tudi prevzeli naše delo. Prav 
tako pa smo se z nj imi povezali še na 
drugih področ j ih . 

Seveda pa to nista b i l i edini 
napaki v n a š e m delu. B i l o jih je še 
mnogo več, le da sta se nam ti dve 
zdeli n a j p o m e m b n e j š i . 

P r ip rav i l i smo tudi okviren pro
gram dela n a š e mladinske organiza
cije v prihodnjem letu. Seveda pa so 
vse to le oporne točke za razpravo 
sar.10, za katero upamo, da se bo 
razvi la na problemski konferenci. 

H k r a t i o b v e š č a m o vse mladince, 
k i so obiskovali naše disco plese na 
Selu pri Žirovnici , da smo z nj imi 
prekini l i do nadaljnjega zaradi 
nekaterih perečih problemov, k i so 
nastali v zvezi z nj im. I. Smolej 

se zbra l i mladinci v krajevni 
skupnost i Ži rovnica in začeli z 
resnim in ak t ivn im delom, k i je po
tekalo z m a n j š i m i vmesnimi premori 
nepretrgoma vse leto. T u d i sedaj je 
pred nami velika in resna naloga, to 
je problemska konferenca, k i jo 
bomo izvedl i 15. decembra. V pripra
vah nanjo smo pregledali n a š e dose
danje delo, ugotovil i napake in za
menjali nekatere č l a n e predsedstva. 
Pož iv i t i moramo n a m r e č predvsem 
delo v komisi jah, k i so v tem letu 
obstajale v vel ik i meri le na papirju. 
Zato smo skoraj povsod zamenjali 
č l ane . N o v i č lani vseh komisij pa so 
že dobil i svojo prvo nalogo, n a m r e č 
izdelati morajo programe, k i naj 
bodo č imbol j vabl j ivi , predvsem pa 
t ak šn i , da j i h bomo lahko tudi 
r e sn ično uresniči l i in ne bodo obsta
j a l i samo na papirju. 

N a š a druga velika napaka, ki smo 
jo naredil i v preteklem letu in ka-

Pripravljenost je vedno 
boljša kakor 

golo pričakovanje 
Tito ¡ 

STALNE ZALOGE HRANE 
V IZJEMNIH POGOJIH 

S E Z N A M I N K O L I Č I N E Ž I V I L Z A N A D O M E S T N O 
D O P O L N I L N O E N O T E D E N S K O Z A L O G O S U H E H R A N E 

Z A B O L N E I N S T A R E 

Živilo Kol i č ina 
za 1 osebo 

Kol i č ina 
za vaše 

gospodinjstvo 

T R U F O O D Jun io r Foods 
P r e t l a č e n a 
mesno-zelenjavna jed 21 kozarcev 
P r e t l a č e n a sadna jed 7 kozarcev 
a l i : 
Die tne konzervirane gotove 
jedi (npr. D E D I S - G a v r i l o v i č ) 5 — 6 konzerv 

S E Z N A M I N K O L I Č I N E Ž I V I L Z A Z A L O G O 
M O B I L N E H R A N E Z A D V A D N I 

Kol i č ina Ko l i č ina 
y Kol i č ina za 4-č lansko za vaše 

1 za 1 osebo gospodinjstvo gospodinj-
(3,5 potr. enot) s t v o 

Konzerv i rane gotove mesne 
in ribje jedi 2 —3 konzerve 6 konzerv 
Kondenz i rano mleko 30 g 100 g 
Topl jen sir 150 g 500 g 
P r e p e č e n e c 150 g 500 g 
K e k s i , s ladki 200 g 700 g 
K e k s i , s lani 250 g 900 g 
Je t rna p a š t e t a 80 g 280 g 
Sladkor, kocke 70 g* 250 g* 
Sadni sok (koncentrat) 40 g 140 g 
Č o k o l a d a 100 g ' 350 g* 
Orehi 50 g* 200 g* 
Sardine v olju 65 g* 250 g 

Za dvodnevno mobilno hrano dokupimo le živila, o z n a č e n a z *, 
druga so že zajeta v seznamu dopolnilne 1-tedenske suhe hrane. 

Dvodnevna zaloga mobilne hrane je primerna tudi za celo
dnevne izlete v naravo. 

(Se nadaljuje) 

POSVET MLADIH KOMUNISTOV 
V sejni sobi skupšč ine občine Je

senice je bil novembra posvet mla
dih komunistov iz Že leza rne . Navzo
či so bi l i tudi sekretar O K Z K S Jese
nice Franc Kobentar , predsednik IO 
K O O S Že lezarne Š te fan Sčerbič , 
predsednik odbora za u resn ičevan je 
zakona o z d r u ž e n e m delu v Žele
zarni Tone P in t a r in sekretar O K 
Z S M S Branko Pagon. 

V uvodni besedi predsednice Ane 
Pagon in sekretarja T ihomi r j a K o -
st iča , koordinacijskega sveta Z S M S 
Že leza rna , je bilo r ečeno , da na mla-

S K U P Š Č I N A KLUBA 
- ŠTUDENTOV 

JESEN I ŠKE OBČ INE 
Pred praznikom, dnevom republi

ke je b i ia na Jesenicah v sejni sobi 
K a z i n e redna letna skupšč ina k luba 
š t u d e n t o v jesen i ške obč ine . Že po 
ustaljenem dnevnem redu smo naj
prej obravnaval i poroč i lo o doseda
njem delu kluba. Izkazalo se je da se 
dela in to na d r u ž b e n o p o l i t i č n e m , 
d r u ž a b n e m , kul turnem in rekreacij
skem področ ju , žal pa je v te dejav
nosti še vedno vk l jučen ih premalo 
š t u d e n t o v . M e n i l i so, da je velik 
vzrok za to nezainteresiranost č lan
stva. Mimogrede povedano, to se je 
izkazalo tudi na skupšč in i , saj je bilo 
prisotnih le 50 š t u d e n t o v od približ
no 400 evidentiranih v občini . 

Sledi la je razprava o predlogu 
programa dela k luba za naslednje 
ieto. Sprejeli smo obsežen program 
dela, k i se bo v glavnem odvijal prek 
komisi j , k i bodo najtesneje povezane 
z obč insko konferenco Z S M S Jese
nice. P r i k lubu bodo delovale nasled
nje komisije: 

— socialno ekonomska komisija. 
— komisija za mladinske delovne 

akcije in splošni l judski odpor. 
— komisija za idejno po l i t i čno 

delo. 
— komisija za informiranje. 
— komisija za kul turo , 
— komisija za organizacija in 
— komisija za špo r t in rekreacijo. 
S k u p š č i n o smo skleni l i z vol i tvami 

predsedstva k luba in komisij . Pred
lagano predsedstvo smo soglasno po
t rd i l i , za predsednika pa izvo l i l i S a š a 
Domi jana . Nekaj pripomb je bilo na 
predlagano listo kandidatov za po
samezne komisije. T u d i to smo rešili 
in »že« ob 21. uri začeli s t e žko pri
č a k o v a n i m spoznavnim večerom, k i 
pa je b i l precej okrnjen zaradi že 
omenjene slabe udeležbe š t u d e n t o v 
in še posebej brucov (nekaj pa j ih je 
le bilo). M B 

dinskem vodstvu Železarne , kljub 
velikemu števi lu mladih komunistov 
v Železarni , niso zadovoljni z njiho
vim delom. K o t člani zveze komuni
stov se premalo posvečajo delu svo
jih OO Z S M S . velikokrat pa pozabi
jo, da so sploh č lani . Dogaja se. da se 
osnovne organizacije zveze komuni
stov obnaša jo do OO Z S M S kot bi 
bile le-te izven kroga subjekt ivnih 
socia l is t ičnih sil in podobno. 

Govora je bilo tudi o mladih dele
gatih, k i so v vseh delegatskih tele
sih, vendar se s svojo aktivnostjo ne 
izkažejo, nadalje o neoprav ičen i in 
na rašča joč i bolezenski odsotnosti. 
Š te fan Sčerbič je poudaril , da mladi 
premalo naredijo na področ ju nova-
torstva. stanovanjske problematike 
mladih in podobno. 

M l a d i se premalo posvečajo iz
o b r a ž e v a n j u v prostem času . pre
malo je -zanimanja za l i teraturo, je 
poudari l sekretar O K Z S M S Branko 
Pagon, k i je spregovoril tudi o slabi 
povezavi med delegati OO Z S M S in 
O K Z S M S . o stabil izaci j i gospodar
stva ter o mladih delavcih iz sam
skih domov. Vel iko so razpravl jal i o 
nadurnem delu (nepotrebnem), iz
polnjevanju planskih nalog, ter o 
dvigu produktivnost i v Železarn i . 

Razprava je bi la bolj skromna, saj 
so le š t i r je mladi komunis t i sprego
vor i l i o problemih v svojih T O Z D . 
OO Z K . O O S in OO Z S M S . pri dru
gih pa je zgledalo, kot da so č is to 
brez problemov, kar pa je skoraj ne
mogoče. 

T o pa je še en dokaz, da se mladi 
takih in podobnih posvetov ude ležu
jejo popolnoma nepripravljeni. 

Vasjo Hr iba r 

J K 

Lužilniva ii 



NOVICE IZ TOVARNIŠKIH GLASIL 
DESET LET LIVARNE II V ŠTORAH 

REKORDNA PROIZVODNJA 
V TOZD VERIGARNA 

Iz objavljenih podatkov v 11. Šte
v i l k i t o v a r n i š k e g a časop i sa - Ver iga 
povzemamo, da so b i l i dosežen i 
ugodni rezul ta t i in tudi zelo b l izu 
p lan i ran ih , tako pr i proizvodnji kot 
p r i prodaji . V z a č e t k u leta so plan 
prodaje slabo dosegli in je b i la zato 
posledica v negativnem poslovnem 
uspehu v dveh temeljnih organiza
c i jah . P r imanjkova lo j i m je na roč i l 
za nekatere izdelke, k i pa so j i h 
pozneje pr idobi l i , vendar prodajne 
cene niso bile dosežene na ustrezni 
v iš in i . T o se je še posebej poznalo pri 

i zvozu in je delno tudi vzrok 
s l abemu doseganju p lana izvoza . 
P r a v tako niso uspeli izdelat i in 
prodat i t a k š n e g a asortimenta izdel
kov kot so predvidevali z le tnim 
n a č r t o m . 

O d septembra dalje se stanje iz
bol jšuje in je tako T O Z D Vi j aka rna 
izpoln i la kol ičinski plan proizvodnje 
v septembru 109 % in v oktobru 
99%, medtem ko je b i l vrednostni 
p lan v obeh mesecih p resežen . 

T O Z D Ver igama je kol ičinski in 
vrednostni plan proizvodnje v okto
bru presegla, še posebej pri grupi 
proizvodov snežne verige za osebna 
vozi la in verigah z grabeži . T u d i 
kumula t i vn i podatek za obdobje 
januar—oktober je zadovoljiv, saj je 
kol ič inski plan proizvodnje presežen 
za 4 %. V oktobru so v T O Z D V e r i 
gama dosegli rekordno odpremo kar 
666 ton. Pohval jeni so vsi delavci v 

T O Z D V e r i g a m a , k i so pripomogli k 
t a k š n i m uspehom, da je tako kol i 
č inski in vrednostni plan prodaje za 
deseti mesec presežen . 

V T O Z D S i d m e verige kol ič inski 
p lan proizvodnje ni b i l dosežen , 
p resežen pa je skupni p lan . N a in
ternem trgu izstopa predvsem proiz
vodnja visokoodpornih verig in prav 
tako v lečene žice, k i so jo izdelali 
19 % več kot je planirano. 

V oktobru so v TOZD K o v a č n i c a 
i zpo ln i l i p lan eksteme proizvodnje s 
94 % in skupne proizvodnje 93 %. D o 
konca oktobra je b i la dosežena 
k u m u l a t i v n o 96 % izpolni tev ko l i 
č inskega plana proizvodnje za eks-
terni t rg i n 72 % za interni trg, 
skupaj torej 89 %. 

Z las t i so b i l i uspešn i pr i proizvod
nj i dvove r i žn ih transporterjev, ste-
zalic, ž ičn ih spon za in terni trg pa 
oprema za T O Z D Verigarno. Proda
ja je b i la skoraj enaka proizvodnji , 
vrednostno pa je bi la večja od pla
nirane. T O Z D Industr i jska oprema 
je presegla plan proizvodnje in pro
daje. T a k o je plan prodaje za 10 me
secev presežen 6,6 %. 

V sklepnem delu objavljenega pri
spevka so zapisali , da se ob sestavi 
letnega gospodarskega n a č r t a za pri
hodnje leto p o i z k u š a oceni t i po
slovni rezultat do konca leta. D o 
sedaj so kol ič inski plan proizvodnje 
i z p o l n i l i 90,7%, in ocenjujejo, da 
bodo do konca leta dosegli p lan s 
93%. Kol ič insk i p lan prodaje je 
dosežen s 96,9 % in r a č u n a j o , da bo 
podoben rezultat dosežen tudi ob 
koncu leta. Vrednostn i plan prodaje 
so i zpo ln i l i s 93,3 % in ocenjujejo, da 
bodo do konca leta dosegli 97 % 
izpolnitev, pr i tem pa planiranega 
izvoza ne bodo dosegli. 

KAKO SO DELALI V OKTOBRU 
Plan i rano težo gotovih m a t i č n i h 

i n v i jačnih izdelkov so v oktobru 
dosegli 94%, pri embaliranju proiz-

P L A M E N K R O P A 

vodnje pa ugotavljajo 85 % in je 
d o l o č e n a kol ič ina izdelkov še neem-
balirana. P r i pregledu proizvodnje 
ugotavljajo, da presegajo rezultate 
lanskega oktobra s 17%. P r i proiz

vodnji so imeli naslednje probleme: 
pr imanjkovalo je kval i tetne žice 
večjih dimenzij za matice in naroč i l 
za drobne vijake. V oktobru so 
prodali 747.280 kg izdelkov v vred
nosti 17,485.327 dinarjev in tako iz
po ln i l i planirano obveznost po ko
ličini 92,3% in po vrednosti 107,9%. 

V primerjavi s prodajo v oktobru 
77 so letos prodali po količini za 7 % 
manj, po vrednosti pa za 17% več. 
K o m u l a t i v n a le tošn ja obveznost za 
deset mesecev je ko l ič insko izpol
njena z 89 %, vrednostno pa 101,6%. 

Pred desetimi let i je v že leza rn i 
Store zače la z obratovanjem l ivarna 
I I . O b tej p r i l o ž n o s t i u r e d n i š t v o 

ŽELEZAR 
š to r skega že lezar ja objavlja prispe
vek in v njem poudarja, da je bi la to 
prva l ivarna , k i je pr ičela s proiz
vodnjo na področ ju Š t o r e II . L i 
varno so zgradil i predvsem s sredstvi 
delovne organizacije. 

Ob jubi le ju je delavski svet na 
2. redni seji sprejel sklep, da delav
cem, k i so v tem obdobju pripomogli 
in prispevali k razvoju l ivarne 
podelijo priznanja. V l ivarn i je le še 

1/3 delavcev, k i so b i l i navzoč i ob 
o tvor i tv i in so dobi l i z a s lužena pri
znanja za 10-letni prispevek pri 
razvoju l ivarne II . O b podeli tvi 
priznanj sta spregovorila tov. G o r i -
šek in tov. Z a k o n š e k ter poudari la 
prizadevanja vseh in tudi posamez
nikov k uspehom, k i j i h je dosegla 
l ivarna II . V letu 1969 so dosegli le 
3.883 ton proizvodnje, k i pa se je 
zaradi izbol jšanja in selekcije proiz
vodnega programa ter z man j š imi 
inves t i c i j sk imi vlaganji že v letu 
1975 povzpela na 6.180 ton. 

Ob 10-letnici obratovanja zaposle
ni že l i jo , da b i u s p e š n o izpoln i l i 
sanacijski program in dosegli 7.200 
ton proizvodnje. H k r a t i želijo, da bi 
tudi v prihodnjem letu u s p e š n o 
poslovali , kar pa je odvisno od vseh, 
k i so posredno in neposredno vezani 
na proizvodni proces. 

DOBRO OPRAVLJEN PREIZKUS 
V že leza rn i Š t o r e so v l e to šn jem 

letu opredelil i naloge na področ ju 
ljudske obrambe in d r u ž b e n e samo
zašč i te , in sicer v akcijskem progra
mu. V programu je še posebej pou
darjena naloga usposabljanja in 
urjenja pr ipadnikov enot narodne 
zašči te . V zvezi s tem so se dogo
vor i l i za organizacijo usposabljanja 
v novembru in se s t r inja l i s pred
logom, da bo usposabljanje izvedeno 

dvakrat tedensko, ob torkih in pet
k i h . T a k o bodo lahko vključil i 
pripadnike N Z iz vseh treh izmen. Iz 
prispevka, k i ga u r e d n i š t v o š to r ske 
ga že lezar ja objavlja pod naslovom 
» D o b r o opravljen pre izkus« je raz
vidno, da so že opravi l i prvo preda
vanje za pripadnike N Z iz T O Z D 
E lek t ro p lavž , Jek la rn in V a l j a m , 
l ivarne I, mehanske obdelave, trans
porta in kontrole kakovost i . 

BOLEZENSKI IZOSTANKI V ŽELEZARNI RAVNE 
U r e d n i š t v o Informativnega fuži-

narja v 22. š tevi lk i , k i so jo izdal i te 
dni , objavlja podatke o gibanju bole
zenskih izostankov v že lezarn i 
Ravne . Iz razpredelnice so razvidni 
podatki za dobo desetih let, in sicer 
za rad i izos tankov ( p o r o d n i š k i do
pust) ter odsotnost z dela zaradi 
bolezni. Iz objavljene razpredelnice 
je razvidno, da je b i l indeks poveča
nja izostankov zaradi bolezni v ob
dobju 1967 do 1978 199, indeks pove
č a n j a izostankov zaradi porodov pa 
je b i l v tem obdobju 147. Indeks 
povečan ja izostankov je 189. Druga 
razpredelnica, k i jo objavlja Infor
mat ivn i fužinar , ugotavlja podatke 
za prvih devetih mesecev le tošn jega 
leta. Izostanki zaradi porodov so v 
povpreč ju 5,97 % in zaradi bolezni 
1,08%, skupaj 7,05%. Indeks za 
prv ih 9 mesecev z n a š a tako 117,9% 
pr i izos tankih zaradi porodov, 
80,3 % pri izostankih zaradi bolezni 
in skupaj 111,1 %. 

V informativnem fužinar ju objav
ljajo tudi podatke o izgubljenih 
dnevih v letu 1977 ter v devetih 
mesecih le tošnjega leta zaradi bolez

ni in nes reč , in sicer po posameznih 
temeljnih organizacijah. 

Razprede ln ic i je dodana kra tka 
obraz lož i t ev , iz katere povzemamo, 
da d e v e t m e s e č n i prikaz bolezenskih 
izostankov v primerjavi s povpreč
jem leta 1977 v večini T O Z D kaže na 
porast, kar velja še posebej za 
T O Z D M e t a l u r š k e predelave. V 
obraz lož i tv i je omenjena T O Z D 
P n e v m a t i č n i stroji, kjer je indeks 
porasta 97 in to pomeni, da raziska
ve ter ukrepi niso b i l i zaman ter so 
b i l i doseženi uspehi, č e p r a v še ne 
t a k š n i , kot so p r i čakova l i . Z ra
ziskavo bodo nadaljevali tudi v dru
gih T O Z D , ker je t renutno s ta lež 
visok. K o t so zapisali v obraz lož i tv i , 
bo treba izlušči t i najbolj bolno jedro 
in pr iče t i z zdravljenjem. Metode 
zdravljenja je treba pri lagodit i 
bo ln im, da b i č impre je ozdraveli in 
se v rn i l i na delo. 

»MIN I« TISKARNA 
R a z m n o ž e v a l n i c i (min i t iskarni) v 

že lezarn i Ravne pripisujejo v uvodni 
besedi velik pomen. K o t pišejo, 
r a z m n o ž u j e j o in tiskajo marsikaj, 
nekateri pa celo menijo, da bi lahko 
v l as tn i hiši t i ska l i celo č a s o p i s 
Informat ivni F u ž i n a r . 

V 22. š tevi lki Informativnega fu-
ž ina r j a je v zvezi s tem objavljen 
zanimiv razgovor o »mini t i skarni« v 
že leza rn i Ravne . N a zastavljena 
v p r a š a n j a je odgovorajal M a r j a n 
Gerdej, vodja arhiva in r a z m n o ž e -
valn ice . V njegovem odgovoru je 
opisan obseg del, k i j i h opravijo v 
r azmnoževa ln i c i , glede na to, da pa 
imajo v Že leza rn i več T O Z D kot so 
j i h imel i včas ih so se poveča le tudi 
potrebe za r a z m n o ž e v a n j e pisanih 
materialov. M e s e č n o r a z m n o ž i j o 
okrog 50.000 izvodov pisanega mate
riala. Na jveč potreb ima center za 
razvoj samoupravljanja in informi
ranje, nato pa kadrovsko socialna 
s lužba . Z a te s lužbe r a z m n o ž u j e j o 
večje naklade in je zato potreben 
precejšen red. Tež i jo za tem, da bi za 
m a n j š e š tev i lo izvodov uporabljali 
suhopisni nač in r a z m n o ž e v a n j a , na 
nekaterih mestih v T O Z D in delov
n ih skupnostih. L e - t i naj bi nabavil i 
svoje stroje, med tem ko bi večje 
š tev i lo izvodov pošiljali r a z m n o ž e 
valnic i . T u d i pr i tehniki r a z m n o ž e 
vanja so precej napredovali in 
imajo zato največ zaslug redni in 
dokaj dobri servisi. V razgovoru tov. 
Gerdej omenja usposobljenost raz-
m n o ž e v a l k , želijo pa tudi tiskanje v 
ba rvah in imajo za to potrebne 
stroje, žal pa j i m primanjkuje 
ustreznih barv in so pri tem vezani 
na uvoz. Naroč i l i so tudi stroj za 
obrezovanje r a z m n o ž e n e g a materia
la in bodo s tem pridobil i tudi na 
zunanjem videzu. S sedanjimi na
pravami lahko tiskajo podobno kot 
obvestila delovne organizacije, med 
tem ko je od r a z m n o ž e v a l n i c e do 
tiskarne velik korak, k i pa je tudi 
drag (stroji, stavci, izdelava klišejev) 
in bi šele i z račun pokazal,- če bi 
lahko nat isn i l i časopis . 

DOPISUJTE V ŽELEZARJA 

PREGLED SESTANKOV SDS 
M i n u l i teden smo iz š t i r i na j s t i h temeljnih organizacij in 

dveh delovnih skupnosti prejeli 99 zapisnikov s sestankov samo
upravnih delovnih skupin ter zapisnik zbora delavcev T O Z D 
L i v a r n a . Skupine so najpogosteje obravnavale predlog samo
upravnega sporazuma o združ i tv i Tehno-Impexa v S O Z D SŽ 
z ureditvijo medsebojnih razmerij ter dopolni la k temeljnim 
planom samoupravnih interesnih skupnosti za leto 1979—1980. 
O teh dveh zadevah je bi lo govora na 67 sestankih S D S . P r i 
pombe, k i so j i h izrekale delovne skupine, so bile sicer bolj sploš
ne, n a č e l n e narave, vendar pa smo j i h zabeležil i kar precej (na 
predlog sporazuma o združ i tv i je imelo pripombe 32 S D S , na 
dopolni la pa 31 S D S ) . Razen tega je 22 S D S obravnavalo tudi 
predlog sprememb in dopolnitev samoupravnega sporazuma 
o združ i tv i v S O Z D SŽ (zabeleži l i smo š t i r i pripombe v zvezi 
z razpisnimi pogoji za vodstvo SŽ) , 19 S D S pa pravi lnik o delov
n ih razmerjih. Od le-teh je imelo pripombe na pravi ln ik kar 
15 S D S . Z d i se, da je bi la zaradi vseh teh zadev, katerih obrav
navanje je vezano na roke, proizvodna problematika na sestan
k i h S D S v nekaterih T O Z D v precejšnj i meri odrinjena v 
ozadje. 

V T O Z D P lavž se je sestala SDS p l a v ž 4 (skupaj z delavci 
rudarne 4 in apnenice 4). Skup ina je obravnavala vse š t i r i zgo
raj omenjene zadeve. Pr ipombo je imela le na pravi lnik o delov
nih razmerjih. Predlagala je, da naj se ukine pisanje dopusta na 
proste dni , ter da naj b i se del dopusta kor is t i l skupaj (1 X 12 
dni), ostali del pa po potrebah oziroma m o ž n o s t i h obrata. 

V T O Z D Jeklarna je imelo sestanke 10 SDS (vodstvo, 
staro ž e l e z o 1, 2 in 4, l ivna jama 1, p o n v i č n o gospodar
stvo, elektrojeklarna 1 in priprava v l o ž k a ) . T u d i tu so 
skupine razpravljale predvsem o zadevah, k i j i h omenjamo zgo
raj. S D S staro železo 4 pa je ob tem opozorila še na v p r a š a n j e 
higienskih prostorov (na katere čaka jo že 12 let) ter predlagala, 
da naj se za šč i t na sredstva (bunde) delijo enotno (al i za vse 
z rokavi a l i pa za vse brezrokavnike). S D S peči 1 pa vprašu je , 
kdaj bo urejeno v p r a š a n j e pranja delovnih oblek. 

V T O Z D L i v a r n a so delovne skupine na enotnem zboru 
obravnavale dopolni la k temeljem planov SIS za leto 1979 do 
1980. P r ipomb n i bilo. Zboru delavcev je b i l t o l m a č e n tudi pra
vi ln ik o delovnih razmerjih, sama razprava pa je bi la p re ložena 
na naslednje sestanke delovnih skupin. 

V T O Z D B l u m i n g - š t e k e l je o dopolni l ih k temeljem planov 
S IS razpravl jala SDS a d j u s t a ž a stekel 1. Skupina opozarja, 
da na v p r a š a n j e kategorizacije v drugih oddelkih in na p r i t ožbo 
manipulantov niso dobi l i še nobenega odgovora. P rav tako še ni 
poskrbljeno za z m a n j š a n j e ropota v oddelku *er za signacijo 
svitkov. 

V T O Z D Va l j a rna žice in profilov so se sestale S D S valjar-
na ž i c e 1, 2, 3, 4, lahka proga 1, a d j u s t a ž a Javornik I in 
č i s t i l n i c a . Skupine so v e č i n o m a razpravljale o dopolni l ih pla
nov S IS , z d r u ž e v a n j u Tehno-Impexa v S O Z D SŽ ter o proiz
vodnji v novembru. S D S valjarna žice 2 se je med drugim pose
bej zaustavi la ob v p r a š a n j u obremenitve osebnega dohodka. 
Skup ina meni, da je nepravilno, da se poleg odtegljaja za S IS , ki 
z n a š a 29,64%, odteguje še davek, in sicer 1 % za republiko in 
0,5 % za občino , SDS valjarna ž i c e 3 pa se je ob dejstvu, da je 

b i la proizvodnja valjarne v oktobru pod planom, pohval i la , da 
je plan dosegla i n da so celo izgledi, da bo plan v novembru 
presežen . Ob tem pa opozarja, da na proizvodnost vpl iva po
manjkanje usposobljenih valjavcev in pov r šno in nezadovoljivo 
vzd rževan je . Skup ina med drugim vprašu je , zakaj j i m , ob te
ž a v n e m delu, n i pr iznana beneficirana delovna doba, kot j i m je 
bi la v stari val jarni žice. 

V T O Z D H l a d n a val jarna Be l a so se sestale S D S priprava 
v l o ž k a 4 ter valjarna 1 in 4. M e d t e m ko na dopolni la k pla
nom SIS niso imele pripomb, pa so k posameznim č l enom pra
v i ln ika o delovnih razmerjih vse t r i predlagale do ločene spre
membe. S D S priprava v ložka 4 med drugim sprašu je , zakaj 
v tem T O Z D , za razl iko od drugih, za 29. november ni bilo raz
deljenih bonov za malico ter zakaj ne bi na leto dobil i dve de
lovn i obleki in eno delovno srajco. Razen tega se p r i tožu je jo , da 
delovne obleke predolgo hodijo iz pranja in da bo treba uredit i 
v p r a š a n j e s t r an i š č na C B L . T u d i S D S valjarna 1 postavlja več 
v p r a š a n j : kaj se ukrepa v zvezi s slabim materialom T V T na 
Z R M , kdaj bodo vzdrževalc i očisti l i prostor pr i Land i su (kar b i 
omogoči lo boljši pregled nad valji) ter zakaj so analize emulzije 
za Z R M dvomljive. Skup ina razen tega ugotavlja, da je za Z R M 
potrebno nujno nabavi t i e l ek t r i čne škar je . Doka j podobne pri
pombe kot t i dve skupini je imela tudi S D S valjarna 4. 

Iz T O Z D Ž i c a m a smo prejeli zapisnike od vseh S D S , 
razen, od S D S patentirnica 2. T u so skupine obravnavale pred
vsem predlog sporazuma o združ i tv i Tehno-Impexa v S O Z D 
SŽ ter proizvodnjo v oktobru. Oceni l i so, da so b i l i v oktobru 
doseženi ugodni proizvodni rezul tat i , k i ostvarjajo m o ž n o s t , da 
bo d r u ž b e n i plan za leto 1978 dosežen . Posebno pozornost pa so 
skupine namenile tudi referendumu, na katerem so med drugim 
odločal i tudi o pristopu v poslovno skupnost proizvajalcev in 
predelovalcev žice ter o spremembah pravi ln ika o osnovah in 
meri l ih za delitev osebnega dohodka in dela sklada skupne 
porabe. S D S ž i č a r n a 1-3 pa je med drugim opozorila tudi na 
mišl jenje delavcev, k i delajo na strojih Vaughn 5/6, A l m a a t a 
ter S D in D D , češ da so delavci na stroju Bel ine uvrščen i v pre
visoko p lač i lno skupino, ker delajo pod o b č u t n o boljš imi delov
n i m i pogoji. S D S ž i č a r n a II-3 postavlja vp ra šan je , zakaj po-
spravljalke, k i so č lan ice kolekt iva T O Z D Ž iča rn a , ne posprav
ljajo v svojem obratu, pospravljajo pa v delavnicah S V in V E N , 
k i spadajo v druge T O Z D . S D S patentirnica 1 sprašu je , zakaj se 
samo delo v pocinkovalnic i , ne pa tudi v patentirnici , smatra 
kot zdravju škodlj ivo. K o t slabe pogoje dela n a š t e v a prah škaje , 
svinčev prah. vročino in pline. S D S patentirnica 3 pa predlaga, 
da naj se pri i z r a č u n u odstotka za dosego norme u p o š t e v a š te
vi lo ur na posameznih dninah. 

V T O Z D Prof i la rna so se sestale S D S vodstvo T O Z D , 
profilarna 2 in predelava profilarne. Skupine so obravna
vale dopolni la k planu S IS in p r ik l juč i t ev Tehno-Impexa v 
S O Z D SŽ, na kar niso imele pripomb. V zvezi z dvema nezgo
dama, k i sta se zgodili druga za drugo, so skupine postavile tudi 
zahtevo po bol jšem vezanju svi tkov in po sortiranju po dimen
zi jah s s trani dobaviteljev. K o t je razbrati iz zapisnika, se je na 
skupnem sestanku teh treh skupin dokaj burno razpravljalo 
o n izk ih osebnih dohodkih. 

V T O Z D Jeklovlek sta se sestali S D S a d j u s t a ž a 1 in bru-
silnica 1. P rva je med drugim razpravljala o opozoril ih odbora 
za d r u ž b e n o s a m o z a š č i t o v zvezi z negativnimi pojavi, kot so 
delovna discipl ina, p redčasn i odhodi ter škoda v garderobah in 
umivaln icah . S D S brusilnica 1 je opozorila na slabo ogrevanje 
hale. Ravna lce posebej zanima, kdaj bodo dobi l i brezrokavnike. 

V T O Z D Elektrode je osem samoupravnih delovnih skupin 
obravnavalo, z izjemo pravi ln ika o delovnih razmerjih, vse za
deve, k i j i h omenjamo v uvodu. Poleg tega so skupine obravna
vale tudi proizvodne rezultate v oktobru in planske naloge 
v novembru in decembru ter opozorile na nekatere notranje 
probleme. T a k o je S D S v o d s t v o T O Z D (skupaj z oplaščeval-
nico 2 in rezalnico 2 in drugimi) opozorila, da naj vzdrževalc i 
pospeši jo delo na m o n t a ž i p r o t i p r a š n i h zaves, da je treba izbolj
š a t i ogrevanje ipd. S D S o p l a š č e v a l n i c a 1, rezalnica 1 in 
druge, k i so se sestale skupaj, prav tako v zvezi z ogrevanjem 
opozarjajo, da je treba pregledati vsa vrata in zastekli t i okna. 
ugotavljajo pa tudi , da red in disciplina v obratu nista naj
bol jša . Nekatere skupine so posebej opozorile na prepih pri L 3 
in postavile v p r a š a n j e , kaj bo z L 3, ko bo začela obratovati L 4 
ter kaj je z zavesami v ml inu . 

S D S v o d s t v o T O Z D Zebljarna je obravnavala le dopol
n i la k planom SIS ter v zvezi z nj imi, še zlasti pa v zvezi s kori
ščenjem sredstev, izrekla vrsto ostrih pripomb. 

V T O Z D Remontne delavnice se je sestalo šest samouprav
nih delovnih skupin, k i so obravnavale dopolni la k planom SIS. 
T r i skupine pa so obravnavale tudi pravi lnik o delovnih raz
merjih. Pr ipombe na dopolni la planov SIS so imele S D S R T A 
1,4 in 6. 

V T O Z D Vzdrževan je so se sestale S D S v z d r ž e v a n j e J e 
sen ice 1 in 2 ter dve S D S v z d r ž e v a n j e J a v o r n i k . Slednji med 
drugim opozarjata, da se vp ra šan je pomanjkanja k l jučavni 
čar jev in varilcev n i izbol jša lo . Ugotovljeno pa je bilo tudi, da je 
treba bolje izrabl ja t i delovni čas pa tudi za šč i tna sredstva bolj 
racionalno kor is t i t i . 

Iz T O Z D E n e r g e t i k a smo od desetih delovnih skupin pre
je l i 14 zapisnikov. T u d i tu so skupine na jvečk ra t obravnavale 
dopolni la in v p r a š a n j e p r ik l juč i tve Tehno-Impexa v S O Z D SŽ. 
Zabeleži l i smo tudi p rv i primer, da je neka skupina ( S D S vod
stvo T O Z D ) obravnavala analizo C P S I o informacijskih proce
sih v T O Z D ŽJ . Podoben dnevni rad pa so imeli tudi sestanki 
šes t ih S D S v T O Z D T r a n s p o r t ter petih (vseh) S D S T O Z D 
D r u ž b e n a p r e h r a n a . L e S D S r e s t a v r a c i j a Ž J je razpravljala 
tudi o nekaterih notranj ih problemih. T a k o je ugotovila, da ne 
potrebuje z a č a s n o novih kadrov. Sk len i l a je, da se nadure dela
jo in p laču je jo le v najbolj nujnih primerih, ob ustrezni evi
denci. V zvezi s cenami so zaprosili za nove i z račune . Razen 
tega so razpravl ja l i še o p o n a š a n j u š t u d e n t o v na zboru š t u d e n 
tov, k i j e bi l v prostorih kazine, ter o delovni discipl ini . 

V delovni skupnosti za splošne in kadrovske zadeve ter 
informiranje sta se sestali S D S o d d e l k a za z d r a v s t v e n o i n 
s o c i a l n o v a r s t v o ter o d d e l k a s p l o š n e a d m i n i s t r a c i j e . Obe 
sta imeli še zlasti obš i rne pripombe na pravi lnik o delovnih raz
merjih, brez pripomb pa sta podprli predlog pr ik l juč i tve Tehno-
Impexa v S O Z D SŽ. S D S oddelka splošne administracije je 
obravnavala tudi dopolni la k planom SIS in nekatera druga 
v p r a š a n j a . Omenimo naj. da so še zlasti č is t i lke prizadeto raz
pravljale o o t r o š k e m vars tvu in zdravstvu. Opozorile so na ceno 
oskrbnine v vr tc ih, kval i te to dela, odnos do otrok in njihove 
opreme, obratovalni ča s . slabo zobozdravstvo ter na to, da 
zdravniki nimajo časa za pogovor s pacientkami ipd. 

V delovni skupnosti za ekonomiko, T K R in novogradnje so 
se sestale S D S o d d e l k a z a o r g a n i z a c i j o d e l a , k o n t r o l a k v a 
l i t e t e , m e h a n s k a d e l a v n i c a in O P T I O . Vse te skupine so 
obravnavale dopolni la k temeljem planov S IS za leto 
1979-1980. 

Center za p r o u č e v a n j e samoupravljanja 
in informiranje - Bož ida r L a k o t a 



MARX IN EKOLOGIJA 
(Nadaljevanje s 1. strani) in izkoriščanja delavca, medtem ko 
zdravje pravi: »Moram poudariti, da odvisnosti č loveka od okolja ne upo-
naS in moj boj ni usmerjen proti Steva in se ne poglablja v ekološko 
industriji, proti napredku, usmerjen 
je proti stranskim škodljivim pro
duktom industrije, ki jih ne znamo, 
ne moremo ali pa največkrat noče
mo obvladati. Zato bi bilo kritizi
ranje v tem pogledu zlonamerno 
podtikanje neresnic«. 

Torej si prizadevajo za napredek, 
vendar le tak. ki ne vodi v propad 
vsega č loveštva , ampak zagotavlja 
dvig življenjskega standarda, pa ob 
tem ne vpliva, preko dovoljenih 
meja, na okolje. 

Ekologija kot nauk o vplivu oko
lja na življenje rastlin in živali je 
v bistvu stara veda. Organiziran pri
stop k reševanju pa se opaža šele 

ravnovesje med č lovekom in naravo, 
ki je danes v nerazvitih predelih še 
vedno le med človekom in živalmi, 
kar pa je že izjemen slučaj . 

Danes človek kot faktor okolja 
upravlja z njim. ne le zaradi izkori
ščanja, ampak se pojavlja vse večja 
težnja nadzorovanja okolja. 

Marx je poudarjal dia lekt ično po
vezanost med č lovekom in naravo 
ter vlogo, ki jo ima pri tem proiz
vodno delo. Človek je bitje s potre
bami. Predmeti za zadostitev potreb 
pa se dobijo v njegovem naravnem 
in družbenem okolju. 

»Nasproti naravni snovi nastopa 
človek kot naravna sila. D a bi si pri-

v zadnjem času. Ekologija odpira svojil naravno snov v taki obliki, kot 
nove dimenzije te problematike in 
nam pomaga probleme spoznati bolj 
v podrobnosti in kaže tudi njihovo 
resnost. Po l i t i čne konsekvence. k i iz 
tega izhajajo, so d v o z n a č a j n e . saj: 

— ekologija odkriva destrukt ivno 
moč kap i t a l i s t i čnega n a č i n a proiz
vodnje. 

— pojavlja se kot nepo l i t i čn i pro-
lilem, kot nekaka ovira naravno po
gojene igre sprememb in r a v n o t e ž j a 
biološkega sistema. 

V socia l is t ični teoriji ni bilo n ikol i 
jasno rečeno o m o ž n o s t i h in mejah 
narave glede na razvoj industrije in 
se to smatra za enega od propustov 
le teorije. N a š social izem, ki je na-
-tuinl v okr i l ju stare d r u ž b e , je že 
zgrajen iz elementov k o m u n i s t i č n e 
družbe , katero pa moramo spontano 
razvijati z zavestnimi, usmerjenimi 
in organiziranimi akci jami. 

Delavci v z d r u ž e n e m delu so dolž
ni uporabljati dosežke raziskovalne-
eii in razvojnega dela ter j ih uvajati 
^ proizvodne, t ehno lo ške , upravi jal-
>ke in delovne procese. 

Delavec vzpostavlja v materialni 
proizvodnji, preko t ehno lo šk ih sred
stev, povezavo organske in neorgan-
-ke materije T u delavec spreminja 
naravne predpostavke v proizvodne. 
• Delo je predvsem proces med člove
kom in naravo, proces, v katerem 
človek s svojo dejavnostjo posre
duje, uravnava in kontrol i ra menja
vo snovi med seboj in naravo. N a 
sproti naravni snovi nastopa kot na
ravna si la . D a bi si prisvojil naravno 
-nov v taki ob l ik i , k i bi bila uporab
na za njegovo življenje, spravlja v 
Kihanje naravne sile, k i pripadajo 
njegovemu telesu, roke in noge. gla
vo in roke. S tem, do s takim giba
njem uč inku je na naravo izven sebe 
in ju spreminja, spreminja obenem 
gvojn lastno na ravo« ( K . M a r x . 
Kapi ta l str 202.1 

To počenja od vsega z a č e t k a ne 
zavedajoč se. da obenem zaradi vse 
večjih želja po blagu in dobičk ih 
na jvečkra t pozablja na naravo, od 
katere žive ljudje K l j u b temu. da 
miselno sodeluje pri delu. pa se ne 
ozira na stranske produkte, ki škod
ljivo vplivajo na okolico. Produkt , ki 
ta delavec proizvede, je last kapita
lista, k i dnevno p laču je delavca in 
kapitalist nič ne razmiš l ja o okolici 
in vpl ivih nanjo, njemu je osnovni 
cilj večanje vrednosti. Razvoj pro
dukcijskih s i l . s katerimi obvladu
jemo naravo, je bi l že za M a r x a zgo
dovinsko poslanstvo kapi ta la , ki je 
- tem ustvarjal materialno predpo
stavko za višjo k o m u n i s t i č n o d ruž 
bo M a r x deli naravne pogoje v na
ravno bogastvo živl jenjskih potreb
a m kot so rodovitnost zemlje, obilje 
rib v vodah in podobno ter naravno 
bogastvo kot so les. kovine, premog 
itd. V z a č e t k u ima odloči len pomen 
prva. pri višji stopnji razvoja pa dru
ga vrsta naravnega bogastva. 

Vendar prvo ne izkl jučuje drugega 
in nekontrol i rano izkor i ščanje na
ravnega bogastva brez spremljanja 
vzporednih produktov ter zajemanje 
le-teh. da ne vplivajo v negativni 
obliki na okolje, lahko pripelje do 
velike katastrofe, saj brez živl jenj
skih po t r ebšč in , ki ne uspevajo pod 
vplivom raznih strupov ozi roma so 
zastrupljene, ne ho živl jenja . M a r s i 
katera voda je že mrtva , drevesa 
v neposredni okol ic i industr i jskih 
objektov odmirajo, ljudje obolevajo 
zaradi raz l ičn ih bolezni, za kar vse 
je iskati vzrok v nepravilnem pri
stopu k r e ševan ju ekološke proble
matike. K a p i t a l i s t i č n i pogoji, v ka
terih se je razvijala industri ja, niso 
upoš teva l i , da je č lovekov razvoj od
visen od okolja in j i m to ni bilo mar. 
medtem ko so danes uskladitveni 
odnosi d a n a š n j e d r u ž b e z okoljem v 
večini primerov bistveno spreme
njeni. 

K a r e l M a r x je v K a p i t a l u napi
sal: »Z vse večjo rastjo prebivalstva 
mest. k i se kopiči v vel ik ih centr ih, 
kap i t a l i s t i čna proizvodnja z ene pla
ti akumul i ra zgodovinsko motorno 
silo d r u ž b e , z druge plat i pa ne le 
uničuje f izično zdravje mestnih de
lavcev in in te lektualno življenje va
ških delavcev: prav tako pa mot i 
materialno c i rkulaci jo med člove
kom in zemljo in vedno bolj o tež-
koča povratek elementov plodnosti , 
kemičn ih sestavin, k i so zemlj i vzeti 
in uporabljeni v obl ik i hrane, oble
ke . . . « ( K a p i t a l str. 512). 

K a p i t a l i s t i č n i napredek se kaže v 

bi bila uporabna za megovo življe
nje, spravlja v gibanje naravne sile. 
ki pripadajo njegovemu telesu — 
roke in noge. glavo in telo S tem. da 
s t ak im gibanjem uč inku je na nara
vo izven sebe in jo spreminja, spre
minja obenem svojo lastno naravna. 
( K . M a r x . K a p i t a l str 201). 

K e r č lovek ni samo naravno, 
ampak tudi d r u ž b e n o bitje, ga Marx 
opredeljuje tudi s te s trani in sma
tra, da proizvodnega procesa ni mo
goče ločiti od d r u ž b e n e pojavne 
oblike. 

P rvo tno ravnanje med č lovekom 
in naravo je kap i t a l i s t i čna proizvod
nja poruš i la Kapi ta l i s t s svojim iz-
kor i ščeva lsk im odnosom stremi za 
p re sežno vrednostjo. Njegov osnovni 
odnos je izkoriščevalski in po tem 
določa nač in proizvodnje. P r i izkori
ščan ju naravnih virov, ga vzporedni 
produkt i ne zanimajo, saj pri njem 
velja osnovni zakon k a p i t a l i s t i č n e 
proizvodnje, da so zemlja in vsi osta
l i naravni vir i brez vrednosti, dokler 
ne postanejo surovina. 

» K a p i t a l i s t i č n a produkcija razvija 
tehniko in kombinacijo d r u ž b e n e g a 
produkcijskega procesa samo tako. 
da hkra t i izkorišča oba vira vsega 
bogastva: zemljo in de lavca« . 
( K . M a r x . K a p i t a l , str. 567.) 

Po mnenju M a r x a se s spremem
bo oblike produkcije lahko odstrani 
negativne strani razvoja industrije. 
Mnog i , k i obravnavajo eko loško kr i 
zo, predvsem iz soc ia l i s t ičn ih dežel , 
zd ružu je jo vzroke predvsem na zna
čaju d r u ž b e n i h proizvodnih odno
sov. M a r x pa to razumeva širše in 
pravi, da ho treba vložiti mnogo na
porov za sistemsko spremembo teh
nologije. P r i reševanju tega pa se 
moramo zavedati , da socia l i s t ični 
nač in proizvodnje sam po sebi ne 
odpravlja vseh vzrokov eko loške kr i 
ze N i glavni vzrok odstranit i izvore 
k varjenja okolja in varstvo okolja, 
ampak je treba iskati ustvarjanje 
takega d r u ž b e n e g a sistema, v kate
rem se odnosi med č lovekom in oko
ljem razvijajo skladno in ho poraba 
zares izkaz resničnih potreb in mož
nosti. Prednost pri reši tvi te proble
matike imajo vsekakor sistemi za
snovani na č lovekovi solidarnosti in 
sp lošnih kor is t ih . 

N i k a k o r pa nima perspektive si
stem, ki kl jub temu. da krepi svojo 
proizvodno moč in oblast nad nara
vo še vedno premalo naredi za iz
bol j šan je okolja. P r i n a č r t o v a n j u bo 

potrebno vkl juči t i vso d r u ž b o , kaj t i 
le tako lahko p r i č a k u j e m o bol jše re
zultate. 

Potrebno bo prenehati z un ičeva 
njem surovin, vendar je to n e m o g o č e 
popolnoma. »V teh oko l i šč inah je 
treba odstrani t i najprej d r u ž b e n e 
vzroke u n i č e v a n j a zemlje kot vira 
bogastva č lovekovih potreb in na
ravnega temelja č lovekove eksisten
ce. . (A. K i r i n . Človek in narava.) 

V vsej zgodovini so h i l i negativni 
uč ink i na okolje nepomembni, zato 
j ih tudi niso opazil i v večini prime
rov in človek nanje ni bi l pozoren. 

Sedanji posegi v naravo pa nam že 
obljubljajo po ruš i t ev r a v n o t e ž j a na 
vsej zemlj i . Dosedanji c i l j i so bi l i 
k r a t k o r o č n i , precej izol i rani in jih je 
bila cela množ i ca . Razvoj tehnolo
gije ni bi l nadzorovan s strani d ruž 
be, sploh pa ne pravi lno planiran. Za 
planiranje je znač i lno , da je pote
kalo v smeri dob ička in ekonomske
ga razcveta posameznika, ni pa upo
š t e v a l o š i rokih in do lgoročn ih d ruž 
benih meri l , ki bodo omogoča l a na
daljnji razvoj č loveš tva in sploh nje
govo obstajanje. 

Za dvajseto stoletje je znač i lno 
močno povečan je industrije. Za za
varovanje okolja povsod po svetu 
sprejemajo al i so že sprejeli zakono
dajo, k i glede na znač i lnos t i tega ob
dobja temelji: 

I. s t o p n j a : 
— proti industri jskemu k varjen ju 

zraka: 
— proti termoelektrarnam in pe

čem v gospodinjstvu: 
— proti motornim vozi lom 
II. s t opn j a : 
— p rep rečevan ju o n e s n a ž e n j a 

voda. 
III. s t o p n j a : 
— vzajemno usklajevanje zako

nodaje raz l ičnih dežel , ker onesnaže 
vanje zraka in vode ne pozna meja. 

Zakonodajni ukrepi pa nimajo 
vedno pravega uč inka , tako pri nas 
kot v svetu. Vs i sicer izhajajo iz iz
hodišča , da okolje kvari človek in da 
ga tudi ustvarja, zato morajo s t rošk i 
o n e s n a ž e v a n j a bremeniti povzroči
telja tam. kjer je znan. Vsak povzro
čitel j hi moral bit i soočen s posledi
cami svojega vpl iva na okolje v ob
moč ju . k j r r živi. in ostalih območ j ih , 
na primer, delavec, ki dela s kisl ino 
in jo nekontrol irano, nevtral izirano 
spusti v Savo, mogoče sploh ne ve za 
posledice pa tudi ne za plači lo od
škodn ine , k i jo plača Že leza rna , ker 
tega ne obču t i pri svojem osebnem 
dohodku. 

Potrebno bo stori t i vse. da bomo 
vsi informirani , kakšen davek plaču
jemo, na jvečk ra t zaradi nevestnega 
dela. slabe oz. pomanjkljive opreme 
za zajemanje neč i s toč . Na jveč po
zornosti pa bo potrebno posvetiti 
izobrazbi vseh delavcev I projektan
tov, tehnologov, delavcev v proiz
v o d n j i . . . ) kajt i le poznavanje pro
blematike nas bo usmerjalo k uspeš
nemu reševan ju . 

L I T E R A T U R A : K . M a r x : K a p i 
tal L j . 1961; P . L i k a r : Domovina , si 
še kakor zdravje: A . K i r i n : Marks i 
zem in narava ( č l anek) : E in T I . 
Romoeren: M a r x i ekologija (čla
nek) 

J o ž e Koben ta r 

Priprava kokil za vlivanje v martinarni 

NOVICE IZ SINDIKALNIH ORGANIZACIJ 
Z E B L J A R N A 

V sredo. 22. novembra, je bila 
13. seja izvršnega odbora osnovne 
organizacije sindikata. N a j v e č po
zornosti so namenil i referendumu in 
ugotovi l i , da nadomestne volitve 
delegatov niso potrebne. 

Predsednik 0 0 sindikata je č l a n e 
izvršnega odbora seznanil s stal išči 
in predlogi, k i so b i l i sprejeti na 
problemski konferenci o zaposlova
nju žensk v jeseniški občin i . Vodja 
T O Z D je razpravljal glede na novo 
zaposlovanje žena v žeb l j a rn i . kar 
bo razvidno šele. ko bodo imeli novo 
pakirno l ini jo in potrebe po manj
šem r o č n e m pakiranju glede na na
ročila . 

Beseda je tekla še o delegatih, k i 
izbol jšanih metodah ropanja narave j i h T O Z D Zebljarna delegira v kra

jevno konferenco S Z D L in v krajev
ne skupnosti . 

Odbor je razpravljal še o predlogih 
za podelitev priznanj ob obletnici 
0 F ter pr iznanj , k i j i h podeluje svet 
za spremljanje d r u ž b e n o e k o n o m s k e 
ga položaja žensk . 

V zadnji točki dnevnega reda so 
ugotovi l i , da sta dva sklepa Se v reše
vanju, nato pa je t ova r i š H leban ia 
poroča l o pripravah za s r ečan je upo
kojencev iz žeh l j a rne . k i bo 9. de
cembra. Po dogovoru z upokojenimi 
sodelavci si bodo ogledali ž e b l j a n i o 
in nove obrate na Be l i . 

Komis i j a , k i jo je ustanovi l sindi
ka ln i odbor, je pregledala seznam 
sodelavcev, k i so zaradi bolezni dalj 
časa odsotni z dela in predlaga 
š t i r im sodelavcem dodelitev denarne 
pomoč i . 

OB DESETLETNICI 

SMRTI 
REVOLUCIONARJA 
IN PRVOBORCA 

JANEZA 
MLAKARJA 

Krajevna skupnost in d r u ž b e n o p o l i t i č n e organizacije Š e n č u r j a , 
bodo v sodelovanju z o b č i n s k i m komitejem zveze komunistov Kranj in 
nafto ž e l e z a r n o v soboto, 9. decembra ob 16. uri odkrili spominsko 
p l o š č o predvojnemu revolucionarju in prvoborcu Janezu M L A K A R J U 
na njegovi hifti v Š e n č u r j u , Mlakarjeva 5 a, ob desetletnici njegove 
smrti. Slovesnost bo v okviru krajevnega praznika Š e n č u r j a in 37-let-
nice ustanovitve kokrftke č e t e . O revolucionarju in prvoborcu Janezu 
Mlakarju bo govoril i z v r š n i sekretar centralnega komiteja Z K S Bojan 
K l e m e n č i č , v skupnem kulturnem programu pa bodo sodelovali reci-
tatorii in vokalni oktet D P D Svoboda Š e n č u r in pihalni orkester Jese-
niftkih ž e l e z a r j e v . 

N a t a n k o pred desetimi let i . '27. ok
tobra, so se v Š e n č u r j u š tevi lni do
mač in i in delavci naše že lezarne po
slovil i od dolgoletnega revolucionar
ja — komunis ta in prvoborca. t r i -
insedemdeset let nega J A N E Z A 
M L A K A R J A , ki je bi l kar pol stolet
ja borec v prvih bojnih vrstah v bor
bah za delavske pravice in pravič
nejšo — soc ia l i s t i čno d r u ž b e n o ure
ditev, razpet med že lezarske Jese
nice in Š e n č u r , kjer je imel dom in 
svojo d r u ž i n o , njegov akcijski pro
stor pa je bila vsa Gorenjska. 

Ko t kovinarski delavec se je leta 
1917. ko mu je bilo 22 let. zaposlil v 
takratni Kran j sk i industri jski druž
bi na Jesenicah, oziroma d a n a š n j i 
Že lezarn i in v njej ostal s š t i r i l e tno 
prekini tvi jo med okupacijo vse do 
svoje upokojitve leta 1954. Ze isto 
leto je postal č lan zveze kovinarskih 
organizacij (Metalarhei ten Ver-
band). leta 1920 pa ga že s r e č a m o 
med prvimi člani K o m u n i s t i č n e 
partije Jugoslavije. K a j t i že mlad je 
spoznal, da se proti izkor iščevalske-
mu razredu delavci lahko borijo le. 
če so organizirani in če j ih vodi nji
hova avantgarda k o m u n i s t i č n a par
tija. K m a l u je prišel tudi do spo
znanja, da je delavcu, zlasti pa ko
munistu v tem boju potrebna izo
brazba in velika razgledanost ter 
dobro poznavanje osnov marksizma-
leninizma. Janez M l a k a r je mnogo 
bral in vsi k i so ga poznali so vedeli, 
da mu je knjiga najbol jša prijate
ljica in da zelo rad sega po klasikih 
marksizma in leninizma. N i hil dog
matik, m a r k s i s t i č n o teorijo je pove
zoval z vsakodnevnim bojem delav
skega razreda. Znanje je bilo njego
vo na jmočne j še orožje s katerim se 
je boril in vzbujal spoš tovan j e pri 
svojih sobojevnikih pa tudi nasprot
n ik ih . Njegova pol i t i čna aktivnost je 
bila nepretrgani delovni dan. Preda
val je mladim Skojevcem in komuni
stom, govoril na delavskih zboro
vanjih, zbiral rdečo p o m o č in širil 
m a r k s i s t i č n o l i teraturo 

Med ohema vojnama je opravljal 
š tev i lne odgovorne funkcije tako v 
naprednih s indikalnih organizacijah 
— zveza kovinarskih delavcev Jugo
slavije kakor v k o m u n i s t i č n i parti j i . 
Sodeloval ie v š tevi ln ih akcijah, 
š t ra jk ih in manifestacijah na Jese
nicah, v K r a n j u in drugod. B i l je 
ude leženec š tevi ln ih part i jskih po
svetovanj na Gorenjskem in v Slo
veniji ter sodeloval z vsemi vidnimi 
komunis t i in revolucionarji na Go
renjskem pa tudi v Ljubl jan i . 

Iz njegove pol i t ične katedre, ile
galnega marks i s t i čnega krožka pod 
odrom Delavskega doma na Jese
nicah, so izšli revolucionarji , špansk i 
borci, prvoborci — komandant i in 
komisarji narodnoosvobodilne voj
ske in heroji. 

Z enakim ža rom je delal tudi v 
Š e n č u r j u ob koncu tedna, kamor je 
zahajal k svoji d ruž in i . T u je leta 
1934 ustanovil partijsko organizaci
jo, v kateri je do leta 1941 delovalo 
osem č l a n o v in več kandidatov. S 
tem se je napredno pol i t ično gibanje 
in delovanje na tem območ ju zelo 
razmahnilo. Leta 1939 je bila v Šen
čur ju ustanovljena organizacija 
S K O J . ki jo je kot sekretar vodil 
njegov sin Janko, član organizacije 
pa je hil tudi drugi sin Stanko. M l a 
karjevi učenc i so se med prvimi od
zval i k l icu partije na oborožen od po/ 
proti okupatorju leta 1941. med ka
terimi sta bila tudi njegova sinova 
Janko in Stanko. Janko je padel kot 
mitraljezec že 27. decembra 1941 v 
bojih Cankarjevega bataljona v po
ljanski vstaji . S tanko, prav tako 

borec Cankarjevega bataljona, pa 
septembra 1942 v l l d i n h o r š t u nad 
Kran jem kot poli tkomisar če te v 
kokrškeniu odredu. 

Po razpadu stare Jugoslavije ozi
roma okupaciji naše domovine se je 
Janez M l a k a r takoj vključil v orga
nizacijo Osvobodilne fronte in na
rodnoosvobodilno gibanje. Dva dni 
za tem. ko je nac i s t i čna Nemči ja 
napadla Sovjetsko zvezo, je odšel iz 
Jesenic v ilegalo in nato v gozdovih 
Šenču r j a vneto deloval v pripravah 
za o b o r o ž e n o vstajo. Po ponesrečeni 
jul i jski vstaji v kranjskem okrožju , 
je bil po nalogu organizacije avgusta 
1941 zaradi hude invalidnosti prepe
ljan v ljubljansko pokrajino, kjer je 
z organiziranim delom v narodno
osvobodilnem gibanju nadaljeval 
najprej v Ljubl jani in kasneje na 
Dolenjskem. Jeseni leta 1942 so ga v 
okolici Ve l ik ih Lašč aretirali Italija
ni in ga odpeljali v t abor i šče Rab. 
jeseni leta 1943. po kapitulaci j i I tali
je pa v Trnovskem gozdu še Nemci , 
ki so ga odpeljali v t abor i šče v Nem
čijo, kjer je bil do osvoboditve. 

Po odhodu očeta in s ta re jš ih sinov 
v partizane so Nemci v zimi 1941 
aretirali in odpeljali v n e m š k o tabo
rišče tudi njegovo d r u ž i n o — ženo. 
tri mlajše sinove in staro mater. 

Po osvoboditvi Janeza Mlakar ja 
ponovno s r e č a m o na Jesenicah v Že
lezarni. B i l je steber, ki je nosil težka 
in odgovorna bremena zavestno in z 
njemu lastno predanostjo za dobro 
delovnih ljudi. T o so bil i c i l j i in tež
nje partijske organizacije, ki mu je 
bila življenjska vodnica. Razen tega. 
da je bil večk ra tn i udarnik, je bi l 
tudi novator — avtor š tevi ln ih upo
rabnih predlogov za izbol jšanje dela 
in delovnih pogojev. P r i delu je 
vedno razmišl ja l in snoval, kako 
zman j ša t i fizične napore delavcev in 
poveča t i produktivnost dela. Delo
val ie v t ova rn i škem komiteju par
tije in bil sekretar osnovne organi
zacije v konstrukcijski delavnici . Po
membno delo je opravljal tudi 
š iršem območ ju , saj je delov, 
mestnem in okrajnem komiteju 
m u n i s t i č n e partije. Ak t iven je 
tudi v s indikalni organizacij 
drugje ter ude leženec š tevi ln ih 
gresov k o m u n i s t i č n e partije oziroma 
zveze komunistov in s indikata . B i l je 
tudi republ iški poslanec. 

Leta 1951). ko so železarji prevzeli 
tovarno v upravljanje, je odkri l spo
minsko ploščo na upravnem poslop
ju Že lezarne . T o je bil njegov vel iki 
dan in mejnik novega obdobja naše 
socia l i s t ične samoupravne d r u ž b e . 
Za njegovo izredno revolucionarno 
delo mu je leta 1954 občinski l judski 
odbor izročil l ist ino č a s t n e g a o b č a n a 
jeseniške občine . 

Janez M l a k a r je bil nosilec Spo
menice 1941 in številni! , d. :u'ih odli
kovanj in priznanj. Po rje.n in nje
govih dveh padlih sinovih se v Šen
čur ju imenuje ulica, po padlih sino
vih pa še t a m k a j š n j a osnovna šola. 
V K r a n j u se po S tanku imenuje tudi 
špor tn i stadion. 

Z vel ik im spoš tovan j em 
Mlakar ja spominjamo na Jeseni: 
tako delavci v temeljnih o.-gani 
cijah zd ruženega dela in delov 
skupnosti Že lezarne , kakor os 
občan i , predvsem pa t ist i , k i -
delovali z nj im. kajti bi l je pravi 
komunis ta . Spominske sveča nos v 
Š e n č u r j u se bodo v soboto. 9. ne in-
bra. udeležil i tudi delavci iz n a š e 
že leza rne . 
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ŽELEZARSKI IZOBRAŽEVALNI CENTER OD LETA 1938 
DO DANES IN V BODOČE 

Na slavnosti ob 40-letnici strokovnih š o l Ž e l e z a r n e je o doseda
njem razvoju in o b o d o č i h nalogah govoril direktor ž e l e z a r s k e g a 
i z o b r a ž e v a l n e g a centra Severin Golmajer. Njegov govor v nekoliko 
s k r a j š a n e m besedilu objavljamo. 

Poslopje železarskega izobraževalnega centra 

Devetnajstega novembra je mini 
lo natanko 40 let od dneva, ko so na 
Jesenicah uradno prvikrat sedli v 
šo lske k lopi , s topi l i za delovne mize, 
stroje in naprave u č e n c i željni zna
nja. H o t e l i so postati mojstri veščin 
v kovinski in m e t a l u r š k i s t roki . 

V s a industri ja je v let ih pred dru
go svetovno vojno t e h n i č n o zelo na
predovala. Tega so se zavedali tudi 
v takra tni že lezarn i , oziroma kranj
sk i industr i jski d ružb i na Jesenicah. 
N o v i obrati in moderne j š i postopki 
so zahtevali vse več kval i f ic i ranih 
delavcev, brez katerih ni napredka. 
T a k o je kranjska industri jska d ruž 
ba v letu 1938 v že lezarn i ustanovila 
šolo za vzgojo kval i f ic i ranih delav
cev že lezarskih poklicev. T a k r a t n i 
naziv šole je b i l : »Železarska stro
kovno nadaljevalna šola kranjske 
industrijske d r u ž b e s pravico jav
nos t i« . 

Z uradno listino, k i jo je izdala 
kranjska industrijska d r u ž b a , je bi la 
šola ustanovljena 19. novembra 1938. 
Učenc i pa so pričeli z rednim 
poukom že 25. oktobra istega leta. 
T a k r a t n a uprava dravske banovine 
v L jub l jan i pa je z dekretom potrdi
la ustanovitev šole šele 10. marca 
1939. 

Č e p r a v je šola imela naziv »s pra
vico j a v n o s t i « , so se lahko šolali 
samo učenci za potrebe takratne 
kranjske industrijske d r u ž b e . Pogoji 
za sprejem v prvi letnik so bi l i pri
rejeni tako, da so ustrezali samo to
varni . P r v i pogoj je b i l , da so imeli 
vsi kandidatje d o k o n č a n o ustrezno 
šolsko izobrazbo. Drugi važen pogoj 
je b i l , da je b i l oče zaposlen pri 
kranjski industri jski d ružb i . In tretji 
pogoj, da so vsi kandidatje u spešno 
opravil i sprejemni izpit, k i je trajal 
celih 90 minut . 

Izmed prijavljenih kandidatov so 
j i h sprejeli samo 18. V s i ostali so 
moral i ostati doma ali pa se zaposlit i 
kot mladoletniki na raznih težaških 
delovnih mestih kol ikor so sploh 
imel i srečo, da so dobil i delo. Poleg 
teh 18 učencev , k i so b i l i sprejeti v 
redni pouk.Je bilo v prvi letnik spre
je t ih še 18 s ta re jš ih delavcev, k i so 
b i l i že redno zaposleni. T i delavci so 
prihajali samo na t eo re t i čn i pouk. 
T a k o je bilo pri t e o r e t i č n e m pouku 
v prvem letniku skupaj 36 učencev 
in s luša te l jev , pri p r a k t i č n e m pouku 
pa le 18 učencev . Le - t i so imeli od 
ponedeljka do petka 38 ur p r a k t i č n e 
ga pouka v dopoldanskem času . 
V če t r t ek in petek popoldne in sobo
to dopoldne pa t eore t i čn i pouk in to 
12 ur al i skupno t eo re t i čnega in 
p r ak t i čnega pouka 50 ur tedensko. 

P r v i predmetnik je obsegal nasled
nje predmete: r a č u n s t v o , knjigovod
stvo in spisje, d r ž a v o z n a n s t v o . obrt-
no-trgovska zakonodaja, kovinsko-
m e h a n i č n a tehnologija, naravoznan-
stvo, strokovno risanje, nemšč ino , 
slovenski jezik, higieno, varnostne 
naprave, delavnico in telovadbo. 

Vsak dan so poleg rednega pouka 
imel i zjutraj obvezno 15-minutno 
telovadbo. 

T e o r e t i č n i del pouka je b i l v zad
njem spodnjem prostoru d a n a š n j e 
K a z i n e . Učenc i so hodi l i k pouku 
skozi gostinske prostore, kar ni naj
bolje vzgojno delovalo. P r v a delav
nica za p r a k t i č n i pouk je b i l a v 
s transkih prostorih sedanje kon
strukcijske delavnice. Prostor je b i l 
obdan samo z m r e ž o . Sl išal se je 
ropot iz obrata, k i n i b i l majhen. 
Celo tno opremo za delavnico je dala 
že l eza rna , k i pa je b i l a v z a č e t k u 
zelo skromna. B i l o je 18 p r imežev na 
eni delovni miz i in nekaj s tar ih stro
jev. P r a k t i č n o delo je obsegalo 
osnovni program, k i je b i l prilagojen 
n e m š k e m u sistemu. P o osnovnem 
programu so učenc i delal i v raz l ičn ih 
obrat ih pod vodstvom mojstra in 
kont ro lo šole. 

P r v i izdelki u č e n c e v so b i l i razno 
orodje in mer i ln i p r ipomočk i za po
trebe u č n e delavnice, kot tudi izdel
k i za potrebe obratov že leza rne . Ob 
koncu le tnika so učenc i že pr ipravi l i 
razstavo, k i je b i la za tiste č a s e velik 
uspeh dela na šoli . Pohva lo najdemo 
tud i v takra tnem T o v a r n i š k e m vest-
n iku . 

V s i učenc i so imel i s tovarno skle
njeno u č n o pogodbo, k i je predpiso
vala vse do lžnos t i in pravice učen
cev, tovarne in oče ta . U č e n c i so v ča
su učen ja dobival i p lačo , in sicer po 
u rn i postavki , k i pa n i b i la majhna, 
saj je z n a š a l a v prvem le tn iku glede 
na uspeh okrog 400 d in , v drugem pa 
že 580 d in . 

Pouk v gos t i ln iških prostorih K a 
zine in v odprtem prostoru kon
strukcijske delavnice je b i l zelo ne
primeren. Zato je že naslednje leto 
šola dobi la uči ln ice v zgornjih pro
storih nekdanje Kas te , odnosno v 
sedanjih prostorih t e h n i č n e g a biroja 
in za p r a k t i č n i pouk zaprte prostore 
v konstrukci jski delavnici . T a k o se 
je pouk odvijal v mnogo bolj primer
nih oko l i šč inah . V delavnice pa so 
dobi l i nekaj novih strojev. 

V šolo so prihajali vsako leto novi 
učenc i in tako dočaka l i leto 1941, ko 
je druga svetovna vojna zajela tudi 
n a š o d r ž a v o . Šola je delovala tudi 
v času okupacije pod vodstvom G a u -
wirtschaftskammer K a r h t e n s sede
žem v Celovcu. K e r pa smo v šolo 
hodi l i samo Slovenci in ker so b i l i 
skoraj vsi uči tel j i Slovenci , smo se 
kl jub v e č k r a t n i prepovedi učili v slo
venščini vse do osvoboditve. T o je 
bil edinstven primer v vsej Sloveni j i , 
saj so na vseh šo lah , k i j i h je imel 
pod kontrolo nemšk i okupator, po
učeval i samo v nemšč in i . Sistem po
u č e v a n j a med okupacijo se ni spre
menil n i t i potem, ko so prišli v šolo 
tudi N e m c i . Od teh j ih je ostalo 
samo osem in še ti so se delno nauči l i 
slovenskega jez ika . 

V jeseni ieta 1942 je šola dobila 
internat, v katerem so učenci stano
val i vse do leta 1948. ko so ga moral i 
izprazni t i na zahtevo direktorja 
že leza rne . 

Iz leta v leto se je večal vpis v šolo 
in tako so bi l i leta 1942 zgrajeni, ozi
roma adaptirani sedanji prostori 
instalacijske delavnice v nove u č n e 
delavnice, k i so ostale vse do leta 
1947. 

D O S E D A N J I V O D J E 
O Z I R O M A D I R E K T O R J I 

S T R O K O V N I H Š O L 

— inž . J o ž a B A N D E L o d 
le ta 1 9 3 8 do 1 9 4 5 , 

— e l e k t r o t e h n i k S l a v k o 
S M O L E J od leta 1 9 4 5 do 
1 9 6 0 , 

— s t ro jn i t e h n i k M a k s 
D I M N I K od le ta 1 9 6 0 do 
1 9 7 5 , 

— prof. i n d . p s i h o l o g 
S e v e r i n G O L M A J E R o d 
le ta 1 9 7 5 dalje. 

V . ) 

Delo na šoli med okupacijo je bilo 
iz leta v leto s labše . U č e n j e je bilo 
zelo okrnjeno zaradi vse bolj pogo
stih alarmov. Iz dneva v dan so osta
jale šolske klopi in delovna mesta 
bolj prazna. Učenc i kot tudi učitelj i 
so se odzival i k l icu borbe za osvobo
ditev izpod okupatorjevega jarma. 
V šoli so ostali le na jmla j š i in še t i 
ne v polnem š tevi lu . T a k o je kolek
tiv šole dal velik k rvn i davek, saj je 
darovalo v času okupacije svoja 
mlada živl jenja 14 učencev n a š e šole 
in dva uč i te l ja , k i so padli kot borci, 
talci a l i pa so umr l i v t abor i šču . 
T a k o so tudi učenc i in uči tel j i naše 
šole prispevali delček za osvoboditev 
naše domovine, k temu. da se razvi
jamo kot svoboden narod,-da govo
rimo materin jezik in da ž iv imo v so
ži t ju z vsemi jugoslovanskimi narodi 
in narodnostmi. 

Omembe vredno v času okupacije 
je, da je b i l leta 1943 preizkus prak
t ičnih znanj učencev vseh nemšk ih . 
šol. N a tem tekmovanju sta bi la tudi 
dva naša učenca , kjer je učenec l ivar 
dosegel prvo mesto, strojni k l jučav
n iča r pa je b i l drugi, ker so mu na
menoma dal i n a p a č n o orodje. 

P o osvoboditvi se je pr ičela obno
va šole. Delavnice so bile brez orod
ja , stroji pa v izredno slabem stanju. 
A r h i v a ni bi lo. ostal je nekje v Ce
lovcu. N a šolo so se v rača l i demobi
l iz i rani učenc i . V prv i letnik 1945. 
leta so b i l i sprejeti novi učenc i in 
tako nas je bilo koncem leta že 267. 
V času obnove — odstranjevanja ru
ševin, je b i l pouk v skromno oprem
ljenih prostorih, od kater ih ena učil
nica n i imela n i t i oken. T e o r e t i č n i in 
p r a k t i č n i pouk se le počas i normal i 
zirata in šele leta 1946 smo dosegli, 
da so vsi učenc i pričeli redno hodit i 
k pouku. T o d a že leta 1947 moramo 
u č n e delavnice ponovno seli t i v dru
go stavbo. Seli tev opravijo učenc i 
sami, seveda na r a č u n pouka. P r i 
tem pa ni b i l problem samo preseli
tev, t e m v e č so moral i stavbo sami 
dograditi . Še isto leto pr ičen ja jo pri
hajat i novi stroji iz mednarodne po
moči , k i jo je bi la de ležna tudi naša 
šola. 

P o letu 1950 p r i č n e m o zamenja
va t i stare stroje z novimi iz jugoslo
vanske proizvodnje. Razrede opre
mimo s prepotrebnim inventarjem. 
V šolske prostore sprejmemo delav
ski tehnikum, k i je b i l ustanovljen 
leta 1948 in je do tega leta gostoval 
v domu T V D Par t i zan na Jesenicah. 
T o šolo je ustanovila že leza rna Jese
nice zaradi pomanjkanja tehnikov. 
V šolo pa so b i l i sprejeti tudi učenci 
iz drugih že lezarn iz vseh republik. 

L e t a 1955 odpremo redni oddelek 
š t i r i l e tne m e t a l u r š k e t ehn i ške šole 
za učence , ki prihajajo iz osnovnih 
šol. Ž e l e z a r n a potrebuje pri svojem 
delu vse več in več teh kadrov. 

V naslednjih letih se preseli v pro
store n a š e šole tudi vajenska šola . k i 
se pa pozneje pr ikl juči naši šoli z 
vsemi kovinarskimi in elektr ikarski-

mi pok l ic i . Učehc i ostal ih poklicev 
pa so se prešola l i v druge kraje. 

L e t a 1958 smo izvršili adaptacijo 
prvega nadstropja in tako pridobil i 
večje š tev i lo uči lnic in delavnic za 
osnovni program. S tem so b i l i dani 
še veliko boljši pogoji za delo na šoli 
in v posameznih oddelkih. Pričel i 
smo z modernizacijo pouka in opre
mi l i smo risalnico z r isa lnimi apara
t i , kar nam je omogoča lo še boljše 
delo. 

Pre lomno za delovanje našega se
danjega centra je bilo 1960, ko je 
delavski svet že l eza rne Jesenice kot 
ustanoviteljice sprejel sklep, da se 
celotno i zobraževan je na področ ju 
že l eza rne združi in ustanovi sedanji 
center z nazivom in dejavnostjo, k i 
jo imamo še sedaj. T a k o so se zdru
žile takratna: 

— pokl icna kovinarska metalur
ška in elektro šo |a ( M I Š ) , 

— m e t a l u r š k a t ehn i ška šola , 
— dom učencev in 
— oddelek za i zob raževan je odra

s l ih , k i je b i l preje pod vodstvom 
kadrovskega sektorja Že leza rne . 

Z združ i tv i jo celotnega strokovne
ga i zob raževan ja je bi la dana osnova 
za pravi lno pol i t iko i zob raževan ja 
ne samo kadrov za Že leza rno , tem
več tudi za ostale delovne organiza
cije v občini . 

Z združ i tv i jo vseh šol so bile poda
ne osnove za s m o t r n e j š o izkorišča
nje mater ialnih in prostorskih ka
pacitet v centru. Posodobljanje 
pouka je bilo zaradi večje izkorišče
nosti učil in ostalih p r i p o m o č k o v 
lažje . Sredstva smo združeva l i in za
radi tega je bilo gospodarjenje 
boljše. 

V istem letu smo pričeli z gradnjo 
novega doma za učence . 

Le t a 1961 ustanovimo šolo za in-
š t r u m e n t a l c e , v katero sprejmemo 
23 u č e n c e v iz raznih podjetij sirom 
Slovenije. Šo la pa je delovala le 
nekaj let. ker ni bilo pravega razu
mevanja med podjetji za financira
nje. Že l eza rna Jesenice je financi
rala to šolo tol iko časa , da je zapol
n i la vrzeli po tem kadru v svojih 
obrat ih. 

Zaradi vse večjih potreb po iz
o b r a ž e v a n j u se je š tev i lo zaposlenih 
v centru stalno večalo in smo imeli 
na koncu leta 1960 zaposlenih že 70 
delavcev. Oddelek za i zobraževan je 
odraslih pa je začel s s i s t e m a t i č n i m 
delom na izdelavi profilov, progra
mov in analiz za delovna mesta. 

V šo l skem letu 1963/64 smo vpi
sali prvikrat učence v strojno tehni
ško šolo. k i je bi la v z a č e t k u disloci
rana enota ljubljanske t e h n i š k e šole 
in šele po nekaj letih samostojna. 
Združi l i smo m e t a l u r š k o in strojno 
t e h n i š k o smer v enotno šolo. T a k a 
obl ika je še danes. 

L e t a 1964 je že l eza rna Jesenice 
preš la iz pavša lnega f inanciranja na 
o b r a č u n po stori tvah. V tem letu 
pridobimo tudi osem novih učn ih 
moči , tako se š tevi lo redno zaposle
nih uč i te l jev poveča na 27, skupno 
zaposlenih pa na 84. 

V tem letu je prenehal delovati 
šolski odbor kot najvišj i samouprav
ni organ centra in izvo l i l i smo svet 
centra, k i š te je 15 delegatov, in sicer 
osem iz ŽIG, šes t iz že l eza rne Jese
nice in eden iz obč ine . 

V tem letu je zavod za šo ls tvo 
imenoval naše u č n e delavnice za 
eksperimentalne oddelke prvega let
n ika p r a k t i č n e g a pouka. 

Zaradi vse večjih potreb po višje 
š o l a n e m kadru v centru, iz lastnih 
sredstev o m o g o č a m o že zaposlenim 
delavcem nadaljnje šo lanje na sred
nj ih, višjih in visokih šo lah . T a k o se 
šola že v tem letu 14 naš ih sode
lavcev. 

D o leta 1967 je več ina naš ih uč i t e 
ljev opravila s t rokovni izpit in s tem 
zadostila vsem takra tn im zahtevam 
po ustrezni izobrazbi . Z iz idom zako
na o srednjem šo l s tvu in zakona o 
f inanciranju v letu 1968, se spreme
nijo do ločene zahteve do uči te l j ske
ga kadra. Izoblikujejo se nova stal i
šča Že leza rne do centra s tem, da se 
izpostavi odnos do financiranja, po
stavi zahteva po povečan ju izobra
ževan ja odraslih in nadaljnje izobra
ževan je samo za Že leza rno ter d i r i 
giranje š tev i la vpisa v vse vrste šol. 

Nova učilnica 

Isto leto se prvič pojavi problem 
mreže šol na območ ju , katerega lah
ko pokr ivamo z n a š i m centrom in z 
n a š i m i usmeri tvami. T a problem se 
je vlekel še celi dve let i , vendar je 
ostalo vse po starem. 

V tem ietu je bila tudi na jveč ja 
ekspanzija v oddelku za odrasle. 
Razne teča je , seminarje i i f izpite je 
opravljalo preko 3000 delavcev iz 
Že leza rne in drugih podjetij. 

V letu 1969 smo pričeli akcijo za 
postavitev telovadnice. T e ž a v e so 
nastopile že pri do ločan ju lokacije 
pa z idejnimi n a č r t i in tudi z glav
nim projektom, k i je b i l izdelan šele 
v letu 1973. 

V letu 1969 smo pričeli usposab
ljat i pod vodstvom republ i škega za
voda za zaposlovanje delavcev, k i so 
se zaposlovali pri tujih delodajalcih 
(Demag). T o usposabljanje je traja
lo t r i leta. Z denarjem, ki smo ga do
bi l i s tem delom, smo opremljal i cen
ter s prepotrebnimi učn imi sredstvi, 
stroji in orodjem. T o leto je bilo tudi 
prvo v zgodovini centra in šole, ko 
nismo vpisali dovolj u č e n c e v v prvi 
letnik. Vpi s je b i l za 85 učencev 
manjš i od planiranega. 

1.9.1969. leta smo odprli šolo z a , 
m e t a l u r š k e delavce za mladino. K e r 
ni bilo dovolj vpisa za kovinarsko in 
elektro stroko, smo moral i zaradi 
pomanjkanja m e t a l u r š k i h delavcev 
odpreti dveletno šolo za ozke profile. 
V to šolo so se l ahko vpisovali učen
c i , k i so dokonča l i 6. oziroma 7. raz
red osnovne šole. 

S šolskim letom 1970/71 smo 
odprli prvi oddelek za m e t a l u r š k e 
delavce, kamor so se vpisali že zapo
sleni delavci na teh delovnih mestih 
in k i niso imeli ustrezne izobrazbe. 
V tem šo lskem letu je bilo na vseh 
šolah skupaj z oddelki za odrasle že 
720 učencev in s luša te l jev . Razš i r i 
tev dejavnosti oddelka za odrasle je 
bi la tudi v polnem zamahu. T o nam 
pove tudi podatek, da smo poleg red
no zaposlenih predavateljev imeli 
kar 298 honorarnih sodelavcev. 

Le to 1972 ni pomembno za center 
samo v tem, da smo dosegli še večje 
š tevi lo t eča jn ikov , t emveč v tem, da 
se je kolekt iv na pobudo samih de
lavcev odločil za samoprispevek pri 
zbiranju denarja za telovadnico. Od
ločili smo se, da prispevamo 1 ri od 
neto osebnih dohodkov za dobo treh 
let. T o je b i l prvi samoprispevek v 
jeseniški občini , k i pa ni imel tol ikš
nega f inančnega pomena za izgrad
njo telovadnice, kot je bi la moralna 
podpora celotnega kolekt iva za iz
gradnjo tega potrebnega objekta. 
T a k š n a akcija je imela ugoden 
odmev tudi pri gospodarskih in d ruž 
benopo l i t i čn ih dejavnikih. T o se je 
v poznejš ih let ih tudi pokazalo. 

Že naslednje leto smo izvedli 
adaptacijo v ročevodnega ogrevanja 
in pr ipravi l i vse potrebne pr ik l jučke 
in prostore za ogrevanje bodoče te
lovadnice. Izdelan je b i l projekt za 
telovadnico in avtomatsko telefon
sko centralo. 

Za posodabljanje učnega procesa 
smo nabavi l i kompletno opremo za 

fonolaboratorij . Zaradi pomanjka
nja prostora smo ga sporazumno s 
centrom srednjih šol namesti l i v 
prostore gimnazije in je namenjem 
vsem izobraževa ln im insti tucijam • 
na Jesenicah. 

V z a č e t k u leta. to je 17. 1. 1975. je 
bi l potrjen s redn je ročn i program 
dela za obdobje 1975-1980. Po pro- 1 
gramu je bila že v letu 1975 odprta 1 
delovodska šola za kovinske in me- I 
t a l u r š k e poklice. P o s redn je ročnem i 
programu pa ne dosegamo vpisa v 
nekatere šole za mladino. Za neka
tere poklice pa se je v tem času že 
menjala tehnologija dela in niso več | 
potrebni. 

Z odpiranjem dislociranega oddel
ka prve stopnje m e t a l u r š k e fakulte
te na Jesenicah smo dosegli to. da se 
naši delavci , ki š t u d i r a j o ob delu. 
lahko šola jo v d o m a č e m kraju in ne 
zgubljajo časa na vožn jah v Ljub-
ljano. Zal pa se je š tev i lo s luša te l jev 
m o č n o skrči lo v prehodu iz prvega j ' 
v drugi letnik. T o pa je bilo pogojeno 
s subjekt ivnimi pa tudi objektivnimi I 
problemi, k i so nastajali v začetku t 
š t ud i j a . 

Z novim šolskim letom smo dobili 
nove, mlade u č n e moči . Že lezarna | 
Jesenice je odobrila nj ihovim š t ipen- I 
distom. da se lahko zaposlijo pri nas I-
kot uči tel j i . T a k o se je pr ičela pol- [i 
n i t i praznina med s t rokovnimi uči- | 
telji, ki je nastajala zadnjih nekaj 
l e t 

D o č a k a l i smo tudi vel iki dan. dan 
p r i če tka gradnje telovadnice. Uspeli 
smo zbrat i f i nančna sredstva in vso 
potrebno dokumentacijo. G l a v n i de
lež je prispevala že l eza rna -Jesenice, 
poleg sredstev centra, nekaj sredstev 
pa smo dobil i od republ i ške izobra
ževa lne skupnosti , telesnokulturne 
skupnosti in i zob raževa lne skupno
sti Jesenice. 

V istem letu smo nabavi l i tudi za I 
preko 1,000.000 din novih osnovnih 
sredstev. D o k o n č a l i smo š tud i jo za 
interno televizijo, da smo lahko pri
čeli z delom. V uporabo smo dobili 
od Že leza rne stanovanjsko hišo, ki 
smo jo adaptiral i in v njene prostore 
namesti l i oddelek za i zobraževan je 
odraslih in r a z m n o ž e v a l n i c o s skla- J 
diščem za skripta. 

Gospodarjenje v letu 1975 je bilo 
dobro in smo znatna sredstva vložili 
v opremo centra. 

Te lovadnica z okolico je bi la do
grajena v letu 1976, veljala pa je 
8,538.851 din . Ve l iko denarja smo v 
tem letu vložili v osnovna sredstva I 
in to v višini 1,255.210 din . Koncem , 
tega leta smo pričeli tudi z delno 
adaptacijo zgornjih prostorov, kar j 
nas je stalo še nadaljnjih 600.000 
din . De lna adaptacija je b i la potreb
na zaradi priprave za adaptacijo ce
lotnega nadstropja. 

V tem letu smo opremili razmno
ževa ln ico s komple tn imi aparati , te- I 
lovadnico z vsem pr ipada joč im orod- i 
jem in uči ln ice v vrednosti 1,808.665 | 
dinarjev. Naroč i l i smo tudi pri teh
nični knjigi v Zagrebu v e č n a m e n s k o 
uči ln ico , k i pa žal še do danes ni I 
gotova. 

PRIZNANJE DOLGOLETNIM DELAVCEM ŽIC 
N a slavnosti ob 40-letnici kovinarskih strokovnih š o l na 

Jesenicah so izrekli javna priznanja: 
— za v e č kot petindvajsetletno delo na strokovnih š o l a h 

ŽIC — u č i t e l j e m p r a k t i č n e g a pouka: Marjanu Miceliju, 
Alojzu Grmu, Pavlu K r z n a r i č u , J a n k u E r ž e n u , Viktorju Stra-
nigu, Valent inu Luznarju, Leonu Pristovu, Cvetu Delavcu, 
Ivanu K a l a n u in N i k u Zupanu, mizarju Leopoldu Svetelj, 
organizatorjema i z o b r a ž e v a n j a ob delu Franciju Š t r a v s u in 
Valentinu Rantu, u č i t e l j u strokovnih predmetov Krist i janu 
R o b i č u in s k l a d i š č n i k u Maksu Bolteju; 

— za dolgoletno u s p e š n o p e d a g o š k o delo in za 
mentorstvo m a r k s i s t i č n e g a k r o ž k a Ivici Strumbelj; 

— za dolgoletno aktivno delo v zvezi komunistov Mari j i 
S o k l i č ; 

— za vestno in prizadevno delo Idi Koren in Angelci 
Mesaric; 

— za p o ž r t v o v a l n o delo v samoupravnih organih Stanetu 
M i h e l č i č u in Regini Razinger; 

— za razvoj in povezovanje ŽIC z drugimi š o l s k i m i centri 
in delovnimi organizacijami: Ivu B o r š t n i k u , J o ž e t u Oblaku in 
Severinu Golmajer. 

Javno zahvalo pa so izrekli tudi vsem mladim u č i t e l j e m , 
k i so se takoj aktivno v k l j u č i l i v i z v e n š o l s k o dejavnost in kot 
mentorji pomagajo mladini pri delu v k r o ž k i h in v š o l s k e m 
š p o r t n e m d r u š t v u . 



V letu 1977 je bi lo zelo ovirano 
delo pri t e o r e t i č n e m pouku. Pr iče l i 
smo n a m r e č , in tudi skoraj v celoti 
dokonča l i adaptacijo zgornjega nad
stropja in nadzidave Se enega nad
stropja, kjer smo pridobi l i deset no
vih sodobnih uči ln ic s pet imi kabi
neti. Obenem smo zamenia l i celotno 
ostreš je in streho-ter obnovi l i pro-
.čelje stavbe. T o delo nas je stalo po 
p r e d r a č u n u 9,420.000 d in . T a f inanč
na sredstva smo dobi l i od Že leza rne 
v višini 3.500.000 din , pri izobraže
valni skupnost i Slovenije pa smo na
jeli 2,500.000 din kredita z desetlet
nim odp lač i ln im rokom. Osta l i denar 
pa smo prispevali sami. 

V š t i r i d e s e t l e t n e m obdobju smo 
za neposredno proizvodnjo usposo
bili 3664 kadrov, in sicer: 

— 179 delavcev raznih poklicev 
na šoli za m e t a l u r š k e delavce: 

— 2394 kval i f ic i ranih delavcev na 
pokl icn i šoli kovinarske, m e t a l u r š k e 
in elektro smeri: 

— 907 tehnikov na T S Š strojne in 
m e t a l u r š k e smeri; 

— 184 delovodij na delovodski 
strojni in m e t a l u r š k i šoli . 

Razen tega je v osemnajstletnem 
obdobju na oddelku za i zobraževa
nje odrasl ih prek raznih oblik iz
o b r a ž e v a n j a š lo prek 38.000 delavcev 
vseh profilov. 

T o nam daje nove obveznosti in 
zado lž i tve , da d o s e ž e m o tisto, kar 
imamo še v skupnem n a č r t u in smo 
si zadali v s r e d n j e r o č n e m programu: 

1. izpeljat i usmerjeno izobraževa
nje: 

Interna šolska televizija (Foto T. Rant) 

40 LET USPOSABLJANJA KADROV 
ZA NEPOSREDNO PROIZVODNJO 

| (Nadaljevanje s 1. strani) 

centru predsednik osnovne organi
zacije Z S M S R o m a n K a l a n . pred
sednik osnovne organizacije zveze 
sindikatov centra J o ž e K o r o š e c pa je 
prebral pohvaljene dolgoletne delav
ce že lezarskega i zob raževa lnega cen
tra. 

Iz zelo skromnih zače tkov pred 
š t i r idese t imi leti je šola po osvobo
di tv i prerasla v že lezarski izobraže
valni center, v katerem se danes 
usposablja 572 učencev , vk l jučno s 
šo lan jem ob delu pa 6.9] učencev , in 
sicer: na dveletni šoli za m e t a l u r š k e 
delavce, t r i le tni pokl icni kovinarski , 
meta lurški in elektro šoli, š t i r i le tn i 
tehnični šoli m e t a l u r š k e in strojne 
smeri ter na š tev i ln ih oddelkih za 
izobraževanje ob delu. P r i centru že 
drugo leto deluje tudi oddelek fakul
tete za naravoslovje in tehnologijo 
— m e t a l u r š k a smer. prva stopnja, v 
katerega je vk l jučen ih 13 s lu ša t e 
ljev, k i se šolajo ob delu. 

V okviru že lezarskega izobraže
valnega centra deluje tudi oddelek 
za i zob raževan je ob delu, k i prek te
čajev in seminarjev skrbi za dopol
nilno i zob raževan je delavcev Žele
zarne. Oddelek je tud i organizator 
vseh ekskurzij v Že leza rno . 

Stavba, v kateri danes deluje žele
zarski i zob raževa ln i center, je pred
vsem v zadnjih letih zelo spremenila 
svojo zunanjo in notranjo podobo. 
Le ta 1976 so dobi l i sodobno telovad
nico, v lanskem letu pa še eno nad
stropje, kjer so pridobil i deset novih 
učilnic in pet kabinetov. Imajo in
terno televizijo, sodobne kabinete in 
učila, r a z m n o ž e v a l n i c o . č aka jo še na 
n a r o č e n o v e č n a m e n s k o uči ln ico in 

nekatero drugo opremo, kar vse je 
pogoj za u s p e š n o delo usmerjenega 
i zob raževan j a . 

V š t i r idese t ih let ih je bilo v centru 
skupaj usposobljenih .3664 delavcev 
raz l ičn ih profilov, in sicer: 

— 179 delavcev raznih poklicev 
na šoli za m e t a l u r š k e delavce. 

— 2394 kval i f ic i ranih delavcev na 
pokl icni kovinarski , m e t a l u r š k i in 
elektro šoli, 

— 907 tehnikov na t e h n i č n i sred
nji šoli m e t a l u r š k e in strojne smeri. 

— 184 delovodij na m e t a l u r š k o -
strojni delovodski šoli. 

Mnogo absolventov- teh šol se je 
z rednim šo lan jem al i šo l an j em ob 
delu usposabljalo do najviš je m o ž n e 
izobrazbe. K a d r i iz teh šol so danes 
raztreseni po vsej Jugoslavi j i , pa 
tudi v zamejstvu in mnogi od njih 
danes zasedajo vodilna delovna me
sta al i pa opravljajo odgovorna dela 
in opravi la . P rav gotovo ti kadri da
nes tvorijo jedro delavcev v naš ih 
temeljnih organizacijah zd ruženega 
dela pa v mnogih primerih tudi v de
lovnih skupnost ih. 

K l j u b izrednim uspehom, k i j i h je 
že lezarski i zob raževa ln i center dose
gel predvsem v povojnem obdobju, 
pa je center sredi ž ivahnega vrenja, 
kajt i pred njim so še š t ev i lne naloge, 
k i izhajajo iz s r edn je ročnega progra
ma, med drugim tudi d o k o n č n o izpe
ljat i usmerjeno i zobraževan je . 

K š t ev i ln im č e s t i t k a m , ki so j i h 
delavci in učenc i že lezarskega iz
o b r a ž e v a l n e g a centra dobi l i ob nji
hovem jubi le ju , se p r i d r u ž u j e m o 
tudi mi v imenu vseh delavcev te
meljnih organizacij zd ruženega dela 
in delovnih skupnosti Že leza rne z 
željo, da bi u spešno uresnič i l i vse 
zastavljene cilje. 

2. usmerjati mladino v poklice, k i 
j i h gospodarstvo potrebuje; 

3. sodobno opremiti kabinete in 
uvajat i sodobno u č n o tehnologijo za 
vse smeri in stopnje: 

4. uredit i delovna mesta tako, da 
bodo p r iv l ačna za mladino: 

5. ver t ikalno povezati vse šole. da 
bodo učenc i po skupnih programskih 
osnovah imeli neomejeno pot š tud i 
j a po svojih sposobnostih in potre
bah gospodarstva: 

6. omogoči t i u čencem individual
no al i skupinsko delo; 

7. opremiti uč i ln ice z monitorj i 
zaradi uporabe šolske televizije pri 
pouku; 

8. dobi t i ustrezne u č b e n i k e za vse 
predmete in vsa pomagala za sleher
nega učenca ; 

9. adaptirat i in dozidati u č n e de
lavnice za potrebe usmerjenega iz
ob raževan ja ; 

10. v učn ih delavnicah zamenjati 
dotrajane stroje in opremo z novo in 
sodobno: 

11. postavitev interne telefonske 
centrale; 

12. oprema prostora za kal i lnico; 
13. z že l eza rno Jesenice urediti 

v p r a š a n j e kemijskega laboratorija: 
14. adaptirat i l ivarno in jo pre

urediti v sodobno u č n o delavnico; 
15. ureditev sodobnega poligona 

za p o u č e v a n j e vil ičarjev in žer javo-
vodij; -

16. ureditev prostorov za oddelek 
odraslih (sedanja A T C Ž J ) ; 

17. ureditev dvor išča — igrišč ob 
stavbi ŽIC; 

18. adaptirat i streho na stavbi de
lavnic: 

19. uredit i okolico centra in doma. 

Učenec ključavničar 

Gostje na akademiji ob 40letnici ZlC 

Učenec livar Recitatorska skupina strokovnih šol ŽIC 

TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FEUTON - TEHNIČNI FEUTON - TEHNIČNI FEUTON - TEHNIČNI 

NAJVEČJI TANKERJI 
IN VARNA PLOVBA 

P o podatkih britanske zavarovalne d r u ž b e L loyd ' s Regi
ster of Shipping vozi danes po vseh morjih sveta okoli 22.600 
ladij skoraj vseh d ržav . P r i tem je okol i petina, in sicer 4200 
tankerjev z nosilnostjo nad 6000 twd (dead weight tons — mera 
za nosilnost ladje, pr i kateri je u p o š t e v a n a t e ž a tovora, goriva, 
hrane, posadke in potnikov). Š tev i lo tankerjev po teh podatkih 
v celotnem svetovnem trgovskem ladjevju ne igra velike vloge. 

T a si tuacija je nekoliko d r u g a č n a ob u p o š t e v a n j u t o n a ž e 
tankerjev. S svojo skupno nosilnostjo okol i 380 mili jonov tdw, 
so tankerji ude ležen i z več kot 50 % pri svetovnem trgovskem 
ladjevju. Razen tega spadajo tankerji z nosilnostjo 500.000 tdw 
med na jveč je trgovske ladje na svetu. 

T rend gradnje vedno večjih tankerjev se je pojavil ob koncu 
šes tdese t ih let po zaprtju Sueškega prekopa. Z izpadom te važ
ne pomorske poti za mednarodni transport nafte se je podvojila 
daljava od Perzijskega zal iva do Zahodne Evrope. V teh letih se 
je tudi uveljavil izraz »super t a n k e r « , vendar danes označu je jo 
t a k š n e ladje v s t rokovnih krogih nekoliko d rugače . Z V L C C 
(Veri Large Crude Carr iers — zelo velike ladje za surovine) 
so o z n a č e n e ladje z nosilnostjo 160.000 do 320.000 tdw in z 
U L C C ( U l t r a Large Crude Carriers — največje ladje za suro
vine) d a n a š n j i orjaki z noasilnostjo preko 320.000 tdw. N a tan
kerje V L C C in U L C C odpade danes že 55 rt t ransportnih zmog
ljivosti svetovnega tankerskega ladjevja. Gradnja še večjih ladij 
danes ni primerna, ker je na razpolago več tankerskih zmoglji
vosti kot je t renutno potreb. Izgleda tudi . da bo nadaljnje 
povečan je dimenzij tankerjev zaradi omejenih globin nekaterih 
prevoznih poti in p r i s tan i šč malo up rav i čeno . 

Vel ike dimenzije in teže tovora teh ladijskih gigantov po
stavljajo tako glede konstrukcije kakor glede kasnejšega obra
tovanja posebne zahteve. K o t primer lahko navedemo zahodno-
nemšk i tanker »Esso D e u t s c h l a n d « s 415.000 tdw, k i je danes 
druga na jveč ja tovrstna ladja na svetu. Njena celotna dolž ina 
je 320 m in prisilno ustavljanje pri največj i hitrosti 17 vozlov 
(31,4 k m / h ) traja 18 minut in razdalja ustavljanja 4 km. T o raz
daljo je m o ž n o sk ra j ša t i z ustreznim premikanjem krmi la , kar 
pa zahteva tudi velik razpoložl j iv i manevrski prostor. 

T i t ehn i čn i problemi pri vožnji postavljajo pred naftne in 
ladijske d r u ž b e tudi v p r a š a n j e varnosti plovbe. P r i nezgodi 
t ak šnega tankerskega vel ikana lahko pride do velike ekološke 
katastrofe. T o je dokazal tudi tanker »Amoco Cadiz« , ki se je 
letos potopil pred bretonsko obalo v Franci j i , katero je m o č n o 
onesnaž i l z razl i to nafto. T a k š n e nezgode tankerjev imajo za 
posledico ne samo ekološke katastrofe, t emveč tudi ogromne 
f inančne izgube. Ze sama vrednost 250.000 tdw tankerja se 
giblje okol i 90 mi l i j . dolarjev. K temu je treba pr i š te t i še s t roške 
tovora, reševan ja , čiščenja razlite nafte in podobno. Zato mora 
varnost tankerjev tudi s č i s to ekonomskih razlogov imeti naj
večjo prednost. 

D a v tem pogledu danes situacija še ni zadovoljiva, kaže jo 
raz l ične naftne katastrofe v zadnjih letih. Sicer navajajo podat
ki raziskave, k i jo je izvedla amer i ška narodna znanstvena aka
demija, da od pr ib l ižno šes t ih mil i jonov ton nafte, k i vsako leto 
onesnaž i jo svetovna morja, izvira le 5 cr iz tankerskih nezgod. 
K e r pa je treba pr i š te t i še nadaljnjih 22 % zaradi sp lošnega 
transporta s tankerji , predstavlja skupna š tev i lka le precejšnjo 
obremenitev zaradi o n e s n a ž e v a n j a okolja. V nasprotju z dru
gimi č ini te l j i . k i onesnažu je jo morje, predstavljajo nezgode 
s tankerji poseben primer tudi zaradi tega. ker zaradi nenadne 
velike kol ič ine nafte ni časa za naravne postopke odstranje
vanja in so zato vedno v nevarnosti za onesnaževan je velika 
področ ja bl ižnjih obal. 

K a j je bilo torej v zadnjem času dejansko narejenega za 
varnost tankerjev? O tem govori ta sestavek. 

U K R E P I P O V E Z A N I S K O N S T R U K C I J O T A N K E R J E V 
Sodobne konstrukcijske metode omogoča jo d a n a š n j i m veli

k im tankerjem, da so-prav tako stabilni kot so b i l i majhni 
tankerji v preteklosti. Raziskave v preteklih desetih let ih so ne
dvomno potrdile, da so glavni vzroki nezgod tankerjev — če so 
b i l i povezani z o n e s n a ž e v a n j e m z nafto al i ne — razne okvare, 
eksplozije al i požar , kater ih vzroki pa so zelo redko povezani 
s konstrukci jskimi pomanjkl j ivostmi. T u d i zanesljivost pogon
skih motorjev se je poveča la . Razen tega so izboljšali tudi 
krmilne naprave tako, da je mogoče s temi ladjami kl jub njihovi 
izredni velikosti sorazmerno dobro manevrirat i . 

Opremljenost super tankerjev samo z enim pogonskim vija
kom in enim krmi lom je m o ž n o smatrat i kot izredno v a r č n o . P r i 
okvarah pogonskega motorja al i k rmi la je mogoče t a k š n e tan
kerje vleči samo s pomoč jo večjega š tevi la močn ih vlači lcev in 
pri zelo razburkanem morju tudi t a k š n a reš i tev ni več m o ž n a . 
T u d i v s luča ju nezgode tankerja »Amoco Cadiz« ob bretonski 
obali je b i l zače tek katastrofe velika okvara na k rmi lu . 

Iz teh razlogov pr iporoča jo morna r i šk i s trokovnjaki za te 
vrste ladij dva pogonska vijaka in dve k rmi l i in podvojitev kon
trolnega krmilnega sistema. Nekatere ladijske d r u ž b e imajo te 
pogoje že dolgo časa za obvezno normo. 

SODOBNI N A V I G A C I J S K I P R I P O M O Č K I 
P r e v a ž a n j e nafte z največj imi tankerji predstavlja pro

metno zemljepisni problem z znatnim varnostnim tveganjem. 
V E v r o p i je na primer Rokavsk i preliv ozko grlo prve vrste. 

(nadaljevanje 
pr ihodnj ič) 
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Šef civilne uprave general Leon 
Rupnik je že konec oktobra 194.3. 
leta reorganiziral ljubljansko poli
cijo, v policijski varnostni'zbor, ki je 
ddbil svoj statut, po khterem je 
postal samostojna organizacijska 
enota, podrejena upravniku'policije 
v''Ljubljani. Januarja 1944!'leta je 
Rpsener določil, naj F'"Riipnikova 
policija nosi uniforme+iiemške var
nostne službe, marca 1944. leta pa 
jo je preimenoval v policijski zbor. 
(Dir. Metod Mikuž, Pregled zgo
dovine NOB v Sloveniji, knj. III., 
Cankarjeva založba Ljubljana 1973. 
str. 153.) <VH 

•fC* tej polici so ,pa splošno 
zaupanje določili tudi četniškega 
oficirja Jožeta Hlebca; m sicer kot 
poveljnika ljubljanskih naporov. 

, Centralni urad nemškega gestapa 
je poslal Rupnikdvi policiji za sveto
valca zelo sposobnega gestapovca 
dr. Pavla Duscho. Ta gestapovec se 
je kmalu po prihodu izkazal za 
lisjaka posebne vrste. Poklical je 
poročnika Jožeta Hlebca in mu 
»svetoval«, kaj mora storiti, da bo 
ponižal partizansko vojsko. Na ta 
nasvet je Hlebec s svojimi pomoč
niki izbral dvajset ujetih parti
zanov. Nekaj dni jim ni dovolil, da 
bi se brili, strgal jim je obleke in 
obuvala. Medtem so belogardistični 
agenti, njihovi somišljeniki in poli
cija razglasili, naj si ljudje ogledajo 
»partizansko parado«. Hlebec je 
vodil kosmate, blede in strgane 
partizane po ljubljanskih ulicah, 
belogardistična drhal pa jih je 
pljuvala in zasramovala. 

Ali so zapornice res prepevale 
partizanske pesmi je težko reči. 
Možno je, saj je znano, da so jih v 
begunjskih zaporih peli celo noč 
pred ustrelitvijo. Vsekakor je bil za 
Hlebca to razlog, da je vse pripor-
nice v samih nočnih srajcah že ob 
desetih zvečer spodil na dvorišče, 
kjer so morale v hudem februarskem 
mrazu stati na snegu do jutra. 
Marsikatera je za prehladom umr
la, druge pa so čutile trajne posle
dice. 

V zadnji ofenzivi spomladi ¡945. 
leta je bil na Primorskem ujet glavni 
tožilec Slovenije dr. Vito Kraigher. 
Pripeljali so ga v Hlebčeve zapore. 
Ko je dr. Vito Kraigher videl 
slovenskega poročnika, kako surovo 
ravna z jetniki in zaporniki, mu je 
očital, da je izdajalec v službi 
senilnega in umirajočega nacistič
nega okupatorja. Jože Hlebec mu je 
odgovoril s pestmi. 

Štiri dni pred koncem vojne je 
Jože Hlebec s svojimi policisti 
odpeljal dr. Vita Kraigherja in še 
petindvajset drugih zapornikov na 
Turjak, kjer so jih potem ponoči 
skrivaj pobili in zagrebli v volčjo 
jamo. 

Kot smo zvedeli iz zaslišanja 
Hlebca, je ta z dvema svojima 
policistoma obesil dr. Vladimirja 
Kanteta. Pa o tem nekaj besed. 

Dr. Vladimir Kante je bil rojen 20. 
avgusta 1905 v Šmarjah pri Braiku 
na Primorskem. Njegov oče je bil 
šolski nadzornik v Sežani. Vladi-
mirova sestra Ana se je 36 let 
stara smrtno ponesrečila v letalski 
nesreči 1936. leta pri Ljubljani. Brat 
Danilo Kante je umrl 1969. leta v 
Ljubljani. Bil je pravnik. V Ljub
ljani živi najstarejša sestra Olga. 

Pred nasiljem italijanskega fašiz
ma se je družina Kante že med prvo 
svetovno vojno preselila v Ljubljano. 
Zavedni šolski nadzornik je bil 
fašistom trn v peti. Po prvi svetovni 
vojni je bil šolski nadzornik v Kam
niku. 

Vladimir Kante je v Ljubljani 
opravil izpite za doktorja prava. V 
stari Jugoslaviji je bil pomočnik 
upravnika ljubljanske policije in je 
na tem položaju vodil politični 
oddelek. Zanimivo je, da se je 
celotni politični oddelek ljubljan
ske policije po kapitulaciji Jugo
slavije opredelil za OF. Prav po 
zaslugi političnih policijskih agen
tov dr. Vladimirja Kanteta, Avgusta 
Jerančeta, Alojzija Tabernika in 
Antona Vrečarja je bil ob kapitu
laciji Jugoslavije uničen ves arhiv 
policije. Pri tem so prišli v spor z 
upravnikom dr. Lovrom Hacinom, 
ki je arhiv skušal ohraniti za itali
janske in nemške okupatorje. Zaslu
ga navedenih je, da so prvi v svojem 
nekdajnjem šefu Hacinu odkrili 
tujega agenta. 

Kot funkcionar politične policije 
je dr. Kante že v stari Jugoslaviji 
spoznal, da komunisti niso takšni, 
kakršne prikazujeta kler in uradna 
državna oblast. Ne gre prezreti tudi 
dejstva, da je bila družina Kante že 
po očetovi vzgoji protifašistično in 
protinacistično usmerjena. 

Dr. Vladimir Kante je bil eden 
najbolj zvestih in zaupnih sodelaeev 
VOS. Pomemben ljubljanski vosovec 
Ivo Svetina je povedal, da je Kante 
od 1941. do jeseni 1944. leta vzdrže
val zvezo z eno in isto zanesljivo 
osebo. Le-tej je ustno posredoval 
podatke, ni pa izročal kopij doku
mentov, kot to trdijo nekateri. 
Zaradi izdaje so ga aretirali prve 
dni februarja 1945. leta. 

Dr. Vladimirja Kanteta so obso
dili na smrt z obešenjem. Ljubljano 
so preplavili letaki z naznanilom, 
da je bil »dr. Vladimir Kante justi-
ficiran zaradi sodelovanja s komu
nisti, kar naj bo vsemu prebivalstvu 
v svarilo.« 

V zaporih na Poljanskem nasipu 
je bil tedaj tudi ljubljanski tiskar 
Jože Mar, ki je skrivaj opazoval 
izvršitev smrtne kazni. Pozneje je 
dogodek takole opisal: (TV-15, 23. 
marca 1965) 

»Ni preteklo deset minut, ko smo 
zagledali iz stranskega krila po
slopja prihajati srednje velikega, 
nekoliko čokatega človeka. Za njim 
je stopal domobranski policist z 
bajonetom na puški, naperjeni 
možu v hrbet. V tistem delu poslopja 
smo vedeli, da so samice za posebne 
jetnike. Takoj smo vedeli, da ženejo 
dr. Vladimirja Kanteta in da ga 
peljejo na morišče. 

Čeprav nam je bilo strogo prepo
vedano zapuščati sobe sem vendarle 
smuknil na stranišče. Od tam se je 
skozi okno videlo na vrt. Kakih 
deset korakov od okna je rasel tedaj 
še gol kostanj s precej nizkimi 
vejami. Pri njem je stala zbrana 
druščina, ki naj bi gledala obsojen-
čevo smrt. Kante je prišel k njim. 
Brez vsakih ceremonij in brez po
novnega branja smrtne obsodbe 
je stopil dr. Kante na stolček, ki je 
stal pod kostanjem. Simon (gesta
povec) mu je na vrat nataknil zanko 
ter spodbil stolček z nogo. Dr. Kante 

je obvisel, istočasno pa se je tudi vrv 
pretrgala. Obešanec Je spet stal na 
tleh, ne da bi bd kaj klecnil. 
Gledalci so se začudeno spogledali. 
Simon se je takoj znašel in ukazal, 
naj dr. Kanteta takoj odvedejo v 
zapore. 

Ko sem se vrnil v sobo. so mi 
tovariši že povedali, da je šel Kante 
prek dvorišča nazaj v svojo celico. 
Povedal sem jim, da je bil že obešen 
in da je tako po mednarodnem 
pravu kazen že opravljena in se ne 
sme ponoviti. Toda Vili Stanič meje 
prekinil, češ da to pri Nemcih ne 
velja, ker imajo oni svoje, nemško 
pravo. 

Ni preteklo niti pol ure. ko so dr. 
Kanteta spet prignali na vrt. Čez 
kakih dvajset minut so se oficirji in 
civilisti, ki so gledali obešanje 
odpeljali. Na vrtu je sam ostal dr. 
Kante, mi pa smo zdeli na naših 
pogradih in tuhtali, kakšni ljudje so 
pravzaprav ti Nemci. . . 

Drugo jutro smo s straniščnega 
okna videli truplo dr. Kanteta še 
viseti na kostanju. Bil pa je bos in 
samo v spodnjem perilu. Kdo ga je 
slekel in sezul. nismo zvedeli. 

Še danes mi je pred očmi mož z 
negibnim, mirnim obrazom, kako 
popolnoma mirno koraka čez dvo
rišče. Občudujem njegovo junaštvo.« 

To se je zgodilo 24. februarja 1945. 
leta. 

Kot mi je povedala Vladimirjeva 
sestra Olga, so njegovi prijatelji na 
policiji preuredili vrv tako. da se je 
pretrgala. Mislili so namreč, da bo 
obveljalo že stoletja v praksi iz
vajano načelo, da se nad obso

jencem lahko samo enkrat opravi 
smrtna obsodba. Nekoč so verjeli, 
da je to »božja volja« . . . O tem so 
po telefonu obvestili generala R6-
senerja in pričakovali pomilostitev. 
Menda general o tem sploh ni hotel 
ničesar slišati ali pa je bil odsoten. 

Obešanje dr. Kanteta sta vodi/a 
poročnik Jože Hlebec in gestapovec 
Simon. Po opravljeni obsodbi so vso 
noč krokali, kot po navadi, kadar so 
opravljali smrtne kazni. Vsi. ki so 
vodili dr. Kanteta k vislicam, so pod 
rušo. 

V arhivu Inštituta za delavsko 
gibanje v Ljubljani sem videl ori
ginalno ovaduško poročilo nezna
nega (nepodpisanega) vohuna, ki je 
vsekakor moral biti v službi na 
upravi Hacinove policije. To skle
pam iz podatkov, ki jih je posredo
val verjetno šefu policije ali gestapu 
(pravim verjetno, ker poročilo ni na 
nikogar naslovljeno). V tem poročilu 
vohun ovaja okrog deset oseb, med 
drugimi tudi dr. Vladimir/a Kan
teta. Obtožuje ga, da je mirno 
gleda/, kako se med policijo širi or
ganizacija osvobodilne fronte. Kot 
personalni referent policije ni storil 
ničesar, da bi oefarje izključili iz 
vrst policije in jih kaznovali. 

»Policijski uradi niso za pletenje 
rokavic ali nogavic partizanom.« 
pravi ovaduh, »na policiji so z ved
nostjo dr. Kanteta razmnoževali 
Slovenski poročevalec« 

K L I C A P L A V O G A R D I S T I Č N E 
Z A R O T E N A J E S E N I C A H ' 

Julija. 1940. leta je prišel na Je
senice iz Slavonskega Broda mož 
srednje postave, precej zavaljen in 
lepo oblečen. V notranjem žepu suk
njiča je skrival pištolo, med opremo 
v kovčku pa je bilo nekaj nevsak
danjega: voščen križ s četniškim 
posvetilom in četniška izkaznica, v 
kateri je pisalo: Franc Planine, 
rojen 19. XI. 1897. Videm ob Savi. 
Slovenec, poročen: in še osebni opis. 

Iz njegovega življenjepisa zvemo 
še naslednje: od ¡921. do 1923. leta 
je bil praktikant v valjarni v Grad
cu: od 1931. do 1936. leta je bil 
zastopnik trvdke Singer v Zagrebu. 

Stan i , mlad, ujet par t izanski kurir , je razburjen krožil po tesni 
celici in premišl jeval . , kako hude pre izkušn je ga čaka jo v naslednjih 
dneh. Dobrega nič , to je s lu t i l . G a bodo še tepli , da bi izdal kurirsko 
pot a l i se bodo zadovolj i l i s tem, da ga ustrelijo. Smr t mu je bila 
skoraj do ločena . L e drobno upanje, k i se ga je oprijemal z vsem mla
dostnim ž a r o m je še tlelo: morda gestapo prehit i konec vojne. V ne
kaj mesecih, lahko že ju t r i , se bodo Nemc i predali. Beži jo na vseh 
bojiščih; pravi čudež , da še niso položili orožja . K o bi le pohiteli , da 
bi v zaporu dočaka l konec vojne? In svobodo? 

Pos i l i l ga je smeh. Nekaj zaprt ih bo doletela prav ta sreča . Zme
rom je verjel v srečo, celo izzival jo je. V part izanih ga je bilo 
nekajkrat zelo strah. N i k o l i pa ni trdno pomisl i l na smrt. Občut i l je 
le tesnobo, č u d n o drhtavico. boleč ino, željo, da nekam ubeži , ni pa 
zaslut i l smrt i . Poznal je tudi take. k i so stokali , si napovedovali 
smrt. Večino je prav kmalu zadelo. M o r d a je prav to njegovo trdno 
upanje, da preživi , podzavestna slutnja, kako je smrt še da leč? 
Č e p r a v ga je v globini prsi m o č n o stiskala tesnoba, se n i mogel 
vživeti v misel, da bi bilo z njim nenadno k o n č a n o , da ne bi učaka l 
svobode, o kateri so presanjali tol iko težkih trenutkov. Le kako bi v 
tem veselju brez njega, k i ima dobrih sedemnajst let? 

»Zakaj ne sedeš? Živce mi boš uničil s hojo po sobi. M i r u j , 
va rču j s s i lami, tako boš močnejši ,« ga je zdražen oštel M a r t i n š e k , 
ujet part izan pri š t i r idese t ih , k i je tudi v zaporu z bolestno skrbjo 
čistil prelepo uniformo iz angleškega vojaškega sukna. 

S tan i se je zarezal M a r t i n š k u . Jeza s ta re jšega zapornika ga je 
zabavala. R a d ga je podraž i l in tako za hip pozabil na lastne težave . 

»Vadim! K o me izpustijo, moram bi t i takoj sposoben, da pre
vzamem nalogo. K u r i r j a , k i n i sposoben brez prestanka hoditi šest , 
osem ur, ne potrebujejo .« 

Zgražajoč pogled, v kot ičk ih povešena usta, so kazala, kako 
M a r t i n š k a draž i obešen jaško govorjenje. 

VINKO 

JABLANE 
TRINKAUS 

»Ne prismoduj. N a trenutke si prav ot ročj i . Raje prisedi.« je 
mrko rekel M a r t i n š e k in z dlanjo potolkel po s l amnjač i . da bi tako 
še podkrepil svojo prošnjo . »Pogovor iva se. koliko še manjka do 
konca vojne.« 

M a r t i n š e k je na š t eva l , kol iko vsega bo potrebno, da bi končal i 
vojno.' S ta r i uradnik je b i l prestvaren, da bi se slepil. Na jb rž ni bil 
n i t i sposoben, da bi domišl j i j i pridal kr i la . Dejstva, nekaj č rno-
glednosti, dober spomin, to so bile sestavine njegovih razlag. 

Lepej, tretji zapornik, je ž ivčno trzal z očmi, s l in i l si je usta, se 
pripravljal , da pove mnenje, a je vselej zastal pred M a r t i n š k o v o 
trdno od ločnos t jo . 

Znani koraki na hodniku so ubil i pogovor. Počas i so zaobrača l i 
poglede prot i vratom. K o so zagledali ječarja in s t r aža r j a pri odprtih 
vrat ih, so strme trepetali. 

»Lepej , na zaslišanje.« je vzk l ikn i l s t r aža r . 
S t an i se je oddahnil . Odloženo , je pomisl i l . Tep l i bodo nekoliko 

pozneje. 
»Zdaj pa odkrito, kdaj bo konec vojne,« je S tan i hlastno vpraša l 

M a r t i n š k a . Koma j je zdrža l , da ni stresel zajetnega uradnika in tako 
učaka l , da morda pade pred njega odreš i lna beseda. 

»Pole t i , prej ne,« je s t rdim prepr i čan jem odvrni l M a r t i n š e k . 
» T o misl im glede na razmere na bojiščih, kako hitro zavezniki 
napredujejo. Edino,« je pomenljivo dodal, pogledal Stani ja in čaka l , 
da bo radovednost podesetorila vrednost sporoči la , »če bi se zgodile 
nepredvidene stvari , izven bojišč. Upor generalov, atentat na H i t 
lerja ali njegova nenadna smrt. Ampak to so bolj želje, kot stvarni 
r a č u n i . « je trpko razlagal Mar t i n šek . 

»Včasih so tudi nenavadne stvari odloči lne. Zgodijo se nepriča
kovano.« 

»Upan je zmerom ostane. Do zadnjega hipa. Človek mora tudi v 
na jhu j šem verjeti, da je še m o ž n a rešitev.« 

S tan i bi raje poslušal tudi zlagane domneve, da bo vojna kmalu 
k o n č a n a . N i razumel M a r t i n š k o v e suhe, stvarne, brezobzirne 
razlage. Naposled, tudi M a r t i n š k u ni kazalo najbolje. D o b i l i so ga 
kot vodjo ok rožne gospodarske komisije. N i se predal, ni se branil z 
orožjem. Č a k a l je in dvignil roke. ko je zagledal Nemce. Zaradi 
bojevitosti ga ne bi držal i v zaporu. Posla l i bi ga v koncentracijsko 
tabor i šče . Njegov položa j , ko so imeli Nemc i vsako obliko zbiranja, 
zaseganja hrane za k r imina l , ni obetal nič dobrega. In še nekaj je 
sumil S tan i , o č e m e r pa je M a r t i n š e k vztrajno molčal : kaj je 
povedal gestapovcem. Vpraševa l i so ga o sodelavcih, ljudeh, k i so 
zbiral i , p revaža l i hrano, o zbirnih središčih. Doslej M a r t i n š k a niso 
tepli, medtem ko so njega v treh dneh že dvakrat hudo premlat i l i . 
N a zas l išanja pa je M a r t i n š e k hodil? D a ga niso morda uporabljali 
kot pr ičo, za soočenja s prignanimi kmeti , k i so zbiral i in dajali 
hrano? 

»Kol iko dni bova po tvojem še živela?« je S tan i vpraša l M a r t i n 
ška. 

PISE TC: 

SICILIJA-OTOK BOGASTVA 
IN BEDE 16 

Temperatura ža reče mase v sredini žre la 
z n a š a nad 1000 stopinj, ko pa lava ob izbruhu pride v stik z zra
kom, se ohladi za 200 stopinj. Ognjena reka je pri 800 stopinjah 
seveda neustavljivo un iču joča . 

Zelje, da bi za t r l i i n onemogoči l i katastrofalne izbruhe 
ognjenikov so stare kol ikor c ivi l izaci ja . V zadnjem stoletju je 
bilo zasnovano n ičkol iko predlogov, k i pa niso b i l i uresničl j ivi . 
Neka te r i vulkanologi in seizmologi so se tudi v primeru E tne 
resno ukvar ja l i z misli jo, da b i bombardiral i glavno žrelo vulka
na, s č e m e r b i preusmerili ognjen iške sile stran od naseljenih 
vzhodnih poboč i j , vendar so zaradi s labih izkušenj in 
n e u č i n k o v i t i h rezultatov, k i so se pokazal i s podobnimi ukrepi 
v Indonezij i , to reš i tev opust i l i . 

R E S N I C E IN L E G E N D E O E T N I 
O nastanku in starosti vu lkana E t n e so si ljudje dolga sto

letja izmišl jal i vse mogoče . K o t vsem naravnim pojavom v 
zgodnji dobi č loveš tva , so tudi ognjeniku pr ipisoval i b o ž a n s k o 
poreklo in lastnosti in to povezovali z na j raz l i čne j š imi zgod
bami, k i j i m še danes marsikdo verjame. V poganski dobi so 
gnev njegove strahotne moči pripisovali z l im bogovom, v 
k r š č a n s t v u pa kot kazen bož jo za storjene pregrehe. Svojo 
usodo so naseljenci otoka vselej povezovali z E t n o . V strahu 
bož jem so j o čas t i l i in s p o k o r n i š k o p r e n a š a l i njene neukrotl j ive 
sile. 

P o stari grški legendi je delovanje vulkana predstavljeno 
v podobi gigantskega nebeškega kovača Efestosa. k i nenehno 
kuje ža reče železo v notranjosti zemlje. Izpod kladiva v d imu 
švigajo navzgor iskre, k i vsako noč rdeče osvetljujejo nebo. 

Ime je ognjenik dobi l po la t inski besedi estus, kar pomeni 
ogenj. Še prej pa so ga zaradi mogočnega vrha med š t ev i ln imi 
man j š imi , k i ga z vseh strani obkroža jo , imenoval i Gora — gora. 

Še le v nove j šem času so se vulkanologi s temelj i t imi raz
iskavami dokopali do znanstveno potrjenih dejstev, da je vul
kan E t n a nastal že pred s to t i soč let i , kot tvorba vel ik ih pod
morskih izbruhov. T o dokazujejo z najdbami na K i k l o p s k i h 
p e č i n a h med Catani jo in Tao rmino ob vzhodnem obrežju S ic i 
lije, kjer so lepo vidni fosili r ibj ih okostij in školjk. N a t a k š n e 
fosile so raziskovalci naletel i tudi na samem vrhu glavnega kra
terja E t n e . Nobenega dvoma ne more bi t i , da so tudi L ipa r ska 
o toč ja nastala tako kot S ic i l i j a s podmorskimi erupcijami v pra
davnih čas ih . Zan imivo je tudi, da je do 1669. leta ob vseh erup
ci jah E t n e lava tekla prot i jugu, v zadnjih 300 let ih pa samo na 
sever in vzhod. T o se lepo vidi tudi po bujnem rast l inju, k i je 
poraslo neprizadete dele pogorja. 

K l j u b š tev i ln im knjigam, novinarskim in potopisnim zapi
som, kl jub že kar obi ln im t u r i s t i č n i m podatkom, k i so dosegljivi 
tudi pri nas, ohranja S ic i l i j a in E t n a še vedno ničkol iko zani
miv ih podrobnosti, da ne rečem skrivnost i , k i j i h nismo poznal i . 

E leonor i , k i nam je zares i zč rpno v manj kot č e t r t ure" tra
ja joč i razlagi, razkr i la marsikatero podrobnost, smo b i l i iskreno 
hva ležn i . Disc ip l in i rano , skoraj spoš t l j ivo smo j i h sledili nazaj 
v avtobus in se odpeljali naprej v pobočje skrivnostne gore 
skrite v neprodirne snežne oblake. 

V S N E Ž N I H Z A M E T I H 

N a š izlet na E t n o so kl jub dobremu namenu, organizatorji 
pr ipravi l i v najmanj primernem času . T o se je nedvoumno po
kazalo že na 1200 metrov višine, ko smo se z vedno večjo t e žavo 
prebijali skozi vse bolj goste snež inke , k i so pokrile asfaltirano 
cest išče zasekano med ve l ik imi grmadami lave. 

D r o b č k a n šofer M a r i o , k i nam je v prostornem avtobusu 
zgledal še bolj nebogljen, je ves iz sebe sunkovito sukal ve l ik i 
volan in preklinjal že rahlo z a s n e ž e n o cesto. Eleonora ga je 
zaman spodbu ja joče trepljala po ramenih. S n e ž n i me tež , k i je 
b i l z vsakim metrom navzgor gostejši , ga je dobesedno ohromil . 
Ves trd od strahu se kar n i mogel spri jaznit i s tem, da v t akš 
nem vremenu rinemo naprej. P r i nas nobenemu vozniku vožnja 
ne b i delala preglavic, ubogemu M a r i u . navajenemu na s o n č n o 
mediteransko podnebje, pa je oč i tno predstavljala na jveč je in 
najbolj neumno tveganje v živl jenju. 

N a srečo je ponekod sneženje pojenjalo. Ohrabr i l i so ga 
tudi drugi vozniki osebnih avtomobilov, k i so nas na suhih delih 
ceste prehiteli . 

Etna 



NOVICE IZ 
RAD0VLJIŠKE 
O B č i n e 

N a 27. seji i zvršnega sveta O S Radov l j i ca so pretresali 
poročilo o gibanju gospodarstva v občini v obdobju 
januar—september i n informacijo o i zv r ševan ju investici jskih 
na ložb v tem č a s u . Ponovno so obravnaval i delovni osnutek 
rebalansa p r o r a č u n a obč ine za 1978. i n p r o r a č u n a za 1979. leto. 
N a predlog f i n a n č n e s lužbe oddelka za gospodarstvo so pregle

dali sklad skupnih rezerv in v zvezi s tem obravnaval i več p rošen j 
nekaterih delovnih organizacij za odobritev sanacijskih kredi
tov, prav tako pa tud i predlog za oprostitev oziroma zn ižan je 
plačila obč inskega prometnega davka na alkoholne p i jače bo
hinjskih gostinskih delovnih organizacij , zaradi odprave posle
dic potresa. N a seji so se zavzel i za odpravo pomanjkl j ivost i 
glede zakoni tos t i odloka o prispevku za pospeševan je kmeti j 
stva v obč in i . Sprejel i so sklep o raz reš i tv i nekaterih č l a n o v 
delovne skupine za opravljanje nadzorstva nad zakonitostjo 
dela O Z D ter namesto nj ih imenoval i druge. Sejo so skleni l i 
z obravnavo osnutkov zakonov s pod roč j a d r ž a v n e uprave in 
upravnih organov. 

V R a d o v l j i c i je b i la 22. novembra skupna seja novousta
novljenega sveta za informiranje pri predsedstvu O K S Z D L in 
komisije za po l i t i čno propagando in informiranje pri obč in skem 
svetu Z S S , na kater i so razpravl ja l i o predlogu programov R T V 
Ljubl jana za 1979. leto ter o s ta l i šč ih skupnosti in program
skega odbora lokalne radijske postaje T r ig l av Jesenice do pred
logov R T V Ljub l j ana , k i so j i h v večini tudi podprli . Beseda je 
tekla tudi o osnutku resolucije o temeljih d r u ž b e n e g a obve
ščanja ter o sklepih programskega sveta L R P Tr ig lav glede pro
grama in financiranja za 1979. leto. 

Predsedstvo O K S Z D L Radov l j i ca je na 27. seji konec no
vembra obravnavalo osnutek resolucije o po l i t ik i izvajanja 
d ružbenega plana obč ine Radov l j i ca za leto 1979 in z nekate
rimi pr ipombami izreklo soglasje k s t a l i š čem izvršnega sveta OS 
tudi na osnutek resolucije S R S . K o so č l an i predsedstva obrav
navali dopolni la samoupravnih sporazumov o temeljih planov 
SIS d r u ž b e n i h in gospodarskih dejavnosti, so opozoril i , da bi se 
morala u p o š t e v a t i resolucijska določi la t ud i za sp lošno porabo 
v občini , na m e d o b č i n s k i h organih pa tudi v S R S . N a seji so 
največ č a s a posvetil i oceni razmer v ps ih i a t r i čn i boln išn ic i 
Begunje, k i zaradi neurejenih samoupravnih odnosov in ka
drovskih v p r a š a n j terjajo večjo in od ločne j šo akcijo d r u ž b e n o 
poli t ičnih organizacij in nujne ukrepe izvršnega sveta OS R a 
dovljica. 

P o programu O K Z R V S Radovl j ica so za vsa vodstva kra
jevnih i n osnovnih organizacij Z R V S ter za vodstva vseh akt i 
vov Z R V S v osnovnih šo l ah i n večj ih O Z D pr ipravi l i celodnevne 
seminarje. U d e l e ž e n c e m so to lmač i l i določi la novih pravi l kra
jevnih organizacij in poslovnika osnovnih organizacij ter j i h 
seznanili z napotki o organiziranosti in vodenju svojih organi
zacij. N a B l e d u je b i l seminar 4. decembra, v Boh in ju pa bo 
11. decembra. 

O d 4. do 6. decembra so na zasedanjih vseh obč insk ih S I S 
družbenih dejavnosti delegati obeh zborov obravnaval i pripom
be in dopolnila z j avn ih razprav k dopolni lom samoupravnih 
sporazumov o temelj ih planov s r edn je ročn ih n a č r t o v razvoja za 
1979. in 1980. leto. Vse skupšč ine so sprejele tudi ugotovitvene 
sklepe o pot rd i tv i prispevnih stopenj in nomina ln ih zneskov za 
financiranje programov SIS v 1979. letu. K o n č n i sklep in odlok 
o prispevnih stopnjah je sprejela otfčinska skupšč ina na ločenih 
sejah svojih zborov. 

Po dogovoru z vsemi obč insk imi D P O in skupšč ino občine 
je predsedstvo O K S Z D L Radov l j i ca imenovalo obč insko dele
gacijo, k i je 1. decembra odpotovala k slovenskemu ku l tu rno 
š p o r t n e m u d r u š t v u B l e d v Essen, kjer je prisostvovala proslavi 
dneva republike in na delovnih razgovorih o sodelovanju z naši
mi zdomci. Delegacijo je vodi l predsednik O K S Z D L Drago 
Rozman, v njej pa so b i l i še predstavniki skupšč ine , D P O , banke 
in SIS za zaposlovanje. 

V resoluciji o d r u ž b e n o e k o n o m s k e m razvoju občine Radov
l j i ca za 1979. leto je predvidena rast. d r u ž b e n e g a proizvoda 
gospodarstva za 6,5%, industrijske proizvodnje za 7%, kmetij
s tva za 4,5 %, produkt ivnost i dela za 4 %, zaposlenosti za 2 %, 
izvoza za 10%, uvoza 4%, investici jskih n a l o ž b za 15%, realni 
O D zaposlenih pa naj b i se v 1979. letu povečal i za 3,5 %. Razen 
vseh O Z D , K S in D P O , so osnutek obravnaval i tudi na izvrš
nem svetu, potrdi l i pa so ga tudi vsi zbori O S na ločenih sejah 
5. i n 6. decembra. 

V torek, 5. decembra, je b i la 5. seja d ružbenopo l i t i čnega 
zbora, v sredo, 6. decembra, pa še ločeni seji zbora zd ruženega 
dela in zbora krajevnih skupnosti O S Radovl j ica . Osrednja vpra
šan ja , k i so bi la na dnevnem redu vseh zborov, so bi la name
njena r azč l embi in oceni gospodarskih gibanj v prvih devetih 
mesecih 1978, pot rd i tv i predloga resolucije o razvoju občine 
v 1979. letu, rebalansu občinskega p r o r a č u n a za leto 1978 in 
predlogu p r o r a č u n a za 1979. leto. Sprejeli so tudi dopolni la 
k samoupravnim sporazumom o temeljiti s r edn je ročn ih planov 
S IS d r u ž b e n i h in gospodarskih dejavnosti za 1979. in 1980. leto. 
N a seji so sprejeli odlok o občinskih blagovnih rezervah in odlok 
o delovanju občinske skupšč ine , ustanovitve predsedstva O S ter 
delovanju izvršnega sveta in upravnih organov v vojni. Razen 
tega so delegati potrdi l i več kadrovskih imenovanj. 

Z a praznik republike so v radovl j iški občini izročili namenu 
več novih objektov. N a B l e d u so s v e č a n o odprli nov vrtec za 
200 predšo l sk ih otrok, v Gradnikovem naselju v Radov l j i c i pro
dajalno in bife, k i ga je zgradilo trgovsko podjetje Specerija 
B l e d , v L j u b n e m so s t a r š i in učenc i pr idobi l i prenovljeno št i r i 
letno osnovno šolo , delavci S G P Gorenje pa v Radovl j i c i nov 
obrat separacije za pesek. 

Referendum, k i so ga po sklepu skupšč ine K S Bohin jska 
B i s t r i ca izvedl i na vseh desetih glasovalnih mestih v naseljih te 
krajevne skupnosti , na katerem so se o b č a n i odločal i o uvedbi 
samoprispevka za izgradnjo d r u ž b e n e g a doma v Bohin j sk i B i 
str ici , je zahva l ju joč izredno uspešn im po l i t i čn im in organiza
ci jskim pr ipravam uspel tako kot še n iko l i v povojnem obdobju. 
O d 2075 up rav i čencev je glasovalo 2037 al i 98,2 % vseh občanov . 
Z a uvedbo samoprispevka je glasovalo 1793 a l i 86,4 % vseh gla
sovalnih uprav ičencev , prot i pa le 200. Nevel javnih je bilo 44 
glasovnic. Samoprispevek bodo občan i te K S plačeval i v višini 
1,5 od neto mesečn ih dohodkov in pokojnin, kmetje 4 % od ka
tastrskega dohodka od negozdnih površ in , obr tn ik i pa 2 % od 
osnove za odmero davka oziroma od bruto O D po d r u ž b e n e m 
dogovoru. Sredstva samoprispevka se bodo zbirala od 1. decem
bra 1978 do 30. novembra 1983. leta. 

N a osrednji proslavi ob dnevu republike, k i je bi la v radov
ljiški k inodvorani 24. novembra, je predsednik O K S Z D L Drago 
R o z m a n izročil posebno pismeno pohvalo S Z D L Jugoslavije za 
izredne zasluge na področ ju krajevne samouprave, d r u ž b e n o 
po l i t i čne in d r u š t v e n e dejavnosti svetu K S Zasip in Janezu 
V a r l u iz K S Gorje. T o visoko priznanje je doslej prejela iz ra
dovl j iške občine pred desetimi let i K S K o p r i v n i k — Gor juše . 

P razn ik republike so še posebno s v e č a n o proslavi l i letos 
v vseh osnovnih šo l ah radovl j i ške občine , kjer so sprejeli cici
bane v pionirsko organizacijo. V ponedeljek, 27. novembra, so 
v av l i osnovne šole A . T . L i n h a r t v Radov l j i c i svečano odprl i 
I V . gorenjsko pionirsko razstavo č rnobe le fotografije, na Bledu 
pa je l ikovna sekcija K U D B l e d v av l i osnovne šole 24. novem
bra pr ipravi la k u l t u r n i program in otvoritev razstave l ikovnih 
del akademskih slikarjev M e l i t e V o v k in Janeza R a v n i k a z 
B leda ter A l b i n a Pola jnar ja iz Boh in ja . Najbol j svečano pa je 
bilo vsekakor 28. novembra v L jubnem, kjer so izročili namenu 
obnovljeno š t i r i r a z r e d n o osnovno šolo. 

V p o č a s t i t e v republike so ob m n o ž i č n i udeležbi o b č a n o v 
24. novembra zvečer s v e č a n o odprl i v graščinski dvorani v R a 
dovl j ic i izredno domiselno in lepo urejeno razstavo slik in doku
mentov T a l c i na Gorenjskem, k i sta jo pr ipravi la Gorenjski 
muzej K r a n j in Škofjeloški muzej. Ob o tvor i tv i je spregovoril 
o pomenu t a k š n i h razstav, k i u m e t n i š k o ponazarjajo N O B in 
trpljenje naš ih l judi pod nac i s t i čn im okupatorjem, predsednik 
obč inskega odbora Z Z B N O V Radovl j i ca S lavko Staroverski . 
M e d drugim je poudar i l naloge ku l tu rn ih ustanov pri urejanju 
in varstvu spomenikov in obeležij N O B ter izrazi l priznanje 
muzejskim delavcem za dosedanja prizadevanja na tem pod
ročju . Razs tavo si je ogledalo do 4. decembra, ko so jo zaprl i , 
veliko š tev i lo d o m a č i h obiskovalcev. 

Novembra so na pobudo občanov in K S Bled obnovi l i in 
asfalt iral i več stranskih cest in poti na Rečici , v D i n d o l u i n na 
Dobah . Vrednost del cenijo nad 5 mil i jonov d in . Razen sredstev 
K S in posoj i l bodo prispevali znaten delež tudi sami občan i . 

P razn ik K S Podnart , k i ga že 23. leto slavijo v spomin na 
november 1944, ko so izvedli navzlic okupacij i prve svobodne 
voli tve v krajevni odbor O F , so počas t i l i na osrednji proslavi 
25. novembra v kul turnem domu v Podnar tu , na katerem je 
govoril znani borec Bogdan Javor-Peter. V bogatem kul turnem 
programu so se predstavil i pevci in reeitatorji pionirskega odre
da A l o j z Rakovec, komorn i zbor in dramska skupina D P D Svo
boda. Ob tej p r i l i k i so za s lužn im krajanom podelil i priznanja 
K S in K K S Z D L . 

Pos lovni uspeh T O Z D Iskra O toče v prv ih devetih mesecih 
1978 je b i l kot je bilo p r i č a k o v a t i izredno dober, saj so le tni p l an 
proizvodnje dosegli že 78,8%, plan celotnega prihodka 79,4%, 
temu primeren pa je tudi 80,2 % doseženi dohodek in del č is tega 
dohodka za sklade, k i je b i l dosežen z 78,7 %. Zaradi tako ugod
nih izidov je u p r a v i č e n o p r i čakova t i , da bo delovni kolekt iv te 
T O Z D svoj plan za 1978. leto v celoti uresnič i l in verjetno tudi 
presegel. 

V sejni dvorani obč inske skupšč ine Radovl j ica je b i l a 
24. novembra letna skupšč ina k luba zadovoljnih abstinentov 
» D O N A T « Radovl j ica , k i so se je razen č l a n o v in svojcev udele
žili tudi predstavniki skupšč ine , D P O , SIS socialnega skrbstva 
in zdravstva ter t r i č l a n s k a delegacija pokrovitelja — Zdravi l i 
šče R o g a š k a S la t ina . K l u b je tudi letos izredno akt ivno vkl ju
čeval svoje č l a n e v raz l i čne d ružbenopo l i t i čne , humanitarne i n 
kul turno š p o r t n e akcije, za kar je b i l deležen zas lužne pohvale 
D P O in socialno zdravstvenih ustanov. Pokrovi te l j i iz R o g a š k e 
Sla t ine pa so nagradil i delo k luba z enkratno denarno nagrado 
v znesku 10.000.— din . N a skupšč in i sta prejela pismeno pr izna
nje celotnega č l a n s t v a na jzas lužne j ša organizatorja in dolgo
letna vodi lna delavca v k lubu Franc Pre tnar in Zdravko P i k o n . 

V novembru je izšla kot je obljubil u redn išk i odbor 5. š te
v i lka glasila Poročeva lec hotelskega tu r i s t i čnega podjetja B led , 
k i zd ružu je T O Z D Hotele Topl ice , Jelovico, K r i m in Lovec . 
Medtem ko vsebini prvega dela Po ročeva l ca , k i nadrobno sezna
nja o vseh informacijah za zimsko sezono 1978/79 in o stanju 
priprav za svetovno prvenstvo v veslanju 1979. leta na B ledu , n i 
kaj oporekati, se zdi , da so poslovni podatki in f inančni pokaza
telji precej v zaostanku in manj pr imerl j ivi s sedanjim stanjem. 
Vsekakor pa je spodbudno že dejstvo, da so delavci te O Z D 
začeli redno dobivati svoje glasilo. 

V p r e d p r a z n i č n i h dneh so se v vseh krajih radovl j i ške 
občine zvrstile š t ev i lne kul turne prireditve, k i so j i h pripravile 
K K S Z D L in ku l tu rna d r u š t v a . V ponedeljek, 27. novembra, pa 
so se praznovanju pr idruži l i tudi s indikat i in kul turna skupnost 
s prireditvijo v okviru kul turne akcije za delovne kolektive 
namenjeno delavcem iz drugih republik in ostalim ljubiteljem 
jugoslovanskih plesov, pesmi in glasbe. V festivalni dvorani na 
B l e d u so n a m r e č organiziral i dve predstavi, na katerih je na
stopil pr iznani folklorni ansambel M l a d o s t iz Subotice. Razen 
delavcev iz radovl j iške , si je ogledalo to zanimivo prireditev 
tudi več delavcev iz sosednih občin. 

V okvi ru kul turne akcije za delovne kolektive se bo v petek, 
8. decembra, v kinodvorani Radovl j i ca predstavilo P r e š e r n o v o 
gledališče iz K r a n j a s komedijo ruskega avtorja N iko la j a R o -
be r tov i ča E r d m a n a Samomori lec. T o je izrazi to d r u ž b e n o k r i 
t i čno sodobno odrsko delo, k i uč inkov i to prepleta u m e t n i š k o 
raven z ž l a h t n o ljubkostjo ter gledal iško slikovitostjo, zato bo 
zagotovo de ležno velikega obiska gledalcev, še zlasti , ker v glav
ni vlogi nastopa d o m a č i n M i r a n Kenda . 

V okviru kul turne akcije za delovne kolektive v radovl j iški 
občini je le tošn jo jesensko sezono začelo jesen iško gledališče 
Tone Č u f a r s s a t i r i čno igro S lavomira M r o ž k a Pol icaj i . V sobo
to, 18. novembra, je gostovalo v Zgornjih Gorjah, v nedeljo, 
19. novembra, pa v R ibnem. 

N a slavnosti ob vsakoletni podelitvi B loudkov ih priznanj , 
k i je bi la 23. novembra v L jub l j an i , je telesnokulturna skupnost 
Slovenije med drugim podelila za izredne organizacijske in 
š p o r t n e uspehe na področ ju telesne kulture Bloudkove plakete 
za 1978. leto tudi komisi j i za š p o r t n o rekreacijo O Z D Veriga 
Lesce, regatnemu odboru B led in T V D Par t i zan Gorje. 

PROMETNI KULTURI POZORNOST 
NA VSAKEM KORAKU 

O prometni kulturi , o varnosti na n a š i h cestah ter o vsem drugem, 
skoraj vsak dan s l i š i m o in beremo. Ob tem v e č k r a t ugotavljamo, da so 
prizadevanja in napori zaman. Č a s o p i s n i stolpci so iz dneva v dan 
polni novic o hudih prometnih n e s r e č a h , k i v č a s i h postanejo kar 
obrobna stvar n a š e g a vsakdana in se zanje niti ne zanimamo v e č . 
Krvn i davek na n a š i h cestah je visok, kljub temu, da vsako leto v 
prvih mesecih leta z optimizmom govorimo, da bo smrtnih ž r t e v na 
n a š i h cestah manj. 

K a k o r v večini slovenskih občin 
tudi v jesen išk i stanje ni » rožna to« . 
K l jub prizadevanjem sveta za pre
ventivo i n vzgojo v cestnem prome
tu, k i deluje pri skupšč in i obč ine Je
senice, delavcev milice in vseh dru
gih, k i so neposredno povezani z do
gajanji na naš ih cestah, se stanje ne 
izboljšuje. S t a t i s t i č n i podatki sicer 
kažejo , da se š tev i lo prometnih ne
sreč z m a n j š u j e , vendar n i tako. D o 
tega razkoraka v n a t a n č n o s t i podat
kov prihaja zaradi tega, ker je sedaj 
v veljavi zakonski predpis, da pro
metne nes reče organi milice registri
rajo samo v pr imerih, ko so smrtne 
žrtve', tež je oziroma lažje poškodo
vani ljudje in-kadar mater ia lna ško
da presega do ločeno vsoto. 

V jesenišk i občini bl iskovi to nara
šča š tev i lo registriranih motorn ih 
vozi l . Ob koncu lanskega leta je bilo 
v občini registriranih 5881 motornih 
vozil , od tega 5014 osebnih avtomo
bilov. V prvih devetih mesecih le toš
njega leta pa je bilo na novo registri
ranih 415 motorn ih vozi l . P rav tako 
hitro n a r a š č a tudi š tevi lo voznikov. 
Konec preteklega leta je bilo v obči
ni 8266 voznikov motornih vozil raz
ličnih kategorij, med nj imi 2131 
žensk. V l e to šn j em letu se je v prvih 

devetih mesecih poveča lo to š tevi lo 
še za 435 voznikov motornih vozi l , 
zanimiv pa je podatek, da je bilo v 
l e t o šn j em letu pri javljenih 1344 
kandidatov za opravljanje vozniške
ga izpi ta . Spr ičo tako velikega š tevi
la voznikov in motornih vozi l je se
veda na naš ih cestah večja m o ž n o s t , 
da pride do prometnih nes reč , da o 
na j raz l i čne j š ih p rek r šk ih n i t i ne iz
gubljamo besed. Samo v prvih deve
t ih mesecih l e tošn jega leta je bilo na 
cestah v jesen išk i občini skupno re
gistr iranih 117 prometnih nesreč . Od 
tega devet smr tn ih ž r t ev in 54 hudih 
telesnih poškodb . Razen tega so v le
to šn jem letu posredovali sodniku za 
p rekr ške 209 predlogov, mandatno 
pa je bilo kaznovanih 752 voznikov 
motornih voz i l . 

Iz vseh teh, sicer skopih s t a t i s t i č 
n ih podatkov, je moč ugotovit i , da 
svet za preventivo in vzgojo v cest
nem prometu ni več kos vsem pro
blemom, k i se pojavljajo na naš ih 
cestah. 

P rav na podlagi teh ugotovitev se 
je pred nedavnim v jesenišk i občini 
zače la š i rša d r u ž b e n a akcija za večjo 
prometno varnost na naš ih cestah. 
A k c i j o je začel koordinaci jski odbor 
za ljudsko obrambo in d r u ž b e n o 

s a m o z a š č i t o pr i občinski konferenci 
socia l i s t ične zveze na Jesenicah. 
Najprej pojasnimo, zakaj prav ome
njeni svet, k i se po naslovu sodeč 
ukvarja s povsem drugimi stvarmi? 

Nesporno je, da je v p r a š a n j e pro
metne varnost i še kako pomemben 
dejavnik d r u ž b e n e s a m o z a š č i t e . Ob 
sedanjem stanju na naš ih cestah ni 
m o č p r i č a k o v a t i večje prometne var
nosti samo z aktivnostjo organov 
milice in drugih, k i se poklicno in 
strokovno ukvarjajo s temi proble
mi . V p r a š a n j e prometne varnosti je 
splošni d r u ž b e n i problem, za izbolj
šan je trenutnega stanja pa je po
trebna š i roka akcija in aktivnost 
vseh d r u ž b e n i h dejavnikov. 

Koord inac i j sk i odbor za ljudsko 
obrambo in d r u ž b e n o s a m o z a š č i t o je 
o vseh teh problemih spregovoril na 
zadnji razš i r jeni seji. Navzoč i so se 
najprej seznanil i s sedanjo promet
no problematiko na cestah, zatem 
pa je sledila vsebinsko zelo bogata 
razprava. Opozori l i so na več kon
kretnih primerov hujš ih in lažjih 
prometnih p rekrškov , na o b n a š a n j e 
voznikov in pešcev na cestah, na sla
bo vidljivost na nekaterih cestnih 
odsekih, opozori l i pa so tudi na več 
č rn ih točk , kjer obstaja večja nevar
nost za težje prometne nesreče . Po
udar i l i so tudi, da je t e h n i č n a ureje
nost vozi l pomanjkl j iva, da primanj
kuje park i rn ih prostorov na Jeseni
cah, prav tako ni lokacij za gradnjo 
g a r a ž n i h objektov. Razen tega so 
opozori l i , da cestno podjetje ni od
igralo svoje vloge pri postavljanju 
raznih znakov v času gradnje cest 
oziroma posameznih odsekov. 

Prometna ku l tu ra je na nizki 
stopnji, kaznovalna pol i t ika pa ne 
velja za vse enako, so med drugim 
dejali . N a seji so dali tudi velik po

udarek vzgoji občanov , k i mora zaje
t i že predšolske otroke. 

Ob sklepu seje so sprejeli tudi več 
pomembnih zak l jučkov . Sk len i l i so, 
da iz pripravljenega gradiva za sejo 
in s ta l i šč pripravijo gradivo, k i bo 
služi lo za ukrepe in bol jšo organizi
ranost na področ ju prometne var
nosti . Sk len i l i so tudi , da mora ta 
akcija zajemati vse d ružbenopo l i 
t i čne in druge organizacije s sociali
s t i čno zvezo na čelu, vse vzgojne, 
kul turne in i zobraževa lne ustanove, 
samoupravne interesne skupnosti , 
sodne in prometno strokovne orga
ne, odbore za l judsko obrambo in 
d r u ž b e n o s a m o z a š č i t o v krajevnih 
skupnostih, avto-moto d r u š t v a , te-

Novi most čez železnico na Plavžu 

meljne organizacije in sredstva jav
nega obveščan ja . Sk len i l i so tudi , da 
morajo sveti skupaj z odbori za l jud
sko obrambo in d r u ž b e n o samoza
šči to organizirat i javno razpravo o 
varnosti prometa v posameznih kra
jevnih skupnostih. 

Gradivo za razpravo, ukrepe in 
boljšo organiziranost prometne var
nosti v jesenišk i občini je že priprav
ljeno in naša skupna naloga je. da se 
resn ično z a č n e m o v vseh omenjenih 
organizacijah in organih prizadevati 
za boljšo varnost na naš ih cestah. 
N a š a skupna prizadevanja morajo 
zasledovati c i l j : C E S T A M O R A 
B I T I V A R N A Z A V S E . 

J . R a b i č 
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30. SEJA SVETA KS JAVORNIK - KOROŠKA BELA 

Predavanje za rezervne vojaške starešine v KS Sava (Foto B. Blenkuš) 

REZERVNI VOJAŠKI STAREŠINE 
IZ KO SAVA V KORAK 

Z DRUŽBENIMI DOGAJANJI 
Dosežen i uspehi rezervnih voja

ških s t a reš in iz krajevne skupnosti 
Sava se še posebej od raža jo v tem. 
da so uspeli kar najbolje u t rd i t i tes
no sodelovanje z vsemi d r u ž b e n o p o 
l i t i čn imi dejavniki v K S . oziroma z 
organizacijami Z B N O V . Z S M S , ta
bornik i , planinci , š t a b o m civilne za
šči te in postajo L M . k i je na njiho
vem območ ju . Č lan i Z R V S so v veli
kem š tevi lu zastopani v vodstvih 
d r u ž b e n o p o l i t i č n i h in d r u ž b e n i h or
ganizacij, v delegacijah samouprav
nih interesnih skupnosti , T O Z D itd. 
In kot je poudaril predsednik K O 
Z R V S Sava Lojze Š imn ic . imajo od
l ično vodstvo oziroma dobro kadrov
sko zasedbo v organizaciji . Zal pa se 
še vedno srečuje jo tudi z objektivni
mi in subjekt ivnimi t e ž a v a m i . 

Iz področ ja d r u ž b e n e dejavnosti 
so še posebno skrb namenil i izvedbi 
obrambnih dni na šoli P r e ž i h o v V o -
ranc, Polde S t r a ž i š a r in ŽIC. N a teh 
šolah so v le tošn jem letu č lani R V S 
prvič kot mentorji predavali sedmim 
in osmim razredom o temi O P I S P U 
Š K E M 48. Po k o n č a n e m teore t i č 
nem predavanju so učenci streljali z 
z r a č n o puško . 

V sodelovanju z vsemi obrambni
mi s t rukturami je bila u s p e š n o izve
dena vaja 78 v K S Sava. Z mladino 
in Z B N O V so tudi v l e tošn jem letu 
uspešno izvedli pohod mimo števil
n ih spominskih obeležij N O V ma 
Pr is tavo ob osrednji občinski pro
slavi dneva mladosti . Sodelovanje z 
delavci milice oziroma tekmovanje 
za dan varnosti na obč inskem nivoju 
j i m je zagotovilo tretje mesto. V or
ganizacijskih pripravah za osmo sre
čan je R V S Jugoslavije sta sodelo
vala Lojze Š imnic in F ranc i Bra tun . 
V sodelovanju z amaterskim gleda
liščem Tone Čufa r so u s p e š n o izvedli 

POSEBNA 
PRIZNANJA 

ZA U S P E Š N O 
OPRAVLJENE 
OČ IŠČEVALNE 

AKCIJE 
Osnovne š o l e na Jeseni

cah, na K o r o š k i Bel i , gim
nazija in srednja š o l a za 
zdravstvene delavce na Je
senicah, so vzorno sledile 
pobudi gorenjske t u r i s t i č n e 
zveze in t u r i s t i č n e g a dru
š t v a Jesenice za izvedbo 
o č i š č e v a l n i h akcij, kar je 
sodilo v oceno v s e s p l o š n e 
dejavnosti t u r i s t i č n i h pod
mladkov. U č e n c i teh š o l so 
letos pod vodstvom svojih 
mentorjev in vzgojiteljev 
opravili po v e č akcij č i š č e 
nja š i r š e g a p o d r o č j a Jese
nic. Razen tega so med 
izleti o č i s t i l i planinska in 
druga p o d r o č j a , kjer so se 
ustavili in mudili . 

Gorenjska t u r i s t i č n a zve
za je te akcije u p o š t e v a l a 
pri tekmovanju t u r i s t i č n i h 
d r u š t e v , t u r i s t i č n o d r u š t v o 
Jesenice pa je tem š o l a m 
podelilo posebna pisna pri
znanja. Predstavniki tu
r i s t i č n e g a d r u š t v a in men
torji za t u r i s t i č n i podmla
dek so ta priznanja i z r o č i l i 
š o l a m na proslavah ob 
dnevu republike. B. 

proslavo ob dnevu J L A . Pr ikaz kva
l i tetnih del naš ih ku l tu rn ih ustvar
jalcev in izvajalcev je iz leta v leto 
kva l i t e tne j š i , zato si že l imo, da bi se 
te proslave ob dnevu J L A . 22. de
cembra, udelež i lo čim več občanov 
jesen i ške občine je poudaril predsed
nik K O Sava Lojze Š imnic . 

Obsežen program sp lošno vojaške
ga usposabljanja in ide jnopol i t i čne-
ga i zob raževan ja so v celoti realizi
ra l i . Poleg š tev i ln ih predavanj so 
u s p e š n o izvedli tudi t a k t i č n o nalogo 
z r e ševan jem na zemlj išču na temo: 
Obramba mest v splošni l judski ob
rambni vojni . Predavatelj i oziroma 
strokovni kader so si zagotovil i iz 
lastnih vrst. 

V K O Z R V S Sava pa se vkl juču
jejo tudi č lan i Z R V S iz sosednje K S 
P o d m e ž a k l j a . T u pa se K O Ž R V S 
Sava srečuje tudi z večj imi t ežava 
mi , kajt i kl jub nj ihovim prizadeva
njem v akt ivu R V S P o d m e ž a k l j a 
vlada pravo mrtvi lo . K o t pomembna 
d r u ž b e n a organizacija se bo K O 
Z R V S Sava še nadalje prizadevala, 
da se akt iv R V S P o d m e ž a k l j a reor
ganizira v osnovno organizacijo, da 
se kadrovsko u t rd i in osamosvoji ter 

deluje po obveznem programu 
Z R V Š . 

P rav i lna usmeritev pol i t ičnega 
a n g a ž i r a n j a je tudi K O Z R V S Sava 
narekovala ustanovitev akt iva zveze 
komunistov. Le- ta daje vk l jučno z 
ide jno-po l i t i čno akcijo pobudo orga
nizacij i R V S za ak t ivne j še delo in 
dos ledne jše izpopolnjevanje nalog. 
Zal pa akt iv še vedno ne deluje kot 
je to nujno potrebno, zaradi preve
like preobremenjenosti posameznih 
č lanov . 

K O Z R V S Sava si je za svoje delo
vanje naš la primerne prostore, kate
re trenutno urejajo s prostovoljnim 
delom. Pridobitev lastnih prostorov 
pa j im daje zagotovilo za še bolj 
u spešno delo v prihodnje. 

V razgovoru s predsednikom 
K O Z R V S Sava 
zapis pr ipravi l J o ž e U r h 

Predsednik sveta krajevne skup
nosti Javornik — K o r o š k a B e l a -
Mar jan T o m a š je oh pregledu skle
pov, sprejetih na 28. seji. ugotovil , 
da so nekateri od teh še v reševan ju 
in bo o njihovem izpolnjevanju bese
da tekla tudi na prihodnjih sejah. 
30. seja sveta K S je bi la hkra t i tudi 
zadnja v mandatni dobi. vabljeni pa 
so bi l i tudi vodje delegacij samo
upravnih interesnih skupnosti z na
menom, da bi sodelovali v razpravi 
o dopolni l ih k temeljem planov sa
moupravnih interesnih skupnosti za 
leti 1979 do 1980. 

V nadaljevanju seje je bi la navzo
čim posredovana kra tka informacija 
z nedavnega predavanja o stanju 
projekta Jeklarna II, k i naj bi jo 
zgradila že leza rna Jesenice v prihod
njem obdobju. T a k o kot že na prejš
nji seji je bila tudi tokrat ž ivahna 
razprava o morebitnih lokacijah za 
to veliko investicijo j e sen i ške žele
zarne. V veljavi ostane sklep, sprejet 
na prejšnj i seji sveta krajevne skup
nosti, k i pa so ga dopolni l i tako, da 
delovna skupina ob pripravi gradiva 
za problemsko konferenco, povabi k 
sodelovanju tudi predstavnike d ruž 
benopo l i t i čn ih organizacij in kra
jevne skupnosti Blejska Dobrava . 

Brez pripomb je b i l sprejet pred
log samoupravnega sporazuma o 
osnovah plana S IS za varstvo pred 
p o ž a r o m , za podpisnika tega spora
zuma pa je bil določen predsednik 
sveta Mar j an T o m a š . 

Skladno s sklepom, sprejetim na 
29. redni seji, so imenovali odbor, k i 
bo spremljal priprave za uveljavitev 
celodnevne šole na T O Z D osnovna 
šola K a r a v a n š k i h kurirjev N O B . 
Svet krajevne skupnosti se je tudi 
strinjal s predlogom koordinacijske
ga odbora za kadrovska v p r a š a n j a 

pri krajevni konferenci S Z D L , da 
naj bi omenjeni odbor vodil D a n i l o 
Svet l in . . 

Delegat krajevne skupnosti v k lu
bu samoupravljavcev Avgust Jelen 
je posredoval kratko informacijo o 
delu tega kluba, med razpravo pa so 
člani sveta K S priporoči l i delegatu, 
da na prihodnji seji skupšč ine kluba 
samoupravljavcev postavi delegat
sko vp rašan je , da bi nekatere akcije 
lahko organiziral i v prostorih delav
skega doma Ju lke in A l b i n a Pibernik 
(občasna predavanja in seminarji). 

Član i sveta krajevne skupnosti so 
hkrat i z vabi l i prejeli tudi gradivo — 
dopolnila k temeljem planov samo
upravnih interesnih skupnosti za 
leti 1979 do 1980. Pripombe k teme
ljem planov SIS za zdravstvo, inva
lidsko pokojninsko zavarovanje. 

vzgojo in i zob raževan je , ku l turo ter 
S IS za varstvo pred požar i , bodo po
sredovane i zvršnemu svetu skupšči
ne občine Jesenice. 

Zaradi aktualnost i je predsednik 
K S Mar j an T o m a š dnevni red seje 
dopolni l s tem, da so navzoč i poslu
šali kra tko informacijo o pripravah 
na voli tve v skupšč ino K S ter dele
gatov, k i bodo v prihodnje sodelovali 
v krajevni konferenci S Z D L . Iz in
formacije je razvidno, da so uspešno 
izvedli v okviru teh priprav razšir
jene seje odborov v vseh naseljih in 
vaseh in zbrali potrebno š tevi lo kan
didatov, ki j i h bo koordinacijski od
bor za kadrovska v p r a š a n j a pri kra
jevni konferenci S Z D L predlagal v 
ponedeljek, 11. decembra, na zboru 
občanov v razpravo in izvoli tev. 

RAZMIŠLJANJE OB 10. DECEMBRU -
DNEVU ČLOVEKOVIH PRAVIC 

M i r je! N a š e življenje je lepo, sije 
nam sonce svobode! Imamo vse člo
veške pravice! N i smo zat i rani , ne 
preganjani iz svoje rodne zemlje, 
n ikomur od nas se ni treba sramo
vati svojega jezika in barve kože. Z a 
vse, k i hočejo delati , graditi in 
ustvarjati na šo domovino, je prostor 
v njej! 

Povsod pa ni tako. N a afr iškem 
robu še vedno trajajo borbe za neod
visnost in borbe proti rasnemu razl i
kovanju. Ljudje, k i so zat i rani , pa 
č e p r a v so črni , so ljudje kot mi . Saj 
ni važna rasa iz katere izhaja človek. 

Društvo upokojencev Žirovnica je skupaj s krajevno skupnostjo pripravilo 
srečanje 80-letnikov 

VEČER 80-LETNIKOV V 00 ŽIROVNICA 
K a k o r običa jno, je tudi letos dru

š tvo upokojencev Žirovnica skupno 

SREČANJE PIONIRJEV DOPISNIKOV 
V novembru je bilo deseto sreča

nje pionirjev dopisnikov, k i ga pri
reja zveza prijateljev mladine Slo
venije z u redn i š tv i mladinskih revij 
in časopisov. 

Vsako leto je to s rečan je v drugem 
kraju. Le tošn je , jubilejno, je bilo od 
17. do 19. novembra v L jub l j an i . 

V n a š e m glavnem mestu se nas je 
zbralo okrog 170 mladih dopisnikov 
iz vse Slovenije. Iz leta v leto nas je 
več. 

In kdo nas povabi na s rečan je? 
T o so u r e d n i š t v a Cic ibana , K u -

r i rčka . Pionirskega l is ta . Nedelj
skega dnevnika, tednika T V - 1 5 , in še 
mnoga druga u r e d n i š t v a časn ikov , ki 
imajo mladinsko stran ter uredni
š tva mladinskih oddaj radia L jub
ljana in Kope r . 

K o g a povabijo? 
Pionirje in mladince, č l a n e lite

rarnih in novinarskih k rožkov na os
novnih šo lah , k i s svojimi prispevki 
vse leto sodelujejo z u redn i š tv i . T o 
je tudi s rečan je u r e d n i š t e v šolskih 
glasil. Ob vseh s rečan j ih Z P M S 
pr ipravi razstavo teh glasil. 

G o t o v o vas bo zanimalo, kako 
taka s rečan ja potekajo. 

P ion i r j i so gostje šolar jev kraja, 
kjer je s rečan je . P ion i r j i domač in i v 
ku l tu rn ih programih predstavijo 
svoje dejavnosti in gostom razkaže jo 
zanimivost i in znamenitost i kraja. 

ZBOR DELOVNIH LJUDI 
IN OBČANOV NA JAVORNIKU 

Kra jevna konferenca S Z D L ter vol i lna komisija v krajevni 
skupnosti Javornik — K o r o š k a Be la obvešča t a občane , da bo v po
nedeljek, 11. decembra, ob 18. uri v prostorih delavskega doma Ju lke 
in A l b i n a Pibernik zbor delovnih l judi in občanov . N a ponedelj
kovem zboru bodo razpravl ja l i o predlogu koordinacijskega odbora 
za kadrovska v p r a š a n j a pr i S Z D L za sestavo odborov naselij in vasi 
ter delegatov za skupšč ino krajevne skupnosti in krajevne konfe
rence S Z D L . Zboru o b č a n o v in delovnih l judi bo posredovan tudi 
predlog m o ž n i h kandidatov za nosilce odgovornih funkcij v krajevni 
konferenci S Z D L in krajevni skupnosti , v razpravi pa bo tudi 
predlog programa krajevne skupnosti za prihodnje leto.. , . 

Pomemben dogodek za vse dopis
nike je s rečan je z uredniki časopisov 
in revi j , pogovori s p isa te l j i ter 
znanimi novinarj i . 

Le tošn jega s rečan ja se je iz naše 
občine udeleži lo šest dopisnikov. V 
L jub l j an i so nas toplo sprejeli. K o so 
nas l jubljanski vrs tn iki odpeljali na 
domove, so se že tkala prva prija
teljstva med nami. Popoldne smo si 
skupaj ogledali t iskarne in R T V 
center. 

Sobota je bi l delovni dan. 
P o o tvor i tv i in ogledu razstave 

šolskih glasil smo imel i pogovor z 
uredniki . Udelež i la sem se razgovora 
s t o v a r š i iz u r e d n i š t v a T V - 1 5 . Z 
nj imi sodelujem že sedmo leto. 
Č e p r a v se na s rečan j ih dogaja 
mnogo lepega, se dopisniki T V - 1 5 
najbolj veselimo pogovora s tovari-
šico M i l e n o , urednico n a š e s trani in 
s t ova r i š em S i l v o m T e r š k o m , glav
n i m uredn ikom. Z a kramljanje z 
n j imi nam vedno zmanjka časa . 

Pogovori z l i tera t i in drugimi no
vinarj i so tudi zan imivi . Le tos so 
prišli med nas J o ž e Snoj , S lavko 
Pregl , profesor T o m o Mar te l anc in 
novinar O tmar K l i p š t e t e r . Pripove
doval i so nam o moderni poeziji, 
proznem ustvarjanju, v abecedi 
novinarskega ustvarjanja in še kaj. 

Za zakl juček delovnega dne smo 
pr is luhni l i še znanemu vokalnemu 
oktetu Gal lus . 

Z a k l j u č n a slovesnost za ude ležen
ce s rečan ja in vse gostitelje je bila v 
nedeljo.- Pozdrav i l nas je sekretar 
predsedstva C K Z K S tova r i š Franc 
Š e t i n c . Zavzeto smo pr is luhni l i 
njegovim besedam. Spodbudi l nas je. 
naj vztrajamo pri svojem delu. S 
pisanjem, branjem in učen j em naj 
odkrivamo lepote slovenskega jezi
ka . Pr i redi tev je bi la posvečena 
spominu novinarja Mi t j e Gorjupa. 

L jub l jano smo zapust i l i polni 
lepih vt isov, bogatih spoznanj in 
novih dož ive t i j . 

L i l i j a n a Gar tner 

s krajevno skupnostjo Žirovnica 
organiziralo s rečan je z zabavno kul 
turnim sporedom, osemdesetletni-
kov. živečih v K S Žirovnica . 

V tej skupnosti , ki š te je nekaj nad 
3200 prebivalcev, živi 37 krajanov, ki 
so že presegli 80 let starosti. D a se 
vsi t i s tarostniki obravnavajo enako, 
ima d r u š t v o s krajevno skupnostjo 
dogovor, da povabi na ta večer vse 
s tem, da s t roške za n e č l a n e nosi 
krajevna skupnost. 

Naš i na j s ta re j š i krajani se tega 
s rečan ja radi udeleži jo. Zal pa je 
med nj imi dosti bolnih, k i na sreča
nje ne morejo pri t i . Večer so pope
st r i l i tudi s ku l tu rn im programom, 
zato so k sodelovanju povabil i tudi 
d o m a č o D P D Svobodo. Njen kvar
tet j im je zapel nekaj pesmi. Šola je 
sodelovala z lepo izvedeno skupin
sko deklamacijo. Pa tudi n a š a J u l k a 
se je s svojimi igralkami zelo potru
di la . Č u d o v i t o deklamacijo je izved
la naša č lan ica tovar i š ica Razinger-
jeva. ki je pesem tudi sama sestavila. 

Po večerji pa so naši na j s ta re j š i 
krajani ob kozarcu vina pokramljal i 
in zapeli tiste pesmi, ki so se j ih na
učili v svoji mladosti . Po k o n č a n e m 
s rečan ju je t ova r i š M a t i c zapeljal 
domov vse tiste, ki niso imeli svojega 
prevoza. 

D r u š t v o pa ni pozabilo tudi tistih 
na j s t a re j š ih , k i j ih slabo zdravje za
držu je doma. Te dni sta j ih Mat i če -
va in Weisova obiskali na domu. z 
nj imi pokramljal i in jim izročili naj
lepše pozdrave d r u š t v a s primernim 
dar i lom. 

Za lepo sodelovanje in uspešen 
večer se D U Žirovnica naj lepše za
hvaljuje D P D Svobodi in osnovni 
šoli za sodelovanje, še posebej pa 
vsem. k i so osebno pri izvedbi pro
grama sodelovali. 

S t i k i z na j s t a re j š imi krajani nam 
marsikaj odkrijejo. M e d nj imi je 
dosti takih , ki morajo živeti svoje 
življenje. Zaradi svoje starosti in z 
vsem, kar j i m le-ta p r inaša , se t ežko 
ali se sploh ne morejo vkl juči t i v 
ožje. kaj šele v širše okolje in v nač in 
d a n a š n j e g a življenja, zato je mno
gim sopotnica pusta osamljenost. 
N a takem s rečan ju , zhrani s sebi 
enakimi pa se le razžive . č ep rav 
samo enkrat v letu. Zupan ' 

važen je njegov z n a č a j , njegovo miš
ljenje in delo, k i ga odlikuje pred 
drugimi. 

M n o g i ljudje celo ugledni držav
n ik i pa zmotno mislijo, da človek, ki 
n i belec, ni človek. N j ihova dejanja, 
prelita s krvjo nedo lžn ih , se pišejo v 
zgodovino č l o v e š t v a . Č r n c i se že 
mnogo stoletij borijo za svoje pravi
ce, za pravice vsakega človeka 
Vseskozi so b i l i sužnji belih, bogatih 
l judi , brezpravni, za t i rani . . . T a 
človeška borba poteka še sedaj. In 
Ind i j anc i , skoro so že i zg in i l i iz 
površ ja zemlje. Nekater i rodovi, ki 
še živijo to bedno življenje, pa so 
prenaseljeni v rezervatih, prostorih, 
k i j i m j i h je odmeril belec . . . 

T u d i mi se s tova r i šem T i t o m in 
njegovim delom uspešno borimo za 
mir , neodvisnost in enakopravnost 
narodov in vseh l judi sveta. B o r i l i se 
bomo še naprej, kajti naša pot je 
jasna in z a č r t a n a . Zato naj ob dnevu 
človekovih pravic, pa tudi ob navad
nih dnevih velja misel, k i jo bomo 
vsi poskuša l i čim bolj uresn ič i t i . 

»Na naš i zemlji je prostor in kruh 
za vse delovne l judi sveta!« 

Kosel j Barbara , 7. b klub 
O Z N na osn . šo l i K a r a v a n š k i h 
kurirjev N O B - K o r . Be la 

INVALIDI 
KRAJEVNE 

ORGANIZACIJE 
PLAVŽ 

V POČASTITEV 
DNEVA 

REPUBLIKE 
V petek, 24. novembra, je krajev

na organizacija vojaških vojnih in
validov P lavž organizirala srečanje 
č l anov organizacije v počas t i t ev 
dneva republike. S rečan je č lanov 
organizacije je odbor izkoris t i l tudi 
za" razgovor o problematiki osebnih 
in d ruž insk ih invalidov. 

Predsednik M i l a n Vukovič je 
opisal pomen zgodovinskega zase
danja A V N O J v Ja jcu pred 35 leti . 
na katerem so delegati vseh narodov 
in narodnosti sklepali o bodočnos t i 
nove Jugoslavije. 

Drug i del je bi l namenjen proste
mu razgovoru a problematiki oseb
nih inval idov in č l anov druž in 
padlih borcev. V razgovoru je sode
lovala tudi tovar i š ica J e r š inova , re
ferentka za borce in invalide N O V 
pri skupšč in i občine Jesenice. Osno
va za razgovor je b i l akcijski 
program komisije za vojaške vojne 
invalide, k i ga je sestavil občinski 
odbor Z Z B N O V Jesenice. Komis i ja 
za V V I se v posameznih t o č k a h za
vzema, da bo spremljala izvajanje 
temeljnih pravic iz problematike in
validov ter d ruž in padlih borcev. 
Ve l iko v p r a š a n j se je n a n a š a l o na 
področ je zdravstvenega varstva, 
predvsem na plači la zdravstvenih 
uslug. M e n i l i so, da je preveč pre
gledov s strani komisij za pridobitev 
ortopedskega p r ipomočka , kakor 
tudi za zdravljenje v naravnih 
zdravi l iščih. Več temeljnih pravic bi 
moral i doseči tudi za č l ane druž in 
padlih borcev, ker so ravno tako 
enakopravni č lani organizacije. 

Več v p r a š a n j ie bilo glede inval id
skega dohodka, priznavalnine in sta
novanjske problematike, na katera 
je tovar i š ica J e r š i n o v a dala odgo
vore in pojasnila. Odbor se zahva
ljuje njenemu odzivu, č l a n s t v o pa 
kot je bilo razvidno iz obiska, si želi 
v bodoče več t akšn ih razgovorov. 

P. B . 



KLUB SAMOUPRAVLJALCEV 
IN DELAVSKA UNIVERZA 

K l u b samoupravljalcev je bil ustanovljen julija 1977. leta in pove
zuje danes ž e 90 % samoupravljalcev, organiziranih v organizacijah 
z d r u ž e n e g a dela v n a š i o b č i n i . P r i izvajanju svojih nalog pa tesno 
sodeluje z delavsko univerzo Jesenice kot institucijo, k i izvaja izobra
ževanje za potrebe delovnih ljudi in o b č a n o v za njihovo samoupravno 
in p o l i t i č n o delovanje, za delo in osebno ž i v l j e n j e . 

Pomembna naloga k luba samo- cijsko bazo za delovanje kluba 
upravljalcev je akt ivnost na področ - samoupravljalcev 
]U d r u ž b e n o p o l i t i č n e g a i zobraževa
nja in usposabljanja samoupravl jal
cev za samoupravljalsko in po l i t i čno 
delovanje v O Z D ter v drugih samo
upravnih skupnost ih. Vendar mora
mo takoj poudari t i , da k lub samo
upravljalcev ne opravlja i zobraževa 
nja neposredno, ampak p r e p u š č a to 
nalogo delavski univerzi , k i je uspo
sobljena za opravljanje d r u ž b e n o p o 
litičnega i zob raževan j a samouprav
ljalcev — delavcev in o b č a n o v . 

To pomeni, da delavci — samo-
upravljalci prek svojih delegatov 
sprejemajo v k lubu samoupravljal
cev program d r u ž b e n o p o l i t i č n e g a 
izobraževanja in usposabljanja sa
moupravljalcev, za njegovo uresni
čenje zd ružu je jo sredstva, program 
sam pa neposredno izvaja delavska 
univerza, k i je usposobljena za to 
nalogo. Sprejemanje skupnega pro
grama d r u ž b e n o p o l i t i č n e g a izobra
ževanja v k lubu samoupravljalcev 
i a ne pomeni ukinjanje že dosežene 
povezave med delavsko univerzo in 
organizacijami zd ruženega dela. Gre 
za skupen samoupravni dogovor de
lavcev v k lubu , za dogovor, k i ga 
bodo delavci na eni ter delavci de
lavske univerze na drugi s trani ures
ničevali v neposrednih odnosih z 
organizacijami zd ruženega dela. 

S tem pa se bolj u č i n k o v i t o uve
ljavlja d r u ž b e n a vloga delavske uni
verze, k i postaja izvajalka vse širše
ga in uspešne jšega d r u ž b e n e g a iz
obraževanja in usposabljanja ter 
razrednega osveščan ja delavcev kot 
samoupravljalcev. Razen tega pa se 
ponuja m o ž n o s t , da k lub zagotavlja 
tudi t r d n e j š o motivacijsko osnovo 
za d r u ž b e n o vzgojo delavcev prek 
delavske univerze. P r i č a k u j e m o , da 
bo klub samoupravljalcev predstav
ljal t a k š e n samoupravni mehani
zem, k i bo delavsko univerzo še 
trdneje povezal s temeljnimi samo
upravnimi skupnostmi glede pro
gramske oziroma razredne usmerit
ve njene vsebine. Zato mora delav
ska univerza predstavljat i organiza-

K l u b samoupravljalcev moramo 
torej sprejeti kot samoupravno 
organiziran nač in i zob raževa lne 
akcije za h i t re j š i razvoj samouprav
ljanja. T o je bistveno, če h o č e m o po
membno prispevati k nadaljnjemu 
razvoju oziroma graditvi sistema 
d r u ž b e n o e k o n o m s k i h odnosov v naši 
samoupravno social is t ični d ružb i . 
Rezu l ta t i zob raževa lne dejavnosti 
mora b i t i torej spreminjanje in do
grajevanje d r u ž b e n o e k o n o m s k i h od
nosov, kar je skupni cilj tako kluba 
samoupravljalcev kot tudi delavske 
univerze. 

Te j nalogi k luba samoupravljal
cev je tudi podrejeno s i s t e m a t i č n o in 
do lgo ročno d r u ž b e n o p o l i t i č n o iz
o b r a ž e v a n j e in usposabljanje dele
gatov in delegacij, k i so izvoljene za 
delovanje skupšč in d ružbenopo l i t i č 
n ih skupnosti in skupšč in samo
upravno interesnih skupnosti . T i se 
morajo z organiziranim izobraževa
njem usposabljati za uč inkov i to in 
samostojno delegatsko delo v orga
nih in v bazi samoupravnih skupno
sti . Zato naj bi b i l v sistem d ružbe 
nopol i t i čnega i zob raževan j a zajet 
sleherni delegat, k i naj bi pridobil 
poleg sp lošn ih d r u ž b e n o p o l i t i č n i h 
znanj tudi znanje, k i je prilagojeno 
problemom in potrebam delegatske
ga dela na posameznih področ j ih 
d r u ž b e n o p o l i t i č n e g a sistema. Žal pa 
so bile prve oblike (seminarji) d ruž 
benopo l i t i čnega i zob raževan ja , k i so 
bile namenjene delegatom, izredno 
slabo obiskane, saj povprečen obisk 
z n a š a komaj 30 % od skupnega š te
vi la vabljenih delegatov. T o pomeni, 
da pr i tem niso bile dovolj prisotne 
subjektivne sile, in delegati sami, da 
bi začel i dosledno u r e sn i čeva t i nalo
go S Z D L Slovenije, da bi delegati 
preko d r u ž b e n o p o l i t i č n e g a izobraže
vanja poglabljal i svoja d r u ž b e n o p o 
l i t ična znanja in izkušnje z name
nom, da bi lažje celovito deloval 
delegatski sistem kot temeljna sesta
v ina — zgradba našega samouprav
no socia l i s t ičnega sistema. S r e č k o K r č 

GOSTOVANJE FOLKLORNEGA ANSAMBLA 
MLADOST IZ SUBOTICE 

Komisi ja za kul turo pri i zv r šnem 
odboru konference osnovnih organi
zacij s indikata že lezarne Jesenice in 
Z K O Jesenice, sta organizirala v 
okviru praznika dneva republike 
gostovanje folklornega ansambla 
O K U D Mlados t - Subot ica . Prire
ditev je bi la 28. novembra v dvorani 
amaterskega gledal išča Tone Cufar 
Jesenice. 

Folklorni ansambel l judskih ple
sov in pesmi O K U D Mlados t Subo
tica je b i l osnovan leta 1947 in š te je 
čez 70 č l anov , nadarjenih ljubiteljev 
folklore in pesmi. N a repertoarju 
imajo plese in pesmi iz Srbije, 
Hrvatske. Slovenije, Bosne, Make
donije in drugih krajev n a š e domo
vine. Ansambel neguje poseben 
plesni s t i l in sodeluje na raznih 
revijah in festivalih doma in inozem
stvu. Nas topa l je na mednarodnih 
festivalih na M a d ž a r s k e m , Poljskem 
in D R Nemči j i , gostoval je tudi v 
ZR Nemči j i , na Š v e d s k e m in v 
Iranu. Vsako poletje nastopa tudi 
na odrih jadranskih le tovišč . A n 
sambel ima svoj orkester in soliste 
narodnih pesmi. 

Za nastop folklorne skupine iz S u -
botice je bilo na Jesenicah precejš
nje zanimanje, kar je tudi potrdi l 
dober obisk na dveh prireditvah. 
Navajeni smo, da nam folklorni 
ansambli iz bratskih republik al i 
pokrajin, vedno pr ikaže jo kaj no
vega, atraktivnega, saj je folklorna 
dejavnost zelo razvi ta v amaterski 
dejavnosti k u l t u r n o - u m e t n i š k i h 
društev v bratskih republ ikah in po
krajinah. V tem pogledu folklorist i 
iz Subotice niso i zpo ln i l i n a š a pr iča
kovanja in želje. Ansambel (v sesta
vu s ka ter im je gostoval na Jese
nicah) je mlad, — na jmla j š i v 
državi — tako je zapisano v prospek
tu o dosedanjem delu in uspehih 
ansambla. Razv idno je, da tako 
mlad ansambel n ima dovolj i zku
šenj, da b i vedno in povsod uspešno 
nastopal. Program, k i ga ansambel 
predstavlja n i izrazi to fo lk lorni , — 
plese sicer zajema iz ljudskega 
izročila, a l i j i h v zelo (preveč) s t i l i -
zirani obl ik i p r i n a š a na oder. Izvaja
jo plesov vseh narodnosti pokrajine 
Vojvodine, pa tudi drugih naš ih na
rodov in narodnosti . T a k o so izvedli 
igre iz G l a m o č a , brez spremljave or
kestra. T a izvedba je bi la v okvi r ih 
originalnega ljudskega sporoč i la , ker 
jo je t e ž k o tudi s s t i l izaci jo pona
rediti. Nekatere plesne t o č k e niso 

dovolj ž ivahne in temperamentne. 
Plesna tehnika ansambla ni dovr
šena , plesalci ne obvladajo vseh 
elementov plesov, posebno ne težav-
nejš ih . Nekaj nj ihovih plesov sloni 
na znač i ln ih l judskih šegah , toda so 
b i l i geografsko postavljeni brez 
ustrezne domiselnosti in so ostali 
bledi. Žensko gracioznost, katera je 
v fo lk lor i tako znač i lna , smo videli ie 
v rusinskih plesih. V m a d ž a r s k i h in 
ciganskih je manjkala znana in ob
vezna »v ročekrvnos t« . brez katere ni 
dobrega m a d ž a r s k e g a in ciganskega 
plesa. Pevske točke so bile predolge, 
zvočniki pa so bobneli in utrujal i 
pos luša lce Plesne in pevske točke je 
spremljal orkester, k i v r i t m i č n e m 
pogledu ni bi l kos spremljati plese, 
lov i l se je v tempih, k i so j i h d ik t i ra l i 
plesalci. Plesi in glasba niso b i l i 
podrejeni skupni skladnosti . Noše so 
bile prav tako st i l izirane al i so ven
darle poudarjale na jznač i lne j še obli
ke pris tnih l judskih oblači l . 

N a večerni prireditvi je bilo med 
gledalci tudi nekaj vinjenih. Sebi so 
dovol i l i to zadovoljstvo, da so ob 
programu, k i se je odvijal na odru, v 
dvorani »za svoj groš« plesali kolo! 
in tako' mot i l i tiste, ki so program 
želeli spremljati v miru . B i l o je še 
nekaj »ž ivahnih« gledalcev, k i so z 
raznimi neumestnimi vzk l ik i mot i l i 
ku l tu rno odvijanje programa. 

Franjo Ropret 

NOVOSTI NA POLICAH JESENIŠKE KNJIŽNICE 

Pred nami pa je še ena knjiga so
dobnega beograjskega pisatelja: Da 
nilo K I Š , Grobnica za Borisa 
D a v i d o v i č a . Ime tega avtorja smo 
lahko zadnje čase skupaj z naslovom 
te knjige večkra t zasledili v časopis
j u . P a ne v zvezi z l i teraturo, ampak 
v nekakšn i kroniki š k a n d a l o v : baje 
se zadnje čase vrsta znanih beograj
skih pisateljev prepira in tožar i na 
sodišču. U p a m pa, da naše bralce 
tokrat bolj zanima Kiševa knjiga 
kot njegovi spori s s tanovskimi tova
riši. 

Č e drži , da se nasprotja privlačijo, 
potem med tema dvema knjigarna 
(med Fol iranti in Grobnico) deluje 
kar precejšnja p r iv lačna sila. Foli
ranti so v bistvu apo l i t i čna knjiga. 

v Grobnici je pol i t ika prisotna v 
vsakem stavku. Predvsem bi moral 
reči: v vsaki osebi, k i nastopa v teh 
novelah. T o je n a m r e č sedem novel, 
uglašenih na isto temo: kako zgodo
vina stre posameznika. A v t o r je dal 
knj igi podnaslov »sedem poglavij 
skupne pr ipovedi« . 

V vsakem od teh »poglavij« zasle
duje usodo nekega č loveka, k i je bil 
obseden od zgodovine, k i se je s svo
jo vlogo v zgodovini poist i l do zad
njega v lakna in j i skuša bit i zvest do 
zadnjega diha. In vsem je skupno, da 
j i h kolesje zgodovine neusmiljeno 
(lahko bi pa rekli »veselo«) zmelje. 
Iz povedanega ni t ežko uganiti , da 
gre predvsem za eno izmed najbolj 
boleč ih i zkušen j n a š e g a č a s a . za 
skušn jo s ta l inizma (insceniranih 
procesov. Sibirije). Zadnja postaja 
večine junakov teh novel je n a m r e č 
prav tak zrež i ran i proces, v katerem 
naj bi »priznali«, da so škodlj ivci in 
kontrarevolucionarj i . ne pa to, kar 

PRAZNOVANJE DNEVA REPUBLIKE 
NA JESENICAH 

D r u ž b e n o p o l i t i č n e organizacije 
občine Jesenice so v sodelovanju s 
k u l t u r n i m i d ruš tv i v p o č a s t i t e v 
praznika republike in 35-letnice dru
gega zasedanja A V N O J v dvorani 
amaterskega gledal išča Tone Čufa r 
na Jesenicah organizirale 27. novem
bra s v e č a n o akademijo. P r i izvedbi 
kul turnega programa so sodelovali: 
p ihalni orkester Jesen i šk ih železar
jev, pod vodstvom dirigenta Ivana 
K n i f i c a , solista M a r i c a B a l o h in 
Franc i Pogačn ik , moški pevski zbor 
Vin tga r Blejska Dobrava , pod vod
stvom zborovodje A l o j z a Vengarja, 
moški oktet D P D Svoboda Žirovni
ca, pod vodstvom Mar j ana Jemca, 
ženski pevski zbor Jesenice, pod vod
stvom profesorja M i l k a Š k o b e r n e t a 
in recitatorji , č lani amaterskega gle
dal išča Tone Č u f a r Jesenice, Vera 
Stare, Nace Smolej in Bojan Dor-
nik. 

P o h imni . Hej S lovani je imel 
slavnostni govor Janko Burn ik , 
predsednik d r u ž b e n o p o l i t i č n e g a zbo
ra skupšč ine občine Jesenice. 

Trad ic i j a je že, da se ob proslavah 
dneva republike seznanimo tudi z 
nekaterimi novimi dosežki ku l tu rn ih 
skupin in posameznikov iz n a š e ob
čine. Mošk i pevski zbor Vin tgar 
Blejska Dobrava , se nam je tokrat 
predstavil precej osvežen. Č e p r a v 
glasovno še vedno š ibak in nespro
ščen, je pokazal napredek v intona-
ci j i . Če bi b i l bolj sproščen , bi do iz
raza priš la tudi še boljša dikci ja , ka
tera je poleg dobre zvočnos t i važen 
element zborovskega petja in jo ni 
za zanemarjati . Pod dobrim vod
stvom zborovodje A l o j z a Vengarja 
je zbor z Blejske Dobrave zapel dve 
par t izanski pesmi: K o m a n d a n t Sta
ne, K a r l a Pahorja in Le naprej od
red Koz j ansk i , Radovana Gobca. 
Pesmi zahtevata popolno sprošče
nost, katere pa ni bilo. 

Moški voka ln i oktet D P D Svobo
da Ži rovnica , k i ga vodi Mar j an 
Jemc, je zelo iskana in a n g a ž i r a n a 
glasbena skupina. K a r naprej gostu
je na mnogih proslavah in razstavah 
in to vedno uspešno . Oktet se v 
svojih zadovolj ivih glasovnih okvir
j i h discipl inirano in presenetljivo 
dobro drž i intonacije in r i tma. N j i 
hova interpretacija zveni sproščeno , 
pevsko povedano, zbrano in sklad
no. Zapeli so Bolen mi leži, R . Simo-
nit i ja in Lovska , V . Vodopivca . S i -
moniti jeva, Bolen mi leži, ima svoj
stven makedonski melos in ne trpi 
nobenih nepotrebnih glasbenih 
okraskov, katere je oktet uporabil 
ob koncu kit ic v pesmi (tega v 
originalu pesmi ni). Pesem je sama 
za sebe dovolj lepa, pa jo ni 
potrebno »olepševati« z nepotreb
n imi »okraski« . 

Sol is tka M a r i c a Ba loh , je s pesmi
jo Ivana Zajca, Domovini - l jubezni , 
ob spremljavi pihalnega orkestra, 
pr ikazala muzika lno zrelo in izrazno 
o b č u t e n o solo petje. Ženski pevski 
zbor Jesenice, je izvedel dve pesmi. 

katere je doslej imel malokrat na 
sporedu. Pevke so pod vodstvom 
zborovodja profesorja M i l k a Ško
berneta, zapele koroško narodno v 
priredbi M . Tomca , K o mi na Oj -
strah pridemo in Pesme iz Prespe in 
Ohrida, L jubomira Bošn jakoviea . 
Zbor je tudi tokrat dokazal svojo 
izredno glasovno i zenačenos t in teh
n ično zmogljivost, k i izhaja iz velike 
in disciplinirano vodene glasovne in 
zborovske kulture, k a k r š n o s r e č a m o 
le pri pokl icnih zborovskih telesih. 
Zborovodja je vsekakor t ist i , k i ne 
dovoljuje nobenih odstopanj v zbo
ru. 

Za p iha ln i orkester Jesen i šk ih že
lezarjev bi lahko rekl i : »fant je so 
u t r u j e n i « . Nastop na svečan i akade
miji je b i l ta dan že drugi njihov na
stop in peti p razn ičn i nastop. V št i
rih p r e d p r a z n i č n i h in p r a z n i č n i h 
dneh so nastopili na proslavi 40-let-
nice že lezarskega i zobraževa lnega 
centra, na šes t em festivalu Revolu
cija in glasba v Cel ju in v Trbovl jah , 
ob otvor i tv i avtomatizirane gorenj
ske železniške proge na Jesenicah in 
na svečan i akademiji. N a akademiji 
smo naš te l i deset godbenikov manj, 
kot bi j i h »moralo« b i t i . (Zakaj rav
no na akademiji?) Za kater ikol i or
kester naj gre. če manjka deset god
benikov, to pomeni veliko. Za or
kester Jesen i šk ih železar jev. pa kaj 
takega izgleda da ne pomeni mnogo, 
saj za izvedene točke zas luži jo vse 
priznanje. Tis to , kar bi moral ustva
riti 50 č lansk i orkester, je orkester v 
z m a n j š a n i sestavi opravi l dobro. 
Osrednja t očka akademije, Desant 
na Drvar , je bi la izvedena v vsem 
svojem zvočnem blišču, muzikalno, 
razgibano, za kar ima zaslugo suge-
st ivni dirigent, k i je z m a n j š a n i orke
ster vodil tako precizno, da so god
beniki z lahkoto opravil i t ežko nalo
go. Franci Pogačnik , kot solist — re-
citator, se je popolnoma prilagodil 
orkestru in zahtevam kompozicije in 
je postal nezamenljiv del te simfo
n ične pdeme, s katero so orkester, 
dirigent in recitator dosegli popoln 
uspeh na tekmovanjih, gostovanjih 
po Slovenij i in v Srbi j i ter v teh 
p razn i čn ih dneh na festivalu Revo
lucija in glasba. 

N e moremo mimo v e č k r a t n i h 
spodrsljajev pri izbir i recitacij ob 
raznih proslavah. T u d i tokrat so le 
deklamira l i slabo izbrane pesmice. 
Pozdrav 29. novembru. Za 29. no
vember in H i m n a , so samo primerni 
naslovi, ne pa kval i te tna in ustrezna 
besedila, k i bi j ih dobri gledališki 
igralci izvajali na takih proslavah, 
kot je bila osrednja proslava — pro
slava rojstva naše socia l i s t ične do
movine. 

Franjo Ropret 

so bi l i v resnici: revolucionarji do 
zadnjega diha. 

Ves patos tega usodnega navzkr iž 
ja je podan na videz suho, reporter-
sko. teksti so pretkani z a v t e n t i č n i m 
besednjakom in imeni, ki zvenijo kot 
imena resničnih ljudi. Je ta pristnost 
»hl injena«. kot je hlinjen natural i

zem Kafkov ih sanjskih podob? Gre 
za resn ičnos t , ki je tako boleča kot 
mora ali za pisateljeve sanjske v i z i - -

je. spravljene v tesno zvezo z zgodo
vinskimi dogodki? Seveda pa ne kaže 
dvomit i , da so te zgodbe nastale v 
tesnem st iku s p r i čevan j i Sta l inovih 
ž r t ev : tako sklepam na podlagi dej
stva, da je ena izmed njih posvečena 
K a r l u Š ta jne r ju — avtorju knjige 
7000 dni v Sibiriji. 

Še nekaj besed o obeh pesniških 
zbirkah. Že pred leti sem tu napisal 
nekaj o prejšnji knjigi Neže Maurer . 
T i s ta zbi rka je bila pretresljivo pri
čevan je o ne-pozabljanju. N o v a ima 
naslov Č a s , ko je vse prav in v njej 
nam avtorica pripoveduje, kako po
meni »izbrati si pesniški poklic« isto, 
kot »izbrat i si večno mlados t« . T o 
sem seveda razbral med vrst icami. 
Maurerjeva je enako blizu naravi in 
ljudem kot svoji skr i t i notranjosti. 
T o je redka lastnost. Njene pesmi 
govorijo o znanih rečeh: o tem, kar 
je tako č loveško: o nenehnih padcih 
in o tem, kako se spet in spet pobereš 
in se spet zna jdeš sredi tega čudeža , 
ki mu pravimo življenje. 

Če se ne motim, je Popisovanje 
i n rondo prva pesniška zbirka M a j 
de Kne , avtorice, ki jo sicer poznam 
iz revijalnih objav. Enako kot pri 
Maurerjevi bi se tudi tu omejil na 
nekaj bežnih vtisov. Te pesmi so. kot 
vse kaže, vezane na trenutek in so 
torej v nekem skri tem sorodstvu 
s haiku poezijo. Nekatere se zdijo 
kot n e k a k š n a inventura vsega, kar je 
v nekem hipu prisotno v njeni zave-
sti-polzavesti. Vendar to ni na š t eva 
nje objektov-besed kakor pri Šala
munu: vedno bolj pogosto se vmeša 
glagol, p r inaša joč gibanje in dialek-
tiko. Pesnica ponekod nadaljuje 
tam, kjer je obstal Kosovel s svojimi 
Integrali. 

N O V V O D O V O D 
V R A T E Č A H IN P L A N I C I 

Dolgoletne že l j e so se 
u r e s n i č i l e . V n a š o vas je 
pritekla res dobra s t u d e n č -
nica prav izpod Ponc. V Ra
t e č a h tako ne bo v e č godr
njanja in slabe volje zaradi 
pomanjkanja pitne vode. 

R a t e č e so od izvira od
daljene š e s t kilometrov, to 
je precej dolga trasa, razen 
tega pa je teren po katerem 
so p o l o ž e n e cevi zelo skal
nat. Lahko si predstavlja
mo, kako t e ž k o in naporno 
je bilo delo delavcev Vodo
voda z Jesenic in Gradbin
ca iz Kranja . Kljub vsem 
t e ž a v a m in tudi po zaslugi 
lepih jesenskih dni so z 
delom z a k l j u č i l i do predvi
denega roka. 

Novi vodovod je tudi ve
lika pridobitev za Planico, 
saj so ob v z n o ž j u skakalnic 
že pripravljeni j a š k i , iz ka
terih bodo lahko ob p l a -
n i š k i h prireditvah uporab
ljali vodo za paviljone. 

V a š č a n i R a t e č se za ves 
trud in p o ž r t v o v a l n o delo 
pri gradnji vodovoda prav 
iepo zahvaljujemo vsem od
govornim delavcem pri Vo
dovodu z Jesenic in Grad
bincu iz Kranja , kot tudi 
vsem ostalim delavcem, ki 
so sodelovali pri izgradnji 
tega za nas tako pomemb
nega objekta. 

Franc Nesman 

Na glasbeni šoli Jesenice prizadevno in uspešno deluje tudi harmonikarski 
zbor. Uči in vodi ga Rado Kleč. Ko smo ga slikali na otvoritvi likovne raz
stave DOLIK, je zboru dirigiral ravnatelj šole Janko Pribošič. (Tekst in foto 
B. Blenkuš) 

SLIKARJI 
IZ POBRATENIH TRBOVELJ 

BODO RAZSTAVLJALI 
NA JESENICAH 

Prav gotovo so revirski l ikovniki , z d r u ž e n i v R E L I K pri 
D P D Svoboda Trbovlje in j e s e n i š k i dolikovci pri D P D Svobo
da Tone Č u f a r Jesenice prispevali pomemben d e l e ž k izjemne
mu sodelovanju med obema delavskima s r e d i š č e m a , ki je bilo 
letos potrjeno s podpisom pobratimstva med obema o b č i n a 
ma. Iz o b č a s n e g a sodelovanja med l ikovniki in drugimi kul
turnimi skupinami iz Trbovelj , se je v zadnjih petih letih 
sklenila trdna zveza med l ikovniki obeh krajev, saj si ž e peto 
leto kontinuirano izmenjujejo medsebojne likovne d o s e ž k e in 
prijateljsko sodelujejo. 

Tako bodo tudi letos, to je v soboto, 9. decembra, v mali 
dvorani Delavskega doma na Jesenicah ob 18. uri odprli 
kolektivno razstavo slik č l a n o v njihovega likovnega kluba 
R E L I K — revirski l ikovniki . Letos bomo revirske l ikovnike 
na Jesenicah pozdravili š e bolj p r i s r č n o , kajti prav letos 
praznujejo tudi lS-letnico svojega organiziranega delovanja 
v R E L I K U , ki je ž e m o č n o presegel meje svoje o b č i n e . 

Razstava revirskih l ikovnikov , ki jo bodo odprli s 
kratkim kulturnim programom, bo odprta do 20. decembra 
vsak dan od 9. do 12. in od 16. ure do 19.30. 



SESTI FESTIVAL »REVOLUCIJA IN GLASBA 
V dneh od 24. do 27. novembra so 

se v S loveni j i že šes t ič zvrsti le fe
stivalske prireditve Revoluc i ja in 
glasba. Organizacijo le tošnj ih festi
va l sk ih glasbenih dogodkov v ča s t 
29. novembra, dneva republike, so 
izvedl i Z K O S , R T V Ljubl jana , Slo
venska f i lharmonija , ter prireditelji 
v Ajdovščin i , K o č e v j u , Postojni . 
R i b n i c i , Zagorju ob Sav i , Ce l ju in v 
T rbov l j ah . N a priredi tvah so nasto
pa l i amaterski in pokl icn i ansambli . 
T a k o so ob sodelovanju komornega 
zbora R T V Ljub l jana , s imfoničnega 
orkestra Slovenske fi lharmonije pod 
vodstvom M a r k a M u n i h a , nastopili 
š e : v Ajdovščin i , 25. novembra, 
odrasli pevski zbori , part izanski 
pevski zbor — Ljubl jana , dirigent 
Radovan Gobec, akademski mešan i 
pevski zbor Bor is Kraiger , dirigent 
Stane Jurgec, mošk i pevski zbor 
Radovan Gobec, akademski mešan i 
pevski zbor Bor is Kraiger , dirigent 
Stane Jurgec, moški pevski zbor 
S r e č k o Kosove l — Ajdovšč ina , d i r i 
gent K l a v d i j K o l o i n i , ženski pevski 
zbor Col leg ium musicum — Beo
grad, dirigent D a r i n k a M a t i č - M a -
rovič in m e š a n i pevski zbor Obala 
Koper , dirigent M i r k o Slosar. V R ib 
n ic i in v Kočev ju , 26. novembra, 
mladinski pevski zbor osnovne šole 
L u c i j a — P o r t o r o ž , dirigent Helena 
J u r e š , mladinski m e š a n i pevski zbor 
gimnazije Ravne na K o r o š k e m , 
dirigent Branko Cepin , dekliški 
pevski zbor šolskega centra — V o j 
vodina — T o l m i n , dirigent Vera Cle-
m e n t e - K o j i č , mladinski pevski zbor 
osnovne šole Boris Ziherl Ljubl jana , 
dirigent Jernej H a b j a n i č . mladinski 
pevski zeUr" M a r i b o r , dirigent Bran 
ko Ra j š t e r . V ' C e l j u in v Trbovl jah . 
26. novembra, .pihalni orkestri , pi
halni orkester Ravenskih železarjev 
— Ravne na K o r o š k e m , dirigenta 
J o ž k o Herman in A l o j z L ipovn ik , 
pihalni orkester Jesen i šk ih železar
jev — Jesenice, dirigent Ivan K n i f i c . 
p ihalni orkester Steklarjev — rudar
jev — Hras tn ik , dirigent Franc 
G r a b e n š e k in delavski p iha ln i orke
ster Trbovl je , dirigent M i h a G u n -
zek. 

Letos so bi l i prvič vkl jučeni v fe
stivalske prireditve tudi p ihalni 
orkestri iz Slovenije in tako dobil i še 
eno d r u ž b e n o priznanje za svoje 
prizadevno in zelo dobro organizi
rano delo v tej pr i l jubl jeni zvrsti 
glasbe na Slovenskem. Koncer ta 
s imfoničnega orkestra Slovenske 
filharmonije ob sodelovanju komor
nega zbora R T V Ljubl jana , pod 
vodstvom dirigenta M a r k a M u n i h a 
in s solistom Samom V r e m š a k o m . 
sta bila v Zagorju ob Sav i 24. no
vembra in v L jub l jan i 27. novembra, 
in j u je p r e n a š a l a R T V Ljubl jana za 
celotno področ je R T V Jugoslavije. 

Festivalske prireditve v Ce l ju in v 
Trbovl jah , od koder je naše poroči lo , 
so se pr ičenja le z mislijo Janeza 
Vipo tn ika , predsednika ŽZB N O V 
Slovenije: ». . . tako dobiva gojitev 
in negovanje glasbenega sporoči la iz 
N O B v festivalskih dnevih čedal je 
večje r azsežnos t i . T o pa je tudi na
men te ustanove. N a eni strani 
žel imo, da je vsak delovni človek čim 
k u l t u r n e j š i , da č imbol j pozna naj-
ž l a h t n e j š e stvaritve č lovekove roke 
in njegovega razuma. K a j t i s tem 
postaja tudi uč inkovi te j š i na svojem 
delovnem mestu. Vsaka r e sn ično 
ku l tu rna manifestacija mu krepi 
veselje do živl jenja in dela. razvija 
č lovekove sposobnosti v njegov 
lastni prid, pa tudi v prid narodu in 
d ružb i . In glasbena ustvarjalnost 
kot vsaka druga ustvarjalnost, slo
n e č a na t radici j i N O B , je vredna 
tol iko, kol ikor gradi prihodnost . . .« 

V Cel ju je festivalski program po-~ 
tekal v impozantni š p o r t n i dvorani 
Golovec, pred okoli 2.000 pos luša lc i , 
v Trbov l j ah pa v delavskem domu, 
pred napolnjeno dvorano ljubiteljev 
glasbe. 

P i h a l n i orkester Jesen i šk ih žele
zarjev, pod vodstvom dirigenta Iva
na K n i f i c a , je v Ce l ju in v Trbov l j ah 
izvajal naslednje kompozicije: Jo-
van Adamov — J o ž e Čerovec , Hej 
vojnici vazduhoplovci . R u d i Košič . 
Uver tu ra Kosovka in V i n k o Savnik, 
Desant na Drva r , s solistom — reci-
tatorjem Franci jem P o g a č n i k o m . 
Nas top i na festivalu nimajo tekmo
valnega z n a č a j a . T o d a vsi orkestri 
so se t rud i l i in tudi uspeli pr ikazat i 
visoko kval i te to svojega pož r tvo 
valnega dela in tako potrdi l i potrebo 
i n u p r a v i č e n o s t sodelovanja na tako 
pomembnem festivalu. 

P i h a l n i orkester J e sen i šk ih žele
zarjev je tudi tokrat potrdi l svojo 
visoko kval i te to, k i ga je u p r a v i č e n o 
uvrst i la v sam vrh te amaterske 
dejavnosti v Sloveni j i . N a sporedu je 
imel (po naš i oceni) najbolj »revo
lucionarne sk ladbe« . H e j vojnici 
vazduhoplovci , je skladba posvečena 
hrabr im č u v a r j e m našega plavega 
neba, pod kater im v svobodi, bratstvu 
in enotnosti živijo pobrateni narodi 
in narodnosti S F R J . Uver tu ra 
Kosovka , je ena od prvih skladb te 
vrste za pihalne orkestre, svobod
nega Kosova . S to skladbo je b i l 
opremljen tudi prvi ce lovečerni f i lm 
Kosova , Kape tan Leši . Desant na • 
D r v a r je ena med najrevolucionar-
nejš imi skladbami, vendar se le 

redko najde na sporedu pihalnih 
orkestrov. Jesen i šk i godbeniki so se 
odl ikoval i s preciznostjo v tempu 
in intonaci j i . Gradacije in ritmična 
stopnjevanja so potekala n a t a n č n o 
po dir igentovih zahtevah. V celoti 
orkester je deloval elegantno in 
precizno na enaki ravni od z a č e t k a 
do kortca koncertov. T a raven je 
pr iš la še posebno do izraza pri 
spremljavi solista v Desantu na 
Drvar . Z n a t a n č n i m doziranjem ob
čut l j ive harmonije in kompl ic i rani 
mi vstopi, je b i l orkester sestavni 
del zrele interpretacije solista, reci-
tatorja Franci ja Pogačn ika . D i r i 
gent Ivan K n i f i c je z zanesljivim 
in jasnim nakazovanjem tempov in 
gradiranja vodi l orkester in vsaki 
kompozici j i dal svoj peča t v prepr ič
l j iv i interpretacij i . 

Pr i je tno dožive t je je bilo pos luša t i 
visokokakovostno muziciranje de
lavske pihalne godbe Trbovl je , pod 
vodstvom dirigenta M i h e Gunzka . 
D o sedaj nismo imeli p r i ložnos t i 
pos luša t i tega orkestra. Pohvale za 
katere smo slišali so pod vodstvom 
odl ičnega dirigenta potrdi l i z odl ično 
interpretacijo njihovega programa. 
T o č k e programa niso bile prav 
»revoluc ionarne« — igrali so: Iz mog 
zaviča ja . Stevana Biničkog. Uver tu 
ro R o k o v n j a č i . V ik to r j a Pahorja in 
K o r a č n i c o , E m i l a A d a m i č a , toda 
bile so izvedene na najvišj i umetni
ški ravni . T o so Trbove l jčani uspeli 
in dosegli z intenzivno vzgojo in 
oblikovanjem kadrov ter kval i te to 
celotnega ansambla. Več ina seda
njih č l anov orkestra je zrasla v nji
hovi — trboveljski — sredini, danes 
so pa pokl icni glasbeniki Slovenske 
filharmonije, s imfoničnega orkestra 
R T V Ljubl jana , zabavnega orkestra 

L jub l jan i , Trbov l jah in okol ic i . N i so 
pozabil i svojega »mat i čnega« orke
stra. Vsestransko sodelujejo pr i 
vzgoji novih kadrov in se ude ležu
jejo vseh pomembnih tekmovanj in 
drugih nastopov godbe, kar j im je 
poleg glasbenega zadovoljstva tudi v 
ponos, da kot poklicni glasbeniki 
lahko predstavljajo in se udejstvu-
jejo v amaterski dejavnosti revolu
cionarnih Trbovel j . 

P i h a l n i orkester Ravensk ih žele
zarjev je ^ svo j program izvedel 
solidno, na že znani kva l i te tn i ravni , 
k i ga je uvrst i la v sam vrh te zvrsti 
glasbe in mu prinesla š t ev i lna pri
znanja. 

P i h a l n i orkester Steklarjev-ru-
darjev iz Hras tn ika sedaj sestavljata 
steklarska in rudarska godba. Obe 
godbi sta po osvoboditvi 30 let delo
val i samostojno, sedaj pa nastopata 
z d r u ž e n o in zadovoljujeta kul turne 
potrebe delovnih ljudi in občanov na 
svojem ožjem in š iršem območ ju . 
M o č n a , skoraj kompletna zasedba v 
vseh sekcijah orkestra, daje mož
nosti prizadevnemu in sposobnemu 
dirigentu Francu G r e b e n š k u , da v 
doglednem času m n o ž i č n o s t i or
kestra dopolni s potrebno kvali teto, 
katera na temu festivalu le ni bila 
popolnoma prisotna. 

R a z s e ž n o s t in pomen dosedanjega 
festivala ni moč oceniti le na osnovi 
programov, š tevi la izvedenih del ter 
n a š t e v a n j a izvajalcev. Nu jno je 
poudari t i odziv in odmev, k i so ga 
zapusti l i glasbeni dogodki v krajih 
nastopov. Sprejem pri pos luša lc ih je 
b i l več kakor ugoden, zato bo festi
val postal poglobljeno soočan je glas
bene govorice na moto naprednosti 
in izpovednosti preteklih obdobij in 
sodobnih ustvarjalnih odzivov. Ropret 
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NATEČAJ ZA BARVNE DIAPOZITIVE 
K o m i s i j a za kul turo pri konferenci osnovnih organizacij sindi

kata že l eza rne R a v n e in Fo to k lub Ravne , sta razpisala n a t e č a j za 
barvne diapozitive. N a n a t e č a j u imajo pravico sodelovati vsi delavci 
delovnih organizacij S O Z D Slovenske že l eza rne . Razs tava je posve
č e n a s indikaln im kongresom. T e m a je poljudna, format 24 X 26 mm. 
Vsak avtor lahko pošlje 10 (deset) diapozit ivov. N a okvi rčku 
diapozi t iva mora b i t i o z n a č e n o : 
a) naslov diapozit iva c) ime delovne organizacije 
b) priimek in ime avtorja č) naslov avtorja 

Skupaj z diapozi t iv i je treba poslati tudi prijavnico, ki mora 
vsebovati ime in priimek, naslov, delovno organizacijo in seznam 
diapozit ivov. Žirija v sestavi: Janez K o r o š i n , S tanko K o t n i k in 
M a k s Dol inšek , bo podelila naslednje nagrade: 

— za posamezna dela: eno prvo, dve drugi, t r i tretje in t r i 
pohvale 

— za kolekcije: eno prvo, eno drugo in eno tretjo nagrado ter 
dve pohvale 

Zadnj i dan sprejema pošil jke diapozit ivov je 18. decembra. Dia
pozitive je treba poslati na naslov: Konferenca osnovnih 
organizacij sindikata ž e l e z a r n e Ravne, komisija za kulturo, 
62390 Ravne na K o r o š k e m . 

Pozivamo vse delavce T O Z D in delovnih skupnosti že l eza rna 
Jesenice, k i se bavijo s fotografiranjem in imajo ustrezne diapozi
tive, da iste pošljejo na navedeni naslov, p £ 

RAZSTAVA ZNAMK 
V počas t i t ev 29. novembra, praz

nika republike in 35-letnice zgodo
vinskega drugega zasedanja A V N O J , 
je 27. novembra ob 17. uri v vel iki 
dvorani Delavskega doma (pri Jele
nu) na Jesenicah, f i la te l i s t ično dru
š tvo Jesenice odprlo svojo razstavo 
poš tn ih znamk, p r i l ožnos tn ih fi la-
te l i s t ičn ih ovojnic in drugega fila-
te l i s t ičnega materiala. 

Razs tava , k i je bi la odprta do 6. 
decembra sicer n i bi la posebno dobro 
obiskana, toda t is t i , k i so si jo ogle
dal i , so imel i p r i ložnos t , da se sezna
nijo z delom jesen išk ih filatelistov in 
si ogledajo krasne zbirke d o m a č i h 
in tuj ih p o š t n i h znamk. N a 35 pano
j i h je bi lo razstavljenih veliko š tevi lo 
znamk. Domin i r a l je pano posvečen 
obletnicam zasedanja A V N O J , na 
katerem so bile razstavljene vse po
membne izdaje naš ih znamk, posve
čene temu zgodovinskemu dogodku. 
T o so bile še kolekcije znamk s 
T i t o v i m l ikom in serije s tematiko iz 
umetnosti , o pomembnih in zas luž
n ih ve l ikanih naše preteklosti in se
danjosti, o pisateljih, skladatelj ih, 
raznih revolucionarnih in drugih po
membnih obletnicah, tematika iz 
našega samoupravljanja, iz š p o r t a , 
rast l instva, ž iva l s tva , razvoja koz-
monavtike in druge. 

Nekater i č lan i filatelistienega 
d r u š t v a , k i poleg znamk zbirajo tudi 

značke in stari denar, so razstavljal i 
svoje kolekcije značk in kovancev. 
Obiskovalci razstave, so si lahko 
ogledali kompletno kolekcijo že iz
danih značk za olimpijske igre v 
M o s k v i 1980. Razstavl jena je bila 
kolekcija več kot sto značk z 
Len inov im l ikom. Zelo zanimiva je 
bila kolekcija značk o razvoju 
kozmonavt ike. 

M e d razstavljenimi znamkami je 
bila zanimiva zbirka 12-letnega pio
nirja Samara P r imož iča z Jesenic na 
temo umetnost. T o poudarjamo 
zato, da b i spodbudili še k a k š n e g a 
pionirja al i mladinca, da bi se pri
druž i l mlademu Pr imož iču , saj fi la-
telija na svoj nač in dopolnjuje 
splošno izobrazbo mladih in starej
ših. 

F i l a t e l i s t i čno d r u š t v o Jesenice 
obstoji že več kot 50 let. Š te j e več 
kot sto č l anov in nekaj mladincev. 
Č lan i d r u š t v a imajo redne sestanke 
vsaki drugi torek ob 18. uri v 
prostorih restavracije K a z i n a na Je
senicah. N a sestankih izmenjujejo 
znamke, prodajajo svoje viške, 
kupujejo nove izdaje d o m a č i h in 
tujih znamk in se seznanjajo o 
akualnost i filatelije doma in na 
tujem. Zato l jubitelj i filatelije V A B 
L J E N I v f i la te l is t ično d r u š t v o Je
senice. T-, - T* 

v ranjo Ropret 

Švicarji so se zagrizli v to svojo zemljo. 
Hočejo, da jim da, kar more. Hočejo, da je 
in da ostane lepa, trdna in vabljiva. Da jim 
privabi ljudi in denar od tam, kjer ga je več 
kakor na njihovi skopi zemlji. Vse to dose
gajo s svojo resnostjo in natančnostjo . 
Izgleda, da razčlenijo vsako novo gradnjo, 
vsako cesto, vsak most in vsako hišo . Zato 
nkjer nič ne skazijo. Meni se je zdelo, da se 
vse ujema in sklada, in da nobena reč ne 
moti. Vse se mi je zdelo kakor lepo zapeta 
pesem. In vendar je Švica raj, ki ni za nas, 
da bi uživali v njem. Švica je raj za tiste, ki 
pridejo s polnimi denarnicami, ki jim ni 
treba gledati na izdatke in se lahko brez
skrbno prepustijo udobnemu življenju v le
pih hotelih in hišah z balkoni in cvetjem. 
So se kraji in ljudje na nadih petih konti
nentih, ki napolnjujejo Švico s takimi turi
sti. Ti pridejo in vse jim je na razpolago. — 
Ce pride Jugoslovan v Švico, počne to, kar 
počno Madžari, Cehi, Poljaki in drugi 
vzhodnjaki pri nas. Postavijo šotore, izvle-
čejo konzerve in kuhalnike, kupujejo kruh 
in razglednice — in računajo, da pridejo 
ceneje skozi. Ker je tam za nas vse zelo 
drago in še za tisto neizogibno je treba 
plačati veliko. 

Švica ima lepe gore. Ima Materhorn, 
Jungfrau, Monte-Roso in druge. Prav na te 
se naši alpinisti zelo radi podajajo. Tako bi 
naši najboljši radi Montblancu pridružili 
še Materhorn, srednji kakšno Monte Roso, 
ostali pa bi se radi vsaj približali mater-
hornovi piramidi z vzponom na Gorner-
grat ali k Črnemu jezeru. Tako smo se vozi
li skozi lepe kraje in mesta, med katerimi 
naj posebno'omenim mesto Sion, proti Zer-
matu pod Materhornom. V Zermat se z 
avtobusom ne more, menda se tudi z avto
mobilom ne sme. Ne pustijo. Ustaviš se na 
velikem parkirnem prostoru ob postaji 
zermatske železnice, v naselju Tasch. Bli
žala se je noč in na razmočeno blatno prst 
nekakšnega igrišča v gradnji, ki je bilo del 
kampa, si polovica naših ni hotela postav
ljati šotorov. Sklenili so, da bodo prenočili 
kar v avtobusu — kljub grožnji, da jih 
bodo izgnali ven. Drugi smo kljub precejš
nji oddaljenosti znosili naše zvite mokre 
šotore in jih postavili na mokro ilovnato 
zemljo, ki nam jo je pokazal in ponujal 
malce šegav in bolj malomarno oblečen 
možakar, za katerega dolgo časa sploh 
nismo vedeli ali misli resno, ali pa se z 
nami šali. Razen tega, da smo imeli precej 
ilovice na čevljih in tudi drugod, tam niti 
ni bilo tako slabo. Zagoreli so kuhalniki in 
kuhala seje večerja. 

V dolini je bilo lepo, hribe pa so zakrivali 
oblaki. Kakšno bo jutri? Bo sonce? Bo kdo 
pometel oblake z gora? — Nismo veliko 
upali. In tudi šaljivemu možakarju, ki je 
menda le bil vodja kampa, ali pa ga je samo 
nadomestoval — in nam je zatrjeval, da bo 
— nismo upali verjeti. 

Jutro je bilo sivo. Preveč sivo za čas, ki 
so ga kazale ure. In samo sklenili, da gre
mo — če že nič drugega ne — pogledat vsaj 
Zermat, ki je od tu oddaljen dobrih šest 
kilometrov. Kakor kdo hoče — lahko z že
leznico, ki ima za strme odseke zobe. Lah
ko pa tudi peš. Za uro odhoda ni bilo zme
njeno. Za povratek pa tudi samo na pol. 

Prvi so zjutraj mimo naših šotorov šli 
v smeri proti Zermatu naši mladi neugnan-
ci iz avtobusa — najbrž so slabo spali. Mi 
smo se ubirali in čakaJi sonce, ki je končno 
le začelo nekaj obetati. Tudi mi smo odšli 
peš. Vreme se je vidno boljšalo in z vrha 
strmine smo zagledali Zermat že v soncu. 
Zermat že — le gora ni bilo nikjer. Nikjer 
Materhorna. Vse je ostalo zavito v oblake. 
V Zermatu je vladal pravi turist ični živžav. 
Glavna cesta, kjer se vrstijo trgovine in 
drugi lokali, je bila polna ljudi. Sprehajal
cev, nakupovalcev, radovednežev, planin
cev in alpinistov z nahrbtniki in cepini. Še 
mi smo se vključili v reko ljudi. — Spodnji 
del Zermata je ves nov, šele v zgornjem se 
pokaže pravi stari obraz starega lesenega 
Zermata — preproste gorske "vasi ob 
vznožju znamenitega Materhorna. 

Bil je že čas, da smo se vrnili v dolino. 
Avtobusarji so že priganjali. Z gorami v 
tem delu ne bo nič. Ne vem ali je bila takrat 
dve ali tri popoldne, ko smo odpeljali nazaj 
h glavni cesti, od katere smo se včeraj od
cepili. V Brigu je velika železniška postaja, 
kamor prihajajo vlaki skozi simplonski 
predor. Dolina je enakomerna lepa in 
zložna, potem pa se naenkrat zapre in 
konča. Ustavimo, da se razgledamo. Ceste 
gredo v serpentinah v gore. Gorski prelaz. 
Z gore moli svoj hrapavi jezik ledenik 

Gletsch — Rhonski. Nad njim je gora z ve
liko snega. Nemara ima okoli 3400 metrov. 
Desno od ledenika — ob cesti, ki pelje tam 
mimo, se vidi velik planinski hotel. Tole je 
prelaz Furka — eden glavnih švicarskih 
prelazov. Loči vzhodni del Šv ice od zahod
nega. Izpod ledenika izvira reka Thona -
ob njej smo se že precej dolgo vozili po 
Švici. Tista dolga reka, ki teče skozi Le-
manško jezero, ga zapusti pri Ženevi in 
potem preteče vso Francijo in se pri Mar-
seju zlije v Sredozemsko morje. 

Naši plezalci ne mirujejo. Jasno — gore 
so tu. Vrhovi se v jasnini stikajo z nebom. 
Samo na levem gorovju se vidi, kako vdira 
čez pobočje gmota oblakov in toplega zra
ka. Pohitimo v prostrano prodajalno poleg 
hotela pod prelazom. Tam se tudi zazdi, da 
je tole nekakšen šv icarski Grossglockner. 
Iz prodajalne spominkov, slik in razgled
nic vodi tudi pot v ledeno jamo — jamo 
v ledeniku. Naši se posvetujejo z nekim 
možakarjem, ki daje informacije, kako bi 
bilo z vzponom na vrh gore in kakšno 
vreme se obeta: zjutraj utegne biti dolgo 
zamegleno, potem — misli, da se bo zjas
nilo. Sneg pa — pravi, da ni trden, da je 
gnil in mehek, ter so potrebne smuči. 
Govori o viš ini , kjer je ob raznih urah dne
va temperatura okrog ničle, ki je važna za 
obnašanje snega. Natančnejše podatke in 
prognozo o vremenu pa bi lahko dobili v 
planinski koči, ki je ob naši nadaljnji poti 
— oddaljena le osem kilometrov. Od tam se 
tudi začne pot proti vrhu gore. Alpinistom 
je veliko do tega, da bi se povzpeli, drugim 
se škoda zdi dneva, ki bi ga lahko zastonj 
izgubili v teh negotovih vremenskih 
razmerah, zato glasujemo. Toliko jih je za, 
kolikor proti. Odpeljemo se naprej in v 
koči, ki sicer ni Čisto ob cesti, bomo zve
deli kaj več o vremenu. 

Takoj za prelazom nas zajame megla. 
Cesta — bolj ozka kot ne — vijuga skozi 
prostrane pašnike. Potem se megla zgubi. 
Nič nismo ustavili na tistem osmem kilo
metru, kar naprej zavijamo in tonemo v 
dolino. — Nekje na poti navzdol se je na 
desno odcepila cesta, ki pelje čez prelaz 
St. Gothard in dalje proti Italiji. Nekje ne 
tej strani teh gora — prav blizu — izvira 
tudi druga velika evropska reka Rein — 
Ren, ki se potem pretaka skozi Bodensko 
jezero in dalje proti Nemčiji in Franciji -
in se nazadnje zliva v Atlantik. — V našo 
lepo dolino se je pričela plaziti noč. Zares 
škoda, da nimamo vsaj še kakšni dve uri 
dneva na razpolago, ki bi jih lahko prihra
nili dopoldne. Pred nami je bilo lepo mesto 
Chur. Samo števi lne luči, na desno rahlo 
nagnjene vzpetine, so dale slutiti njegovo 
podobo. 

Cisto privatno — tako za sebe — sem si 
ob tem, ko smo se peljali tam nedaleč od 
Davosa, želel, da bi se peljali skozi Davos 
in da bi bil dan, in da bi imeli eno uro časa 
za ogled. Če se prav spominjam, je tam po
kopan nemški pisatelj Thomas Mann. 
Poiskal bi pokopališče in se potrudil, da bi 
našel njegov grob — če je tam. Thomas je 
bil velik protinacist Leta 1933 je emigriral 
v Švico. Ob začetku vojne pa v Ameriko: 
Od tam je pisal svoje prot inacis t ične član
ke (»iz naroda umetnikov smo postali na
rod morilcev«). Napisal je več knjig, ki so 
mu prinesla svetovno slavo. Za knjigo 
Zauberberg — Čarobna gora pa je dobil 
Nobelovo nagrado. 

Mi pa smo še enkrat prespali pod lichten-
steinskim nebom — hotel sem prespati na 
prostem, pa sta se ponudila dva fanta in mi 
postavila šotor. Vso noč so nam na ušesa 
brnele turbine vodne električne centrale, 
ki je stala v bližini. Drugo jutro pa smo 
prek avstrijskega Arlberga, mostu prija
teljstva, mimo stare trdnjave Franzesfeste. 
za Tremi Zinami in Marmolato, mimo 
Beljaka in Korenskega sedla — kjer se je 
naš vodnik po Montblancu — med tem, ko 
smo čakali na pregled — predzadnjič izka
zal, ko je skoči l iz avtobusa in hitel poma
gat stari ženski , ki se je mučila s koso, da 
bi nakosila nekaj trave. Vzel ji je koso iz 
rok in sam nekajkrat zamahnil in v veliki 
vnemi zlomil kosišče (to ga je stalo deset 
starih t isočakov), zavozili na našo stran. 
Iz pravkar padle noči so se Še vedno svetile 
naše B E L E GORE, potem se je prikazala 
črna Mežaklja. In potem Železarna — ki je 
bila s svojimi velikimi dimniki, kakor orja
ška velika ladja, ki se je zagozdila in obti
čala na Savi, ko je hotela po svetu. 

KONEC 
Anton KoL'janči( 

SKOZI ŠKARJE 
Noč s sobote na nedeljo prespim na biva

ku II. Močni sunki vetra me že v zgodnjih 
jutranjih urah prebudijo. Ura je Šest. Po
gled na zvezdnato nebo je čudovit. Najraje 
bi odšel v steno, saj spati ne morem več, 
vendar je veter premočan. Ko se nekaj mi
nut zadržim na prostem, me prepiha do 
kosti. Nad dolino Vrat, tja do v iš ine Zlato-
rogovih polic v Triglavski steni, se dviga 
megleno morje. Kako srečen sem v tem 
prelepem svetu med gorami. Nekaj minut 
čez šest odhitim pod Rokave. Snemam 
sončni vzhod. V daljavi se izza oblakov 
prikaže vzhajajoče sonce. Majhna žareča 
krogla počasi osvetljuje vrhove, stene in 
previse. Vse je tako škrlatno obarvano. 
Mraz je še bolj pritisnil, zebe me v prste. 
Kamera brenči , snemam, kar se v teh tre
nutkih da. Malo nad bivakom, kjer pot za
vije na Dovški križ, zagledam trop gamsov. 
Sončni žarki so prebudili prebivalce pod 
Rokavi. Ob gledanju teh ve l ičastnih prizo
rov mi je postalo toplo. Ob sedmi uri se ves 
prevzet vrnem na bivak. Pripravim si topel 
zajtrk, popijem mleko in se počasi začnem 
pripravljati za vzpon. 

Ob deveti uri odhitim proti steni. Name
njen sem v smer skozi ŠKARJE, ki gre 
malo bolj levo od smeri Pod Škarjami. 
Hitro sem pod steno. Pri vstopu si name
stim čelado, ostalo plezalno opremo pustim 

v nahrbtniku. Plezam hitro, čeprav se son
ce ob tej uri močno upre v steno, me zebe 
v prste, toda počasi se le ogrejem. Smer 
vodi skozi kamine. Obdelujem kamin za 
kaminom. Izbijem včeraj zabite kline, ki 
sem jih potreboval pri spustu. Plezam pre
vidno. Skala je na mestih krušljiva. Po 
slabi uri plezanja je za menoj dvesto me
trov stene. 

V mojem dnevniku bo zopet pripisana 
redko ponovljena smer. Stojim na jugo
vzhodnem grebenu. Za trenutek se s pogle
dom sprehodim po Julijcih. Vreme je čudo
vito, kot da je lep poletni dan. Sestopam po 
istem grebenu. Med sestopom naletim na 
nekaj že zabitih klinov z rdečo prusnikovo 
vrvico. Z vrvjo, ki jo nosim s seboj, s spu
ščanjem premagujem strme odstavke. Ob 
enajstih sem zopet na bivaku. Napravim 
nekaj posnetkov sten. Svet okoli bivaka bo 
od sedaj le še črno bela slika in spomin na 
doživetja preplezanih smeri. Postal sem 
bogatejši in izkušenejši za dve smeri. 

Skozi Škarje — Spodnji Rokav SV oste-
nje: prvi plezali: Janez Krušic, Anton 
Oman, Janez Ramuž, Milan Robič in Janez 
Zakrajšek, 18. junija 1967, ocena III —IV, 
višina stene 200 m. Ponavljal Dorči Kofler, 
22. oktobra 1978, AO Mojstrana. 

DorČi KOFLER 

POT Š K A R J A M I 

SPODNJI ROKAV - SV Ostenje - Smer 61 - jugovzhodni greben; 62 
skozi Škarje; 63 - Pod Škarjami (Foto Dorči Kofler) 

Počutim se, kot da bi bil zapisan hribom. 
Danes zopet odhajam. Srce mi razbija, vle
če me neznana sila. V tem mesecu že tretjič 
odhajam na bivak II, 2140 m visoko v pre
lepi svet pod Rokavi, Oltarjem in Dovšktm 
križem, kar pa č loveka najbolj prevzame, 
gamsi s svojo mirnostjo in mogočnim po
nosom olepšujejo ta nepokvarjeni svet, ki 
ga na severu zapira mogočna severna ste
na Triglava. Ko posije jutranje sonce, oži
vijo stene, oživijo gamsi, svet okoli tebe je 
kakor v pravljici. Po dveh urah zmerne 
hoje po lepi lovski poti in nekaj časa po 
prodišču stojim pred bivakom. S seboj no
sim nekaj plezalne opreme, tudi drva sem 
prinesel s seboj. 

Vreme je lepo. Ura je dve popoldne, ko 
pripravljen za vzpon odhitim proti Spod
njemu Rokavu. Namenjen sem v smeri Pod 
Škarjami. Po desetih minutah hoje prek 
drnastega grebena in prodišča sem pri < 
vstopu v to smer. Iz nahrbtnika vzamem 
čelado, s seboj nosim tudi Štiridesetmetr-
sko vrv, plezalni pas, nekaj klinov in kla
divo. Vse te pripomočke bom v nekaterih 
delih stene potreboval. 

Vstopim v vpadnici kaminov. Plezam po 

grapi naprej in kaminu do previsne zajede. 
Skala je na mestih krušljiva, znači lna za 
apnenec. Zajedo obidem po levi strani in 
plezam zopet po kaminu in pečeh na vrh 
luske. Na vrhu luske naletim na preperelo 
šl ingo. Vzamem jo v spomin na to smer. 
Smer vodi naprej desno v položno grapo in 
po njej in počeh na greben. Obdelujem po
či, globina pod menoj se meter za metrom 
veča. Še nekaj deset metrov smeri je pod 
menoj. Po uri in pol plezarije stojim na gre
benu. Pokaže se mi prelep pogled na Škrla-
tico, Dolkovo špico. Križ, Stenar. Pogled se 
mi ustavi za Stenarjem na mestu, kjer je 
bivak IV: Iz nahrbtnika vzamem vrvi in 
počasi sestopam. Po nekaj spustih ob vrvi 
in prosti plezariji po kaminih sem ob peti 
uri popoldne na bivaku. Ostanejo mi le Še 
lepi spomini, trenutki — doživetja in sreče 
v steni. 

Pod Škarjami — Spodnji Rokav SV oste
nje: prva plezala: Janez Krušic in Tone 
Zupan, 26. septembra 1955, ocena IV —V, 
viš ina stene 200 m. Ponavljal Dorči Kofler. 
AO Mojstrana, 21. oktobra 1978. 

Dorči KOFLER 



Kaj bomo gledali v kinu INVALIDI - ŠPORTN IK I 
D r u š t v o invalidov Jesenice o b v e š č a vse invalide — 

š p o r t n i k e , da bo z novim letom uvedena nova č l a n s k a izkaz
nica,, k i bo enotna za vso Slovenijo in jo je izdala zveza za 
rekreacijo in š p o r t invalidov Slovenije. Poleg osnovnih 
podatkov, bo v č l a n s k i izkaznici vpisana š p o r t n a panoga in 
kategorija invalidnosti oz. kategorizacija p o š k o d b . 

Osnovni namen tovrstnega spodbujanja zveze za rekrea
cijo in š p o r t invalidov Slovenije, kot tudi d r u š t v a invalidov 
Jesenice je p o v e č a t i prizadevanja za p s i h o f i z i č n o krepitev 
invalidov in utrjevanja njihove okrnjene delovne sposobnosti 
ter razvijanje t o v a r i š k i h odnosov. 

D r u š t v o ž e l i d o s e č i č i m v e č j o m n o ž i č n o s t , zato vas vabi
mo, da se zglasite v pisarni d r u š t v a (gasilski dom) Jesenice, 
Titova 66, od 16. do 18. ure in to vsako sredo, kjer boste dobili 
tudi ostale informacije in č l a n s k o izkaznico. V informacijo 
navajamo, da se sekcija za š p o r t pri d r u š t v u ukvarja s 
kegljanjem na asfaltu, balinanjem, streljanjem in š a h i r a -
njem, uvedla bi pa tudi plavanje. 

M a r i c a Po točn ik 
Predsednica D I 

D E Ž U R N A T R G O V I N A 

V soboto, 9. decembra, bo 
na Jesenicah od 15. do 19. 
ure odprta trgovina 

D E L I K A T E S A - Kasta 4 
na P l a v ž u . 

REŠITEV NAGRADNE KRIŽANKE 
S T A D I O N , A L L E N D E , M A I S T E R , Z V O K , P E S A ^ V I T , K O 

R A N , E G A L I T E , L P , Z R , ISIS, J I M E N E Z , D E T E L J A , IRONI
J A , A D E , I A N , V A L I T E V , L A N , T R O N , G , K Z , S I E N A , NOS, 
M A T E J , O R S K , D O S T A V A , O T A , V E K A , A S A , M E T E R , J , 
A N O , O L T , F O S I L , C , N A P A S T , R E K E T , E , T O B A K , L A G I T , 
D A N , R, E J , A R E S , N , A I D A , N A R A , R E P U B L I K E , NIL, 
K A R E L , R A K E V , V I C , N I A G A R A . 

V torek, 5. decembra, je posebna komisija, ki so jo sestav
ljali Janez K e j ž a r , V i n k o M e ž n a r c , Zdenka Bregant in č l a n 
u r e d n i š t v a , i z ž r e b a l a nagrajence nagradne k r i ž a n k e , objav
ljene v 45. š t e v i l k i Ž e l e z a r j a . Prejeli smo 164 r e š i t e v , komisija 
pa je izvlekla 13 r e š i t e v , daje dobila 10 pravi lnih. 

150 din prejme Z L A T A K L I N A R , dijakinja 2. letnika pe
d a g o š k e gimnazije Jesenice, 100 din prejmeta I G N A C 
G A B R I E L — upokojenec, A l j a ž e v a 7, Jesenice, in MIMI 
T R P I N - O T K Jesenice, po 75 din prejmejo A L E Š D R O B -
N A K , Ti tova 71, Jesenice, M I L O Š P I Š Č A N E C , jeklarna, in 
J A N I V O V K , V . P . 3038/11, 18002 N I Š , po 50 din pa prejmejo 
P E T E R L U K A N , V r h o v c i c. X X X I I š t . 1, Ljubljana, P E T E R 
G R U B A R , ž e b l j a r n a , S T A N K O S T A R I H A , C . revolucije 1, Je
senice in F R A N C D O B R A V E C , upokojenec, K o č n a 29. 

Vsem nagrajencem iskreno č e s t i t a m o ! 
Nagrajenci zaposleni v Ž e l e z a r n i bodo prejeli nagrade 

15. januarja pri obratnih presonalkah, nagrajenci izven Ž e l e 
zarne pa po 15. decembru po p o š t i ali na u r e d n i š t v u Ž e l e z a r j a . 

A B C P O M U R K A - T R G O V S K O P R O I Z V O D N A 
O R G A N I Z A C I J A G O L I C A 
T O Z D Z A R J A o. sub. o. 

na osnovi sklepa odbora za delovna razmerja 

objavlja prosta dela in naloge 
prodajalke v prodajalni K E K E C na Jesenicah, T i t o v a 36, s polnim 
delovnim časom za določen čas , zaradi n a d o m e š č a n j a delavke med 
porodn i šk im dopustom. 
Pogoji : 
— zak l jučena šola za prodajalce. 
— 3 leta delovnih i zkušen j , 
— 3-mesečno poskusno delo. 
Kand ida t i naj ponudbe z dokazi l i o izpolnjevanju pogojev pošljejo 
na naslov: A B Č P O M U R K A — trgovsko proizvodna organizacija 
G O L I C A , kadrovska s lužba — Jesenice, T i t o v a 1 v 15 dneh od dneva 
objave. 

PROGRAM ŠPORTN IH PRIREDITEV 
KLUBOV Š D JESENICE 

UMETNO DRSALIŠČE: 
rekreacijsko drsanje: 
— petek, 8. decembra, od 20. do 22. ure za železarno Jesenice, 
— sobota, 9. decembra, od 14. do 16. ure, 
— nedelja, 10. decembra, od 14. do 16. ure, od 17. do 19. ure in od 20. do 

22. ure, 
— petek, 15. decembra, odpade zaradi železarskega turnirja v bokeju na 

ledu, 
— sobota, 16. decembra, od 14. do 16. ure, 
— nedelja, 17. decembra, od 14. do 16. ure, nato železarski turnir v hokeju 

na ledu; 
hokej: 
— petek, 8. decembra, ob 21. uri medobčinska liga HK Kokrica : HK Žab-

nica, 
— sobota, 9. decembra, ob 18.30 državno prvenstvo, člani HK Kranjska 

gora : HDK Celje, vstopnina 20 din; ob 21. uri medobčinska liga HK Blejska 
Dobrava : H K Naklo, 

— ponedeljek, 11. decembra, ob 22. uri medobčinska liga HK Borovlje 
Jesenice : HDK Partizan Tržič, 

— sobota, 16. decembra, ob 21. uri medobčinska liga HDK Partizan Tržič : 
HK Blejska Dobrava, 

— ponedeljek, 18. decembra, ob 22. uri medobčinska liga HK 2abnica : HK 
Borovlje Jesenice, 

— petek, 19. decembra, ob 21. uri medobčinska liga HK Ljubno : HK Ko
krica Kranj. 

od 15. do 17. dcembra — mednarodni železarski turnir v hokeju na ledu — 
program tekem bo posredovan v prihodnji števi lki Železarja; 

kegljači na ledu: 

— nedelja, 17. decembra, ob 7. uri mednarodni turnir, vstopnine ni. 

KEGLJIŠČE ŠPORTNI PARK: 
— sobota, 9. decembra, ob 14. uri ekipno prvenstvo Gorenjske, IV. kolo, 

vstopnine ni, 
. — sobota, 16. decembra, ob 14. uri ekipno prvenstvo Gorenjske, V. kolo, 

vstopnine ni. 
DVORANA 2IČ: 
odbojka: 
— nedelja, 10. decembra, ob 10. uri II. zvezna liga ženske OK Jesenice : OK 

Metalac Sisak; 
košarka: 
-— sobota, 9. decembra, ob 20. uri I. slovenska super liga, ženske , KK Jese

nice : K K Celje, 
— sobota, 16. decembra, ob 20. uri slovenska liga, moški KK Jesenice : K K 

Fruktal Ajdovščina; 
namizni tenis: 
— Četrtek, 14. decembra, ob 17. uri mednarodni dvoboj za pokal sejemskih 

mest P R A G A : LJUBLJANA. 

DVORANA T V D PARTIZAN JESENICE: 
— sobota, 9. decembra, ob 10. uri ženska liga SR Slovenije Gorenjska : 

Ljubljana Kajuh, ob 15. uri ženska liga SR Slovenije Gorenjska : Dolenjska, 
— sreda, 1.1. decembra, ob 19.30 mednarodni dvoboj Jesenice : Celovec, 
— petek, 15. decembra, ob 15.30 dvoboj veteranov NTK Jesenice : NTK 

Kranj. 
- . 1/. pisarne -Ifsenice 

JAVNA 
"PRODAJA 

A V T O M O T O D R U Š T V O 
J E S E N I C E 
objavlja javno prodajo 
osebnega avtomobila Zastava 
750 - K R 467-22 - izkl icna 
cena 15.500 din . J avna prodaja 
bo 11. decembra ob 18. uri v 
prostorih A M D Jesenice. 
Interesenti za nakup morajo 
pred javno prodajo vp lača t i 
10 % va r šč ine od izkl icne cene. 
Ogled vozila je možen istega 
dne od 15. do 17. ure. 

A M D Jesenice 

O B V E S T I L O 

Tridesetega novembra je 
bila na bencinski č r p a l k i 
na Javorn iku najdena manj
š a vsota denarja. Naslov 
najditelja se dobi v uredni
š t v u Ž e l e z a r j a . 

Kino R A D I O 
9. decembra amer i šk i barvni risani 

f i lm P O P A J E V A N O V A S E R I J A , 
predstava ob 15. ur i . Ogled filma je 
b rezp lačen za č l a n e J ežkovega 
kluba, poklanja ga Jugobanka L jub 
ljana. 
'-9. in 10. decembra amer, barvni 

akcijski fi lm K A S K A D E R J I . režija 
M a r k Lester, v gl. vlogi Robert 
Forster, ob 17. in 19. ur i . 

11. in 12. decembra franc, barvni 
fi lm - drama S O D N I K I M E N O 
V A N Š E R I F , režija Yves Boisset. v 
gl. vlogi Patr ick Dewaere. ob 17. in 
19. ur i . 

13. decembra i ta l i j . V V barvni ko
medijski fi lm N E ! A N G E L I P A 
N I S M O , režija Frank Kramer . v gl. 
vlogi Pau l Smi th , ob 17. in 19. ur i . 

14. decembra ni predstav. 
15. decembra angl. barvni kome

dijski fi lm D O G O D I V Š Č I N E P R A L -
CÀ O K E N . režija V a l Guest, v gl. 
vlogi Rob in A s k w i t h . oh 17. in 
19. ur i . 

16. decembra holandski dokumen
tarni barvni film M A J M U N I N S U -
P E R M A J M U N , ob 15. u r i . 

16. in 17. decembra amer, barvni 
vojni fi lm B I T K A Z A M I D , režija 
Jack Smight . v gl. vlogi Char l ton 
Heston, ob 17. in 19. ur i . 

Kino P L A V Ž 

9. in 10. decembra amer, i ta l i j . 
barvni k r imina ln i fi lm S I C I L J A N -
S K A Z V E Z A , ob 18. in 20. ur i . 

10. decembra amer, barvni risani 

DOPISUJTE V ŽELEZARJA 

Z A H V A L A 

Ob težki izgubi drage mame, stare 
mame, tete, svakinje in babice, pra
babice 

A N G E L E L E B E N 
roj. Š T O J S 

se na j i skrene jše zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, prijateljem in znancem, 
ki so jo pospremili na njeni zadnji 
poti . Iskreno se zahvaljujemo vsem 
sosedom na Breznic i za vsestransko 
p o m o č , kakor tudi dr. Rojčevi za 
dolgoletno zdravljenje. H v a l a tudi 
pevskemu zboru Žirovnica za gan
ljive ža los t inke . 

Ž A L U J O Č I : otroci z d r u ž i n a m i 
ter ostalo sorodstvo 

Z A H V A L A 

Ob smrt i naše drage mame in žene 

A N I C E P O T O Č N I K 
roj. B r e n k u š 

p. d. S M R C A R J E V E M A M E 
iz Belce 

se vsem. k i so jo spremili do njenega 
zadnjega doma ter daroval i cvetje in 
sočus tvova l i z nami na j lepše zahva
ljujemo z željo, da jo ohranimo v 
lepem spominu. 

Zahvaljujemo se dr. Groš l ju za 
njegovo dolgoletno zd ravn i ško po
moč . Iskreno zahvalo pa izrekamo 
vsem sosedom za p o m o č ob težkih 
t renutkih . V s i njeni 

Z A H V A L A 

Ob prerani smrt i dragega moža . 
očeta in brata 

I V A N A L O K A R J A 

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so 
nam v tem težkem trenutku poma
gali. Posebno se zahvaljujemo os
novni organizaciji s indikata T O Z D 
Val ja rna žice iti profilov za venec in 
spremstvo na njegovi zadnji poti. 
T o v . Benedič iču pa posebna hvala 
za poslovilne besede ob odprtem 
grobu. 

Ž A L U J O Č I : ž e n a Ju lka , sin 
Zdravko z d r u ž i n o , Franci , 
h č e r k a Zvonka, brat Franc in 
ostalo sorodstvo 

Z A H V A L A 

Ob težki in nenadomestljivi izgubi 
mojega edinega sina 

J A N E Z A G U R E V N I N A 

izrekam globoko zahvalo vsem. ki 
so ga spremili v njegov zadnji dom. 
ga obsuli s cvetjem in sočus tvova l i z 
menoj. Zahvaljujem se govornikoma 
ob odprtem grobu za pretresi j i v<-
poslovilne besede, posebno zahvalo 
izrekam vsem njegovim sosedom iz 
Lesc, ki so mi tako neseb ično in 
p o ž r t v o v a l n o nudi l i pomoč v naj tež-
| ih t renutkih. Knako zahvalo izre
kam vsem sosedom v stolpnici 
T a v č a r j e v a l / a na Jesenicah. 

G l o b o k o ž a l u j o č a m a m a 
M a r i j a i n o s t a lo s o r o d s t v o 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi ljubljenega moža , 
oče ta , starega oče ta , brata in strica 

J O Ž E T A B L A Ž I Č A 
B l a ž i č e v e g a ata 

s Planine pod Golico 

se vsem, k i ste nam ob težkih trenut
k ih s ta l i ob strani in pomagali , naj-
topleje zahvaljujemo. Posebno za
hvalo smo do lžn i sosedom, sorod
nikom, zdravnikom in s t r e ž n e m u 
osebju k i rurg ičnega oddelka bolnice 
Jesenice, k i so pokojnemu lajšali 
trpljenje, nadalje kolekt ivu nabav
nega oddelka že leza rne Jesenice za 
denarno pomoč , kolekt ivom gozdne
ga gospodarstva Bled . Lekarne Je
senice, trgovskega podjetja Zarja 
Jesenice in lovski d r u ž i n i Jesenice 
pa za darovano cvetje in sočus tvo 
vanje. Zahvalo smo dolžni tudi pev
cem in obema govornikoma za gan
ljive poslovilne besede. 

Ž a l u j o č i vsi njegovi 

Z A H V A L A 

Ob nenadni in boleči izgubi drage
ga moža . oče ta , brata, str ica in 
svaka 

F R A N C A J E R E B A 

se iskreno zahvaljujemo vsem sosta
novalcem za venec in denarno po
moč . Še posebno se zahvaljujemo 
M e h m e d o v i č u . P a n i č u , K l j u č a n i n u . 
Žagar.jevi, Nočevi in Draksler ju za 
hi tro p o m o č v na j tež j ih t renutkih. 
Zahvaljujemo Se kolekt ivu T O Z D 
L i v a r n a za podarjeni venec in go
vorniku za poslovilne besede ob 
odprtem grobu, pihalnemu orke
stru in pevcem. Posebno zahvalo 
izrekamo zdravnikom in ostalemu 
osebju internega oddelka bolnice Je
senice. Iskrena hvala vsem, k i ste 
nam izrekl i sožal je . daroval i vence 
in cvetje, vsem, k i ste nam pomagali 
v dneh težke izgube in ga spremili na 
njegovi zadnji poti . 

Ž a l u j o č a ž e n a , h č e r k a , vnuki
nja Tanja , zet, sestre in bratje 
ter ostalo sorodstvo 

Z A H V A L A ^ 

Ob izgubi dragega oče ta , dedka, 
brata in str ica 

J A K O B A P R I M O Ž I Č A 
borca dolenjskega odreda 

se toplo zahvaljujemo vsem sorod
nikom, sosedom, prijateljem, in 
znancem za darovano cvetje, izre
čena sožal ja in spremstvo na njegovi 
zadnji pot i . 

Posebno zahvalo izrekamo orga
nizacij i Z B N O V Javornik — Koro
ška Bela jn tov. T revnu za poslo
vilne besede, ter osnovni organizaciji 
Z K Žirovnica in sekretarju Egidiju 
M a t i č u za pr i s rčne besede oh 
odprtem grobu. 

Zahvaljujemo se lud i osebju doma 
dr. Fr . Ber l i a / a ves trud in pož r tvo 
valnost in vsem. ki so um lajšali 
bolečine. 

Ž A L U J O Č I : s i n o v i T o n e , S t a n e 
i n J o ž e z d r u ž i n a m i ter o s t a lo 
s o r o d s t v o • 

fi lm P O P A J E V A N O V A S E R I J A , 
ob 10. ur i . 

11. in 12. decembra amer. barvni 
akcijski fi lm K A S K A D E R J I . ob 18. 
in 20. ur i . 

13. decembra ni predstav. 
14. decembra franc. barvni fi lm — 

drama Ž E N S K A N A O K N U . ob 18. 
in 20. ur i . 

15. decembra i ta l i j . V V barvni ko
medijski fi lm N E , A N G E L I P A 
N I S M O , ob 18. in 20. uri . 

16. in 17. decembra i ta l i j . barvni 
kavbojski film E L M A K O K A V B O J , 
ob 18. in 20. ur i . 

Kino K R A N J S K A G O R A 
9. decembra amer. barvni pusto

lovski fi lm P O T O V A N J E P R E 
K L E T I H , ob 20. ur i . 

13. decembra amer. i ta l i j . barvni 
fi lm S I C I L J A N S K A Z V E Z A , ob 20. 
ur i . 

16. decembra amer. barvni pusto
lovski film K A S K A D E R J I , ob 
20. ur i . 

Kino D O V J E - M O J S T R A N A 
9. decembra i ta l i j . barvni komedij

ski film P R O F E S O R N U D I S T . ob 
19. ur i . 

10. decembra amer. barvni pusto
lovski fi lm P O T O V A N J E P R E 
K L E T I H , ob 19. ur i . 

16. decembra amer. i ta l i j . barvni 
k r imina ln i film S I C I L J A N S K A 
Z V E Z A , ob 19. ur i . 

17. decembra amer. barvni pu
stolovski fi lm K A S K A D E R J I , ob 
19. ur i . 

Z A H V A L A 

V 51. letu nas je iznenada in za 
vedno zapustila n a š a draga žena . 
mamica, stara mama, t ašča 

M A J D A U K A L O V I Č 
roj. N O Č 

Zahvaljujemo se vsem sorodni
kom, znancem, sosedom, njenim dol
goletnim sodelavkam ter vsem, k i so 
jo spremili na njeni zadnji poti in z 
nami sočus tvova l i . 

Zahvaljujemo se dr. Hudovern i -
kovi za hitro p o m o č in skrb. da bi jo 
ohrani l i pri življenju. H v a l a vsem 
darovalcem vencev. Posebno zahva
lo izrekamo vsem trem govornikom 
za ganljive besede, pevcem za 
ža los t inke in vsem ostal im, k i so jo 
spremili v mnogo prerani grob. 

Posebna zahvala F u m i č e v i m za 
neseb ično pomoč v na j tež j ih dneh. 

Ž A L U J O Č I : m o ž Mato - sino
vi Janez, S a š o , Gordan, h č e r k i 
Vesna in S n e ž a n a z d r u ž i n a m i 
in sestra Ivanka 

Z A H V A L A 

A k t i v u invalidov Že lezarne se is
kreno zahvaljujem za denarno po
moč, ki mi je bi la zelo dobrodoš la . 

M a k s Noč 

Z A H V A L A 

Osnovni organizaciji s indikata 
T O Z D Val ja rna debele p ločevine se 
n a j l e p š e zahval ju jem za denarno 
p o m o č v času moje bolezni. Obenem 
hvala č l anom odbora za obisk na 
domu. 

M i r k o Kunš ič 

Z A H V A L A 

Azis Amidžič zaposlen v T O Z D 
Transport se ob odhodu v inval idski 
pokoj zahvaljujem osnovni organi
zaci j i s ind ika ta , konferenci sindi
kata Že lezarne , vsem vodi ln im de
lavcem v transportu, zvezi združen j 
borcev N O V Jesenice, kot tudi vsem 
zdravnikom za vsestransko pomoč v 
času moje bolezni. Vaša humana in 
materialna pomoč , kot tudi vse 
tople tova r i ške besede, so mi lajšale 
moje bolezenske in socialne težave , 
zato sem vam večno hvaležen 

Az i s Amidžič 

Z A H V A L A 

Osnovni organizaciji s indikata 
T O Z D Val ja rna debele p ločevine se 
zahvaljujem za denar, k i sem ga 
prejel v času bolezni. 

Ludvik Benedik 

Z A H V A L A 

Naj lepše se zahvaljujem ;.a preje
lo denarno p o m o č za zdravljenje V 
Laškem akt ivu invalidov Že lezarne , 
osnovni organizaciji s indikata T O Z D 
Remontne delavnice in izv i rnemu 
odboru konference 0(X >ele/true 
Jesenice. 

Vojko Kepic 



Hokej na ledu 

FORMA SE IZBOLJŠUJE 
Dvorana v Podmežaklji , gledalcev 2000, 

sodniki E . Petelin in Lešnjak (Ljubljana) 
ter Dremelj z Jesenic. 

Gole so dosegli za Jesenice: M. Horvat 4. 
Klemene 3, T. Košir. D.Horvat in Hafner 
po 2 ter J . Razinger, I. ŠČap. Beš ič in Pri-
stov po enega, za Celje pa Bratec 3 in 
Felc 2. 

Kljub temu, da so jeseniški hokejisti na
stopili brez S. Koširja, Pavlica in Hitija, pa 
tudi Suvak je igral le v drugi tretjini, so se 
povsem oddolžil i Celjanom za nedavni ne
ugodni poraz v Celju z 0:4. 

Prva tretjina'sicer ni kazala take pre
moči , kot je izražena v rezultatu. Še zlasti, 
ker so jesenišk i hokejisti po ved I i z 2:0, 
nato pa so gostje po dveh grobih napakah 
domače obrambe izenačili na 2:2. Kljub 
temu seje prvi del končal z vodstvom Jese
nic s 3:2. 

Toda hokej, ki smo ga videli v preostalih 
dveh tretjinah, vrača zaupanje ljubiteljem 
jesen i škega hokeja v pomlajeno moštvo , ki 
je sicer v letošnji sezoni dož ive lo nekaj ne
uspehov, ki pa je prav v zadnjem času, Se 
zlasti proti Olimpiji, reprezentanci Budim
pešte in v soboto proti Celju pokazalo, da 
se forma dviga in da mladi igralci znajo 
igrati dobro. 

Igra je bila dinamična, hitra in ostra, s 
Številnimi hitrimi in natančnimi akcijami 
ter lepimi zadetki. Celjani so sicer z borbe
nostjo želeli nadomestiti pomanjkanje teh
nike in uigranosti, vendar proti razigra
nim J e s e n i č a n o m niso mogli storiti niče
sar. Tudi odlični vratar Marjan Ž bon t ar, ki 
je bil kljub števi ln im prejetim zadetkom 
eden izmed najboljših v celjskih vrstah, ni 
mogel preprečiti katastrofe. 

Igra jeseniškega moštva je spominjala 
na hokejske predstave, ki smo jih bili va
jeni v preteklih sezonah, ko je bil jeseniški 
hokej na vrhuncu. 

Seveda je bilo tudi tokrat nekaj napak, 
predvsem pa še vedno premalo kolektivne 
igre, slabo pokrivanje in oviranje nasprot
nikovih igralcev v obrambni tretjini, toda 
veliko več pozitivnih lastnosti odtehta te 
pomanjkljivosti. To predvsem velja za 
hitro drsanje in nenehno spreminjanje po
ložaja igralcev, dokaj natančno podajanje 
in precej kolekt ivnejšo igro kot na začetku 
letošnje sezone. Kar je potrebno posebej 
ovrednotiti kot pozitivni premik, pa je to, 
da se, kot kaže, jeseniški hokejisti posku
šajo odvaditi zadrževanja ploščice v 
ožirambni tretjini, zadrževanju ploščice za 

svojimi vrati in podobnem. Že proti repre
zentanci Budimpešte je bilo tega zelo malo 
in so se Jesen ičan i , namesto zadrževanja 
ploščice in vračanja le-te nazaj, odločali za 
čimbitrejši napad, ko nasprotnik ni imel 
urejenih obrambnih vrst. Tako je bilo tudi 
proti Celju in je potrebno tak način igre 
pozdraviti. 

Sploh lahko rečemo za sobotno igro, da 
je pokazala, kako tudi mlajši rod hokeji
stov iz železarskega mesta zna igrati mode
ren hokej: hiter, oster, domiseln in kolek
tiven. Če bodo s tako igro nadaljevali, po
tem jim naslov državnega prvaka zares ne 
bi smel uiti. Seveda pa preti nevarnost, da 
bi se jeseniški igralci zadovoljili z zadnjimi 
dobrimi igrami (to se je namreč večkrat 
dogajalo Y zgodovini jesen iškega hokeja), 
kar bi zanesljivo prineslo neuspeh v držav
nem prvcnsTvu. Ob vseh pohvalah pa je po
trebno izreči še nekaj spodbudnih besed na 
račun mlajših igralcev v jesen i škem mo
štvu, ki so v soboto igrali zares dobro in 
zaslužijo posebno pohvalo, to so v prvi 
vrsti: Mlinarec. Miha Horvat, Štefan Sčap 
in Bešič, čeprav pohvalo zaslužijo vsi. 

OLIMPIJA : KRANJSKA GORA 19:1 
(8:0,9:0. 2:1) 

Hala Tivoli, gledalcev 100, sodniki Vister 
(Jesenice), Stipič in Raca (Zagreb). Edini 
zadetek za Kranjsko goro je dosegel D. Ra
zi nger. 

Ze sam rezultat pove, da so Kranjskogor-
ci proti Olimpiji igrali zelo slabo. Prvi za
detek so prejeli v tretji minuti, do konca 
prve tretjine pa se je njihova mreža za
tresla še sedemkrat. Tako so se mladi ho
kejisti povsem vdali v usodo, posledica 
tega pa je bil visok poraz. 

Olimpija je tokrat igrala zelo dobro, 
gostje pa so se resneje upirali le v zadnji 
tretjini. 

Hrvaško-s lovenska liga 
M L A D O S T : BLED 1:21 
Mladinska slovenska liga 
KRANJSKA GORA : TIVOLI 3:6 
V 12. kolu državnega prvenstva hodo je

seniški hokejisti gostovali v Beogradu, 
kjer se bodo pomerili s Crveno zvezdo. 
Kranjskogorci pa bodo gostili moštvo Ce
lja. Srečanje v dvorani v Podmežaklji se ho 
začelo v soboto. 9. dcecmbra. oh 18.30. 

I). 

ANDRELE SREBRO, 
GATERIČ BRON 

V soboto, in nedeljo, 2. in 3. decembra je 
bilo v ljubljanski hali Tivoli veliko med
narodno tekmovanje za pokal Nagaoke. 
Turnir prireja ljubljanska Olimpija v spo
min na japonskega mojstra dr. Kokichija 
Nagaoke. 

Nagaoka se je rodil 1927. leta blizu 
Tokia. Že z desetimi leti je pričel trenirati 
judo. Izkazalo se je, da je Nagaoka velik 
talent, saj je bil večkratni prvak Japonske. 
Kasneje ga je kot doktorja ekonomskih 
ved službena pot zanesla v Koln. Tam je 
navezal stike tudi s slovenskimi judoisti. 
Večkrat je gostoval v Sloveniji in tako je s 
svojim bogatim znanjem veliko prispeval k 
razvoju slovenskega in jugoslovanskega 
juda. Se plodnejšc stike z Nagaoko, pa je 
preprečila tragična smrt tega japonskega 
mojstra. In tako ljubljanska Olimpija s po
močjo ostalih ljubljanskih judo klubov 
vsako leto priredi mednarodni turnir v 
počastitev spomina na tega velikega šport
nika. 

Turnir sodi med najmočnejše v Jugosla
viji, saj se ga poleg najboljših jugoslovan
skih borcev udeležijo tudi judoisti iz Polj
ske, Italije in Avstrije. Kakšnih presene
čenj ni bilo, saj so v slojih kategorijah 
zmagali favorizirani tekmovalci. 

•Judo sekcijo T V D Partizan Jesenice so 
na tem turnirju zastopali Andrle, Gaterič 

in Čebulj. Andrle je v težki kategoriji v eli-
minacijskih borbah odpravil vse svoje na
sprotnike. V finalu pa se je srečal z bivšim 
evropskim prvakom Poljakom Zaw som. 
Andrle je v tej borbi pokazal veliko znanja 
in spretnosti, in bi dvoboj moral zaključiti 
v svojo korist, če Zawsu ne bi pomagali 
sodniki. Kljub temu je Andrle osvojil odlič
no drugo mesto. V poltežki kategoriji sta 
nastopala Gaterič in Čebulj. Gaterič je po 
nekaj odličnih borbah in zmagah izgubil 
dvoboj z jugoslovanskim reprezentantom 
VeselinoviČem in tako je na koncu osvoji) 
dobro tretje mesto, čebul j pa je v boju za 
tretje mesto izgubil proti Poljaku Lepo-
wirzu. 

Povprašali smo trenerja Bečiroviča, kaj 
misli o tem uspehu jeseniških judoistov. 
Dejal je: »S končnim rezultatom, ki so jih 
dosegli fantje sem zadovoljen, venfiar mi
slim, da bi fantje lahko segli še po višjih 
mestih. Predvsem to velja za Gateriča in 
Čebulja. ki kljub srčnim borbam nista po
kazala vsega kar zmoreta. Zadovoljen sem 
z Anderlom, ki je pokazal odlično formo, 
žal pa je bil žrtev nekorektnih sodnikov.« 

V soboto. 9. decembra, fante čaka četrto 
kolo prve slovenske judo lige in upajmo, da 
se bodo zopet izkazali. 

P .E. 

ŠTEVILNA O B Č I N S K A PRVENSTVA 
Tudi občinski svet zveze sindikatov je v novembru in decembru razpisal 

precej tekmovanj sindikalnih ekip v občinskem merilu. Ze v soboto, 25. no
vembra, je potekalo v kulturnem domu Julke Pibernik na Javorniku tekmo
vanje ekip in posameznikov v streljanju z zračno puško. 

Od 4. do 8. decembra poteka v domu T V D Partizan Jesenice tekmovanje 
v okviru proslave 49-letnice namiznega tenisa na Jesenicah, tekmovanje sindi
kalnih ekip občine Jesenice. Finale bo odigrano 9. decembra ob 9. uri. 

V soboto, 16. decembra, s pričetkom ob 7. uri in v nedeljo, 17. decembra, ob 
9. uri, se bodo pomerili med seboj kegljači na asfaltu. Tekmovanje bo v 
športnem parku v Podmežaklji in to ekipno in posamično za č lane in članice. 
Moške ekipe štejejo štiri č lane, ž e ns ke pa tri članice; registrirani tekmovalci 
bodo nastopili ločeno. Tekmovanje bo izvedeno v 50 lučajih (25 polno. 25 čišče
nje). 

Isti dan s pričetkom ob 9. uri pa bo v Šahovskem domu na Jesenicah ekipno 
sindikalno prvenstvo občine v šahu. Posamezne ekipe bodo sestavljene iz Štirih 
tekmovalcev. Pravico nastopa pa imajo vsi redno zaposleni, oziroma člani 
sindikata iz območja občine. Prve tri ekipe bodo prejele pokale, najboljši štirje 
posamezniki na posameznih deskah pa častna darila. 

Tako se bodo naši delavci med seboj lahko pomerili tudi v občinskem merilu 
in dostojno zastopali svojeTOZD, delovne skupnosti in železarno Jesenice. 

-bef 

Kegljanje na ledu 

EKIPA » MURKE« 
IN EKIPA »KRIVEC« 

V soboto. 25. novembra, je bil v hali v 
Podmežaklji turnir v počastitev dneva re
publike. Na turnirju je sodelovalo 14 ekip. 
Prehodni pokal je osvojila brez izgubljene 
igre ekipa Murka. 

Rezultati: 1. Murka — Jesenice 25 točk, 
2. Piber — Bled 21 točk. 3. Vatrostalna -
Jesenice 16 točk. 4. Iniversal — Jesenice 
16 točk. 5. Svetina - Jesenice 12 točk itd. 

V nedeljo. 26. novembra, je bil velik med
narodni turnir v kegljanju na ledu. katere
ga prireditelj je bil kegljaški klub na ledu. 
ki je praznoval 25-letnico ustanovitve klu
ba. Na turnirju je sodelovalo 26 ekip iz 
Rateč. Kranjske gore. Bleda, Jesenic in iz 
Avstrije, Italije in Zvezne republike Nem
čije. Pred pričetkom tekmovanja je vse 
navzoče v imenu organizacijskega odbora 
pozdravil Štefan Nemec in vsem tekmoval
cem zaželel obilo športne sreče in užitka. 

Ekipe so bile razvrščene v A in B grupo. 
V A grupi sta bila velika favorita ekipa 
Murka in Regen iz ZRN. v B grupi pa ekipa 
Piber — Bled- in Lanzmaier A. Regen je 
upravičil vlogo favorita v grupi / \ . ki je 
bila mnogo močnejša od grupe B. Že razul-
tati nam povedo, kako so bile ekipe v grupi 
A izenačene. Ekipa Universala je v zad

njem kolu igrala z ekipo St. Martin in izgu
bila. V nasprotnem primeru pa bi bila zma
govalec svoje skupine in bi igrala v veli
kem finalu za zlato medaljo. Tako pa je v 
skupini zasedla peto mesto, v zaključnem 
delu pa deveto. 

V skupini B je vsem ekipam prekrižala 
račune mlada ekipa Krivec, kr je z veliko 
igro osvojila prvo mesto. V finalu ž« Brvo 
mesto je igrala z zmagovalcem uJV 
ekipa Regen in izgubila. Drugo mesto je za 
ekipo lep uspeh. Za ekipo so nastopili na
slednji tekmovalci: Franc Čampa. Janko 
Babic. Franc Šantel . Ivan Čelik in Zlatko 
K .idanič. 

Rezultati grupe A: 1. Regen 17 točk. 2. 
Murka 16 točk (količnik 2,8). 3. VAS Vol-
kendorf 16 točk (količnik 1.9). 4. Vatro
stalna 16 točk (količnik 1,8), 5. Universal 
16 točk (kol ičnik 1.5). 5. St. Martin 12 točk. 

Rezultati grupe B: 1. Krivec 18 točk. 2. 
Lanzmaier 17 točk. 3. Piber 16 točk (količ
nik 1.7). 4. Krajzberg 16 točk (količnik 
1.4). 5. Svetina 14 točk. 6. ODK ARST 13 
točk. 

Prvih šest ekip iz grupe A in B se je po
merilo med seboj za prvo oziroma dvanaj
sto mesto. 

Rezultati: 1. Regen ZRN. 2. Krivec — Je
senice, 3. Murka — Jesenice. 4. Lanz
maier A. 5. Piber - Bled. 6. VAS Volken-
dorf A, 7. Krajzberg A. 8. Vatrostalna Jese
nice. 9. Universal — Jesenice itd. Ru*a 

ŠAH1STI OB DNEVU REPUBLIKE 
Šahovsk i delavci so ob praznovanju 

29. novembra pripravili bogat program 
prireditev,' ki so t,e začele že v sredo, 
29. novembra, in se končale v nedeljo, 
3. decembra. Prireditev se je udeleži lo več 
kot 50 prijateljev črnobel ih polj, največ pa 
je bilo prav pionirjev in mladincev. 

SIMULTANKA KRAJNIKA 
V sredo, 29. novembra, bi morala biti v 

šahovsk i dvorani na Jesenicah simultanka 
z mojstrom Ostermanom, vendar pa je mo
ral mojster zaradi nenehnega nastopanja 
na raznih turnirjih simultanko odpovedati, 
vendar pa je jesenišk im pionirjem in mla
dincem telefonsko obljubil prireditev ne
koliko kasneje. Da pa prireditev ne bi od
padla, je odigral simultanko proti 22 pio
nirjem in mladincem iz jesenišk ih osnov
nih in srednjih šol dolgoletni član jeseni
škega šahovskega društva Lado Krajnik. 
Po štirih urah je bil rezultat 18:4 za K raj
nika. 

Pionirji so se že kar dobro upirali K raj
niku, trije pa so ga celo premagali: Bešič 
(Prežihov Voranc), Kosmač (Tone čufar) 
in Kokošar (ZIC), remizirala pa sta mla
dinca Kosmač in Sokl ič (gimnazija). Vsi, 
ki so na tej prireditvi sodelovali, so vab
ljeni tudi na obljubljeno simultanko s slo
venskim šahovsk im mojstrom Rudijem 
Ostermanom, ki bo prav kmalu. 

NAGRADNI TURNIR 
OB DNEVU REPUBLIKE 

V četrtek, 30. novembra, je bil velik na
gradni hitropotezni turnir, na katerem je 
sodelovalo kar 18 šahis tov . Zmaga) je letos 
najuspešnejši hitropotezni igralec na Jese
nicah Krajnik (16 točk), sledijo Majtan 
(15,5), 3. — 5. Jan, Poljanšek in Kosmač (vsi 
13), Sterle (12,5). 7. Sokl ič (11). 8. Rodman 
(10,5). 9. Vukovič (9), 10. Kokošar (6.5) itd. 

Vsi najboljši so dobili tudi nagrade. 

GORENJSKO PRVENSTVO 
POSAMEZNIKOV ZA L E T O 1978 

V petek. 1. decembra, se je začelo v Les
cah gorenjsko prvenstvo za posameznike, 
na katerem letos nastopa kar 36 igralcev iz 
cele Gorenjske, med katerimi je celo en 
mojster in 13 mojstrskih kandidatov. Z Je
senic nastopajo letos: mojstrska kandidata 
Železnik in Zorko, prvokategorniki Krni
ca r, Pavlin, Ciuha. Sterle ter mladinci 
Rodman, Kosmač in Sokl ič . V prvem kolu 
sta zmagala Železnik in Krničar, remizi-
rali so Čiuha, Zorko, Kosmač in Rodman, 
izgubila pa sta Sterle in Sokl ič , medtem ko 
je Pavlin prekinil z mojstrom Osterma
nom. Drugo kolo bo v petek, 7. decembra. 

SVOBODA : JESENICE 6:4 
V predzadnjem kolu republiške šahov

ske lige so Jesen ičan i v Stožicah izgubili in 
si še za eno mesto pokvarili svojo uvrsti
tev, Zorko je presenetljivo na prvi deski 
izgubil, čeprav na dveh turnirjih v Lescah 
in Ljubljani igra z velikim uspehom, Zelez
nik je remiziral, Krajnik in Sterle sta zma
gala, Krničar in Tratnjek pa izgubila. 
Marušičeva je remizirala, Tratnjekova in 
mladinec Kosmač pa izgubila. Zadnjo toč
ko je prispeval Sokl ič , ki je tako potrdil, da 
je še vedno najuspešnejša deska v letoš
njem tekmovanju. 

Pred zadnjim kotom vodi Murka 53,5, Je
senice pa so s 36 točkami na sedmem me
stu. V zadnjem kolu se bodo Jesen ičan i po
merili na Jesenicah z Rudarjem. 

ZAČETEK GORENJSKE LIGE 
V nedeljo, 3. decembra,- pa se je začelo 

tudi letošnje tekmovanje v gorenjski ligi, 
kjer nastopa tudi ekipa Svobode Javor-
nika, ki jo sestavljajo člani druge jeseni
ške ekipe. V prvem kolu sta se na Jese
nicah pomerili ekipi Svobode in Radovlji
ce. Zmagala je favorizirana Radovljica s 
7:3. Za ekipo Svobode so nastopili Simčič, 
Lužnik, Kelbl, I velja V., Ferk, mladinki 
Jonke in Lebar ter mladinca Ivelja B. in 
Crnkič. T K 

V DECEMBRU SE BODO NAŠI DELAVCI POMERILI V ŠTEVILNIH 
T E K M O V A N J I H 

Komisija za športno rekreacijo pri izvršnem odboru konference osnovnih 
organizacij sindikata Železarne, bo v decembru izvedla tekmovanja za 
prvenstvo Železarne v odbojki, namiznem tenisu in šahu. 

Predtekmovanja v odbojki se bo udeleži lo 18 ekip in bodo nastopale v štirih 
skupinah. Tekmovanje poteka od 5. do 19. decembra, vse tekme pa se bodo 
igrale v telovadnici ZIC. Zmagovalci skupin se bodo uvrstili v finale, kjer bodo 
igrali vsak z vsakim. Datum igranja finala bo določen naknadno. Ekipe sestav
lja od pet do 12 igralcev. 

P red tekmo vanje v namiznem tenisu poteka ravno tako v štirih skupinah in 
se ga udeležuje 18 ekip. Tekmovanje bo zaključeno danes. Zmagovalci skupin 
bodo igrali v finalu, ekipa pa šteje tri igralce in se igra do pet dobljenih iger. 

Predtekmovanje v š a h u bo odigrano v št ir ih skupinah, prijavljeno je 17 
ekip, tekmovanje pa bo trajalo od 19. do 22. decembra. Tekmovanje bo v šahov
skem domu na Jesenicah. Ekipa Šteje štiri igralce, č a s izgranja pa je deset 
minut. Zmagovalci skupin se bodo'za naslov prvaka pomerili v finalu. 

V decembru se nam torej obeta kar ž ivahna športno-rekreat ivna dejavnost 
med našimi delavci. - b e f 

Košarka 

TURNIR V POČASTITEV DNEVA REPUBLIKE 
V nedeljo, 26. novembra, je bil v Mojstra

ni drugi košarkarski turnir v počasitev 
dneva republike, ki ga je organiziral ko
šarkarski klub Mojstrana. Na turnirju so 
igrale naslednje ekipe: KK Jesenice, KK 
Zelczar, KK Kranjska gora in KK Moj
strana. 

Prvo tekmo sta igrala KK Jesenice in 
K K Kranjska gora. Jesen ičani , ki so na 
turnir prišli v popolni postavi z namenom, 
da drugič osvojijo prehodni pokal, niso 
imeli težav s sicer okrepljeno ekipo Kranj
ske gore. Jeseničani so zmagali z rezulta
tom 75:47, polčas 36:26. 

Drugo tekmo sta igrali domača ekipa in 
K K Zelezar. Tudi v tej tekmi je bila premoč 
na strani domačinov, tako, da je ekipa 
Mojstrane zmagala s prednostjo 23 košev. 
Rezultat ie bil 56:33 (28:21). 

T E K M A ZA III. MESTO 
K K ZELEZAR : KK KRANJSKA GORA 

- 66:50 (40:27) 

Boj za tretje mesto je potekal v prvem 
polčasu v dokaj enakovredni igri, v kateri 
pa so igralci Železarja izkoristili več 
napak nasprotne ekipe in povedli. V dru
gem polčasu so »železarji« z borbeno igro 
prednost še povečali in zas luženo zmagali 
ter osvojili tretje mesto. 

Železar: Demšar 2. Serdanovič 2. Noč 18. 
Mišic 4, Mihelič 25, Logar 4, Tolar 2, Svet
lin 7. Koblar 2. 

Kranjska gora: Žerjav 4, Grohar 4, Ra-
detič 22. Skumavec J . 8, Skumavec F. 2, 
Legat 4, Zupan 6. 

T E K M A ZA PRVO MESTO 
KK JESENICE : K K MOJSTRANA -

92:63 ( 54:28) 

Jeseničani so tekmo pričeli v slogu re
publiškega l igaša. Z agresivno obrambo po 
celem igrišču so zmedli domače igralce in 
povedli z desetimi koši prednosti. Po minu
ti odmora se je domača peterka le znašla in 
znižala razliko le na tri koše . V teh trenut
kih so Jeseničani zaigrali še ostreje v ob
rambi, v napadu pa so uspešno izkoriščali 
svojo viš ino in zlahka prihajali do meta. 
Prvi polčas se je tako končal z vodstvom 
26 košev v korist gostov. 

PO K M E Č K I H POTEH NA D O V Š K O BABO 
V novembru smo člani planinske sekcije 

na osnovni šoli »16. december« Mojstrana, 
organizirali planinski izlet na Dovško Ba
bo. Udeleži lo se nas je 15 učencev. 

V Mojstrani je bilo mrzlo, megleno jutro 
— vse naokrog je ležala slana. Preden smo 
se vsi zbrali, smo bili že pošteno premra-
ženi. Veselilo nas je le to, da so bili vrhovi 
gora obliti z jutranjim soncem, nebo pa 
jasno. 

Po obveznem fotografiranju na začetku 
poti smo hitrih korakov odšli proti Mlinci. 
Odločili smo se, da ne gremo po markirani 
poti. Skozi gozdove ter preko rovtov in 
pašnikov smo hodili po poteh, ki so jih 
kmetje z Dovjega stoletja uporabljali za 
spravljanje sena in lesa v dolino ali pa za 
gonjo živali na pašo. Pot nas je vodila zlož
no navzgor, spretno se je izogibala kotanj 
in neprehodnih grebenov. Ob poti smo vi
deli števi lne svisli, kozolce in staje za živi
no. V nižjih predelih je bila ta gospodarska 
arhitektura še ohranjena, travniki poko-
šeni, pašniki urejeni. Čim višje smo se 
vzpenjali, manj je bilo ohranjenih svisli in 
kozolcev. Stali so nagnjeni, na pol podrti, 
kot neme priče propadanja. Še nekaj deset
letij, smo ugotavljali in po teh idiličnih 
jasah sredi gozdov ne bo več mogoče slu
titi, da je tu nekoč odmevalo zvonjenje 

kravjih zvoncev ali vriskanje koscev. Take 
in podobne misli so nas obhajale, ko smo 
se vzpenjali navzgor. Kdaj pa kdaj smo že 
mislili, da smo se izgubili, toda tovariš nam 
je zagotavljal, da se nimamo česa bati, 
kajti vse poti da peljejo na Babo ali pa na 
Dovje. 

In res, okrog poldne smo dosegli trav
nato gol ičavo, ki se je razprostirala pod 
vrhom. Opoldansko sonce je grelo kot da je 
avgust, ne pa sredina novembra. 

Na vrhu smo se ustrašili prepadne strmi-, 
ne. Začudilo nas je, da strmina ni stena, 
temveč zbito kamenje in zemlja. 

Pogled je bil lep. Nasproti je bila triglav
ska skupina s svojimi dolinami; Vrati, Ko
tom in Krmo. Pred tednom dni smo gledali 
to v nasprotni smeri — s Stola. 

Pot navzgor je bila vesela. Valjali smo se 
in drsali po suhi travi. Vračali smo se po 
običajni, markirani poti in zdelo se nam je, 
da smo se spustili izredno hitro. 

V Mojstrani nas je sprejel mraz in megla. 
Težko bi verjeli, da je novembra v gorah 
tako toplo. Če tega sami ne bi doživeli . Od 
sonca razžrajena lica so nas opominjala, 
da je vse, kar smo doživeli tega dne — 
RESNICA. J n j h v a K m R 

osnovna šola 16. december 
Mojstrana 

V drugem polčasu je Mojstrančanom 
uspelo nekoliko umiriti tempo igre. bolje 
so zapirali prostor pod svojim košem in 
niso dovolili višji peterki Jesenic da bi pri
hajala do meta pod košem. Kljub temu pa 
kaj več kot častno izgubiti proti tokrat 
redni in požrtvovalni ekipi Jesenic, niso 
mogli doseči . 

Mojstrana: Zima F. 8, Zima J . 4. Lakota 
4, Čebulj 10, Hladnik 31, Brežanj 6. 

Jesenice: Ažman 11, Novak 2, Berginc 
10, Šiler 24. Smolej 13, Janjič 8. Lešnjak 
10, Matučec 14. 

K K Jesenice je tokrat drugič osvojil pre
hodni pokal. Sodila sta Rakovič in Novak. 

T 

TURNIR 
OSNOVNIH ŠOL 
V MOJSTRANI 

V soboto, 25. novembra, je bil v telovad
nici osnovne šole 16. december v Mojstrani 
košarkarski turnir dekliških ekip osnov
nih šol iz jeseniške in radovlj iške občine. 
Sodelovale so štiri ekipe: Mojstrana, Pre
žihov Voranc A in B ter Radovljica. 

V prvih dveh tekmah, ki sta odločali 
kateri ekipi se bosta kasneje borili za prvo 
oziroma tretje mesto, so igrale ekipe Preži
hov Voranc A in Radovljica ter Mojstrana 
proti Prežihov Voranc B. Zmagali sta ekipi 
Prežihov Voranc A in Mojstrana, ki sta se 
pomerili v tekmi za prvo mesto. Mlade 
igralke iz Mojstrane so pokazale, da so 
dokaj homogena ekipa, ki lahko s kolek
tivno in borbeno igro premaga tudi kvali
tetno boljšo ekipo, ki jo ima trenutno OS 
Prežihov Voranc. Domača ekipa je zmaga
la z rezultatom 26:23. Zmaga pa bi bila 
lahke še izdatnejša, če ne bi Mojstrančan-
ke pri vodstvu devetih košev preveč popu
stile in dovolila nasprotni ekipi, da 
zmanjša razliko. 

V tekmi za tretje mesto je ekipa Prežihov 
Voranc B premagala ekipo Radovljice z 
rezultatom 18:6. 

Turnir sta organizirala SŠD OŠ 16. de
cember in KK Mojstrana. Na turnirju so 
sodili Zima F., Hladnik in Brežanj. 

T. 

IZLET NA BIVAK II 
Letošnji november je bil zelo lep, zato 

smo pionirji — planinci sklenili, da ga čim 
bolje izkoristimo. 

V soboto, 25. novembra, smo se že ob 6. 
uri zjutraj z avtobusom odpeljali do Moj
strane. Vsi smo bili še spočiti , zato nam je 
pot skozi Mojstrano naprej do Peričnika 
hitro minila. Po kratkem počitku pri koči 
Pri PeriČniku, smo odšli naprej do Poldovc 
planine. Pot je bila dolga, zato smo vmes 
večkrat počivali . Končno smo le prišli do 
bivaka, od koder se nam je odprl prelep 
razgled po gorah. Posebno Čudovit je bil 
pogled na našega očaka Triglava. 

Ko smo si napasli oči na mogočnih vrša
cih, smo pomalicali. V grapi za bivakom je 

bilo še malo snega, ki smo ga izkoristili za 
kepanje. Ker je bila ura že več kot dve, smo 
se po plazovih odpravili v dolino. Ko smo 
se spuščali po plazu, smo videli mladega 
gamsa, ki se je spustil za nami. Prišli smo 
na pot, ki je vodila v dolino in po njej smo 
odšli proti Mojstrani. Od tam smo se z 
avtobusom odpeljali domov. 

Izlet mi je bil zelo všeč , saj sem spet 
spoznal lep košček naše domovine. 

Klemen Griear. ">. e. 
OS: Prežihov V orane 

Umiranje svisli 

KOLEDAR PLANINSKIH 
IN ALP IN IST IČN IH 

OBLETNIC 
V DECEMBRU 

1. decembra 1929 je bilo v Ljubljani usta
novljeno social is t ično usmerjeno planin
sko društvo: Društvo prijateljev prirode. 
katerega idejni vodja je bil dr. Henrik 
Turna. 

Istega dne leta 1941 so prvi partizani na 
Šmarni gori razvili veliko slovensko za
stavo. 

3. decembra 1949 je v Kranjski gori umrl 
najboljši tamošnji gorski vodnik Janez 
Pečar, Bobek v 88. letu. 

6. decembra 1935 je v Bohinju umrl 
Segantini Julijskih Alp, Valentin Hodnik. 

9. decembra 1932 je bila v Ljubljani prva 
predstava drugega slovenskega celovečer
nega igranega filma Triglavske strmine. 

10. decembra 1908 je pod Vršičem, na 
trentarski strani, zmrznil slavni trentar
ski gorski vodnik Andrej Komac, Mota. 
najboljši Kugvjev vodnik. 

16. decembra 1916 »Črni četrtek« so pla
zovi v prvi svetovni vojni uničil i 10.000 ita
lijanskih in avstrijskih vojakov. 

24. decembra 1891 je smreka ubila Anto
na Tožbarja. Špika, Medveda, ki se je 
24. aprila 1871 postavil v bran medvedu, ki 
mu je odtrgal spodnjo Čeljust z jezikom 
vred. 

27. decembra 1919 vse nemškoavstr i j ske 
koče v naš ih gorah poimenujejo po sloven
sko (Erjavčeva. Staničeva in druge). 

V zadnjih dneh leta 1857 je bilo v Londo
nu ustanovljeno prvo planinsko društvo na 
svetu, Alpina Club Anglije. Ustanovitelji 
so trdili, da so našli največji in najpo
membnejši šport na svetu, propagirali pa 
so ga pod geslom: Kjer je volja, tam je pot! 

Uros 


